
جزئیات سند دولت هوشمند
تعاملدولتبامردمهوشمندمیشود

با نهایی شدن سند »دولت هوشمند« در کمیسیون عالی تنظیم مقررات 
کشور، دولت با پیش بینی نیازهای شهروندان باید تعامل هوشمندانه تری 
با آنها داشته باشد. ســند جامع دولت هوشــمند از مجموعه اسناد سند 
راهبردی ایــران در فضای مجازی اســت که توســط وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات پیــش نویس اولیه آن تهیه و تحویــل مرکز ملی فضای 
مجازی شده است.پس از تصویب و اجرای سند دولت هوشمند، استفاده 
آســان مردم از فناوری های نوین و ارائه خدمات برخط به شــهروندان تا 
حد قابل قبولی تحقق خواهد یافت. همچنین این ســند، امکانی را برای 
کاربران فراهم می کند که براســاس آن خدمات باید در سکوی مورد نظر 
برای شهروندان شخصی سازی شــده و با امنیت کامل کاربران بتوانند در 
آن فعالیت کنند.همچنین سهولت در دسترسی به خدمات و شفافیت در 

ارائه خدمت از دیگر مزایای اولویت دار این سند است.
در واقع در سند دولت هوشــمند که مســیری جدید برای حکمرانی در 
دولت اســت، محوریت را برای شــهروندان، داده ها و تمرکــز عملکرد با 
سازمان ســکویی و ارائه خدمات یکپارچه قرار داده و چشم انداز ایران را 
برای افق ۱۴۱۰ در این حوزه ترسیم کرده اســت که براساس آن دولت با 
پیش بینی نیازهای شــهروندان باید تعامل هوشمندانه تری با آنها داشته 
باشــد و نیازهای آنها را به صورت جامع و با کیفیــت از طریق دیجیتالی 
کردن خدمات عمومی تأمین کند.در صورت نهایی شــدن این ســند در 
مرکز ملی فضای مجازی و اجــرای آن، کیفیت خدمات با افزایش رضایت 

شهروندان و ارتقای قابلیت دسترسی به خدمات همراه خواهد بود.
همچنین با اجرای این ســند در کشور، شاهد توســعه فناوری و افزایش 
نوآوری، مشارکت شــهروندی و اعتماد عمومی خواهیم بود و بسیاری از 
دغدغه های مردم برای تســریع در روندهای اداری و فارغ از بروکراســی 
سازمانی رفع خواهد شد و شهروندان می توانند بدون مراجعه حضوری و 
به صورت برخط تمامی خدمات مورد نیاز خود را به صورت یکپارچه و امن 
دریافت کنند.در ساختار این ســند، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و سایر نهادها همچون ســازمان امور اداری و اســتخدامی، شورای عالی 
اداری و شــورای اجرایی فناوری اطلاعات، کارگروه تعامل پذیری دولت 
الکترونیکی، کمیســیون توســعه دولت الکترونیک و کمیسیون تنظیم 
مقررات ارتباطات وظایف مهمی برعهده داشته و در واقع تقسیم کار ملی 

صورت گرفته است.

هوشمند کار وزیر راه و شهرسازی پزشکیان در بازار مسکن سخت شد

دیگربا۴میلیاردتومانهمنمیتوانخانهخرید
مریم فکــری  دبیــر کانون سراســری 
انبوه سازان با تاکید بر این که یک رهاشدگی 
در بازار مسکن شاهد هستیم، می گوید: در 
حوزه مسکن نیاز به یک جراحی بزرگ است 
و این کار سختی اســت که وزیر جدید راه و 

شهرسازی در پیش رو دارد.
 بازار مسکن از دســترس خارج شده است؛ 
دیگر نمی توان حتی با وام ســنگین بانکی 
هم ملک خرید. آخرین گزارش های رسمی 
دولت نشــان می دهد که متوســط قیمت 
هر مترمربع مســکن به نزدیک ۸۶ میلیون 
تومان رسیده اســت. براساس گزارش بانک 
مرکزی، متوســط قیمت خریــد و فروش 
یــک مترمربــع زیربنای واحد مســکونی 
معامله شــده از طریق بنگاه های معاملات 
ملکی شــهر تهــران در خردادماه امســال 
۸۵.۹ میلیون تومان بــود که از افزایش ۹.۷ 
درصدی قیمت نســبت خرداد ســال قبل 
حکایت دارد.این اعداد نشــان می دهد که 
خرید یک آپارتمــان ریزمتراژ ۵۰ متری در 
تهران نزدیک به ۴ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون 
تومان پول نیاز دارد. این در حالی است که نه 
حقوق کارمندی و نــه کارگری، با این اعداد 
همخوانــی ندارد و به نوعــی می توان گفت 
متقاضیان مســکن از بازار مســکن خارج 

شده اند.
اما آیا شرایط بازار مســکن در دولت جدید 
تغییر می کند؟ کارشناســان و تحلیلگران 
بــازار مســکن معتقدند که تغییــر فضای 
بازار مســکن، نیاز به یک جراحی سنگین 
اقتصــادی دارد. فرشــید پورحاجت، دبیر 

کانون سراســری انبوه ســازان کشــور در 
گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین می گوید: 
شــرایطی که امروز در بازار رصد می شود، 
این گونه اســت که خرید و فــروش در بازار 
مسکن به صورت مطلوب صورت نمی گیرد 
و به عبارتی می توان یک رکود ســنگینی بر 

بازار مسکن حکم فرما است.
وی می افزایــد: مضــاف بــر این کــه این 
رکود به نظــر می رســد نشــات گرفته از 
سیاســت گذاری ها و روندهایــی بوده که 
طی سال های گذشــته در این بازار توسط 

سیاســت گذار مســکن برنامه ریزی شده و 
متاســفانه به اهداف اصلی حوزه مســکن 
نتوانســتیم برســیم.دبیر کانون سراسری 
انبوه ســازان کشــور تصریح می کند: بازار 
مســکن یک بازار کاملا اقتصادی اســت و 
کسانی که در این بازار خرید می کنند، مردم 
هستند، اما نقدینگی، امروز به نحوی نیست 
که مردم بتوانند خودشان را با شرایط حاکم 

بر بازار مسکن همخوان کنند.
پورحاجت متذکر می شود: در ادوار گذشته 
زمانی که ایــن اتفاق می افتاد، ســال های 

ســال دولت ها برای نجات این بــازار مهم 
و اســتراتژیک برنامه ریــزی می کردنــد، 
اما این سیاســت ها در چند ســال گذشته 
دنبال نشــده و فقط برنامه ریزی وزارت راه 
و شهرسازی در ادوار گذشــته این بوده که 

برای مسکن حمایتی برنامه ریزی کند.
دبیر کانون سراســری انبوه سازان کشور در 
ادامه در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
با بیان این که به نظر می رسد یک رهاشدگی 
در بازار مســکن ایجاد شده است، می گوید: 
ســاختار حاکم بر تســهیلات بانکی کاملا 

ناکارآمد شده و اساســا سیستم بانکی هیچ 
کمکی را طی این سال ها انجام نداده است.

پورحاجــت می افزاید: پیــش از این مردم 
برای خرید مســکن، یا از طریق پس انداز و 
یا از طریق حقوق و دســتمزد و یا از طریق 
منابع بانکی اقدام می کردند، اما امروز حقوق 
و دســتمزد تکاپوی نیاز مردم را نمی دهد، 
تســهیلات بانکی نیز به میزانی که باید در 
بازار مســکن تعریف شــود، وجود ندارد و 
تورم هم به نحوی در کشــور حکم فرماست 
که در نهایت روز به روز شــکاف را عمق تر و 

گسترده تر می کند.
وی تصریح می کند: به نظر می رسد در حوزه 
مســکن نیاز به یک جراحی بزرگ اســت و 
این کار سختی اســت. پیش از این همواره 
دولت هــا روی تســهیلات بانکــی تمرکز 
داشتند، اما در حال حاضر در این بخش هم 
دچار چالش هســتیم.دبیر کانون سراسری 
انبوه ســازان کشــور عنوان می کند: امروز 
می توان این نقد جدی را بــه وزارت اقتصاد 
و بانــک مرکزی مطــرح کرد کــه نیامدند 
هم تراز بازار مســکن، تســهیلات را ایجاد 
کنند. مــردم هم نمی توانند بــا منابعی که 
دارند، برای خرید اقــدام کنند.پورحاجت 
متذکر می شود: نیاز به یک جراحی در بازار 
مسکن اســت و ما امید داریم با حضور وزیر 
جدید راه و شهرســازی و نیز دولت جدید، 
یک سیاســت ورزی جدید در حوزه مسکن 
و ســاختمان ایجاد شــود که مردم دغدغه 
تامین ســرپناه امن خود را نداشته باشند و 

این جزو تکالیف دولت هاست.

رهبر  معظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور و اعضای هیات دولت چهاردهم مطرح کردند
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توسعهوتقویتجایگاهانرژیتجدیدپذیر
تجویزیسبزوآیندهنگرانه

محمدرضا شمسی جامخانه، پژوهشگر اقتصادی  بخش عظیمی از گازهای 
گلخانه ای از طریق تولید انرژی با سوزاندن سوخت های فسیلی، با هدف پاسخ 

به نیازهای بنگاه ها و خانوارها تولید می شوند.
 بنا به گزارش مراجع آماری و تحلیل کارشناســان، ســوخت های فســیلی 
همچون زغال ســنگ، نفت و گاز بیشترین سهم را در شــکل گیری تغییرات 
آب وهوایی جهان دارند و بیش از ۷۵ درصد از انتشار گازهای گلخانه ای جهانی 

را تشکیل می دهد.
این مسئله روشــن اســت که برای جلوگیری از بحران تغییرات آب وهوایی از 
انتشار گازهای گلخانه ای باید سهم استفاده از سوخت های فسیلی را با نسبت 
مناســبی مدیریت کاهش داد و در منابــع جایگزین انرژی هایــی که پاک، 
قابل دســترس، مقرون به صرفه و پایدار هستند ســرمایه گذاری شود. اغلب 
اقتصاددانان حوزه انرژی معقتدند با بهره گیــری از انرژی تجدیدپذیر در یک 

مقیاس جهانی، با یک تیر دو نشان زده خواهد شد.

یادداشت

بازارمسکندررکودتورمیقراردارد

صفحه 8

صمت

معــاون وزارت صمت گفت: همه ماشــین آلات 
موجود که از قبل وارد شــده انــد و در گمرکات 
کشور هستند فارغ از قوانین جدید بانک مرکزی 

)برای آخرین بار( ترخیص می شوند.
 محمد مهــدی برادران معــاون صنایع عمومی 
وزارت صمت اظهار کرد: برخی از ماشــین آلات 
در سال های گذشته ثبت ســفارش شده بودند 
و در گمرکات کشور وجود داشــتند، اما به علت 
محدودیت هــای بانک مرکــزی، ترخیص آنها 
دچار چالش شــده بــود، هم اکنون بخشــنامه 
ترخیص آنهــا را بانک مرکزی بــه وزارت صمت 

ابلاغ کرد.
وی افزود: ایــن ماشــین آلات عمدتاً مشــابه 
داخلی ندارند و می توانند در کارخانه ها منجر به 

کاهش مصرف انرژی و افزایش بهره وری شوند، 
همچنین ترخیــص این ماشــین آلات درصد 
زیادی از موضوع فرسودگی خطوط تولید را حل 

می کند.
معاون صنایــع عمومــی وزارت صمــت افزود: 
واردات ماشــین آلات فرآیند زمانبری اســت از 
ثبت سفارش تا ساخت ماشــین و حمل به کشور 
حدود ۲ تا ۳ سال طول می کشد تا تولیدکننده ها 
بتوانند ماشــین آلات مورد نیاز خــود را تأمین 
کنند زیرا بعد از ثبت ســفارش باید با شرکت های 
خارجی سازنده این ماشین آلات قرارداد ببندند 
و ســازنده های خارجی مطابق سفارش، ماشین 
آلات را بســازند و اگــر ارز مورد نیــاز آنها تأمین 
نشــود، خریدار باید به ســازنده ماشــین آلات 

خسارت بدهد.
وی گفت: در ۳ ســال گذشــته خطوط تولید در 
صنایعی نظیر نســاجی به خوبی نوسازی شدند و 
بیش از یک میلیارد و یکصد میلیون دلار ماشین 
آلات جدید برای این صنعت وارد کشــور کردیم، 
وزیر جدید صمــت هم از همان ابتــدا بر موضوع 
نوسازی ماشین آلات توجه داشتند و ترخیص این 
ماشــین آلات از اولویت هایی بود که بر آن تاکید 

داشتند به سرعت انجام شود.
معاون صنایع عمومــی وزارت صمت تاکید کرد: 
همه ماشــین آلات موجود که از قبل وارد شــده 
اند و در گمرکات کشــور هســتند فارغ از قوانین 
جدید بانک مرکزی )بــرای آخرین بار( ترخیص 

می شوند.

معاونوزیرصمت:تمامماشینآلاتموجوددرگمرکاتترخیصمیشوند
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شهرداری کجور در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه از طریق سامانه الکترونیکی 
قیمت  پیشنهاد  ارائه  تا  اسناد  دریافت  از  بارگزاری  مراحل  کلیه  نماید  اقدام  دولت 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از  ها  پاکت   وبازگشایی 
  www.setadiran.ir انجام خواهد شد ولازم است شرکت کنندگان  در صورت عدم 
عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور ودریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند 
موضوع مناقصه؛ برنامه هدایت آب های سطحی ،تکمیل پل چهاردستگاه خیابان امام 

علی )ع( و اصلاح واجرای ساخت پل های خیابان امام رضا)ع(
شرکت کننده باید تمامی مدارک ومستندات قانونی بخصوص گواهینامه واجد  صلاحیت 

کار و تایید صلاحیت ایمنی را داشته باشد 
برآورد اولیه ؛12166381136ریال

نوع تضمین شرکت در مناقصه؛ ضمانت نامه بانکی در وجه شهرداری کجور 
مبلغ شرکت درمناقصه ؛608319056

مدت اجرای کار ؛45روز

مهلت دریافت اسناد مناقصه؛ پایان وقت اداری تاریخ 1403/6/8
مهلت ارسال اسناد مناقصه ؛پایان وقت اداری 1403/6/18

تاریخ  10صبح  ؛ساعت  شهرداری  معاملات  گروه  ونشست  بازگشایی  تاریخ 
1403/6/19 در محل شهرداری کجور

تلفن 01152344595
نمابر 01152344653

بحران  مدیریت  قانون  ماده 17  موضوع  -اعتبارات  ودارایی  ؛تملک  اعتبار  تامین  محل 
کشور-می باشد

شهرداری در رد یک یا تمام پیشنهاد ها مختار است 
شهرداری اختیار دارد مقدار کار مورد معامله را تا 25درصد افزایش یا کاهش دهد
کلیه هزینه های مربوط به مناقصه  ونشر آگهی ها  به عهده برنده مناقصه می باشد

سایر اطلاعات وجزییات مربوط به مناقصه در اسناد مربوط مندرج است
چاپ نوبت اول آگهی ؛1403/5/31
چاپ نوبت دوم آگهی؛ 1403/6/7
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در دیدار هیات دولت چهاردهم با رهبر انقلاب:
پزشکیان:رسیدگیبهمناطقمحروموتوجهبهکسانی

کهدیدهنمیشوند،دوکارویژهمهمدولتاست
 رئیس جمهور، »رســیدگی به مناطق محروم و توجه به کســانی که 
دیده نمی شــوند« را دو کارویژه مهم دولت خود دانســت و گفت: قدم 
اول در مسیر اصلاح امور کشــور، وحدت، همدلی، اعتصام به حبل الله و 
انسجام تحت هدایت های رهبری است.مسعود پزشکیان روز سه شنبه 
در دیدار رهبر معظم انقلاب با گرامیداشت یاد شهیدان دولت و خدمت 
بویژه آیت الله شهید رئیســی، دولت چهاردهم را کابینه ای مشورتی با 
مشارکت همه جناح های سیاسی و کمیته های تخصصی برشمرد که با 
شعار وفاق و همدلی و برای اقدام در چارچوب سیاست های کلی نظام، 

سند چشم انداز و برنامه هفتم تشکیل شده است.
رئیس جمهور با بیــان اینکه اعضای هیأت دولــت چهاردهم بر رعایت 
اصولی چون حق و عدالت هم پیمان شــده اند، »رســیدگی به مناطق 
محروم« و »توجه به کســانیکه دیده نمی شــوند« را دو کارویژه مهم 
دولت خود خواند و گفت: قدم اول در مسیر اصلاح امور کشور، وحدت، 
همدلی، اعتصام به حبل الله و انسجام تحت هدایت های رهبری است تا 

بتوانیم در برابر تمام مشکلات و دشمنان مان بایستیم.
پزشــکیان افزود: رضایتمندی مردم از مسئولان به رفتار »منصفانه و با 

احترام« با آنها بستگی دارد نه تحریم های ظالمانه دشمنان.
رئیس جمهور در ســخنانش با اشــاره به ضرورت پرهیز از اختلافات 
نفســانی، تأکید کرد: اگر در داخل کشــور و در میان امت اسلامی ید 
واحده شــکل بگیرد، آمریکا، اروپا و دیگر کشــورهایی کــه ظالمانه از 
جنایت های رژیمِ نســل کشِ صهیونیســتی حمایت می کنند، ناکام 

خواهند ماند.

امیر صباحی فرد مطرح کرد
اقداماتویژهپدافندهواییبرایتامین

امنیتآسمانکشور
فرمانده نیروی پدافند هوایی گفت: در مناسبت هایی چون ایام اربعین 
پدافند هوایی ارتش اقدامات ویژه ای برای رصد و تامین امنیت آسمان 

کشور انجام می دهد.
امیر ســرتیپ علیرضا صباحی فرد فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش 
با اشــاره به وظیفه ذاتی این نیرو در رصد مداوم آسمان کشور و تأمین 
امنیت مرزهای هوایی گفت: در همه مناسبت ها و مراسم ملی و مذهبی 
به ویژه ایام اربعین حسینی )ع(، طرح های عملیاتی ویژه ای برای ایجاد 

امنیت هوایی پیش بینی و اجرا می شود.
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش تصریح کــرد: پدافند هوایی برای 
حفظ امنیت آسمان کشور و کنترل و برقراری امنیت ترددهای هوایی و 
به خصوص در مناطقی که اجتماعات در آن برگزار می شود، از امکانات 

و تجهیزات نوین و کاملًا بومی بهره برداری می کند.

امیر ســرتیپ صباحی فرد با بیان اینکه ما همچون سال های گذشته، 
در بخش های مختلفی از جمله بهداشت و درمان و امداد به زائران عزیز 
خدمت رســانی کردیم، گفت: خدمت به زائران اباعبدالله الحسین )ع( 
یک رســالت و وظیفه دینی و فرهنگی است و در این ایام، پدافند هوایی 
ارتش تمهیدات ویژه ای برای رصد و تأمین امنیت آسمان کشور به کار 

می گیرد تا این مراسم معنوی در آرامش و امنیت کامل برگزار شود.
 

رئیس دومای روسیه:

آمریکاپشتدستگیریمدیرعاملتلگرام
قراردارد

 »ویاچســلاو ولودین« رئیس دومای دولتی روسیه واشنگتن را پشت 
پرده دستگیری »پاول دوروف« مدیرعامل پیام رسان تلگرام دانست و 

گفت که دولت آمریکا سعی دارد از این طریق بر این پلتفرم تسلط یابد.
 ولودین در پســتی در تلگرام نوشــت: دولت آمریکا از طریق فرانســه 
دوروف را دســتگیر کرده اســت.به گفته بســیاری از تحلیلگران این 
پیام رســان، نقش کلیدی در ارتباطات از زمان آغاز جنگ در اوکراین 
ایفا می کند.دادستان های فرانسه روز دوشــنبه اعلام کردند: دوروف 
به دلیل جرایم مربوط بــه پورنوگرافی کودکان، قاچــاق مواد مخدر و 

کلاهبرداری از طریق پیام رسان تلگرام دستگیر شده است.
رویترز در ادامه آورده اســت که ولودین بدون ارائه مــدرک، آمریکا را 

پشت دستگیری بنیانگذار تلگرام از طریق فرانسه دانسته است.

ولودیــن در همین زمینه در پســتی در تلگرام نوشــت: تلگرام یکی از 
معدود و در عین حال بزرگترین پلتفرم های اینترنتی اســت که آمریکا 
هیچ نفوذی بر آن ندارد. کنترل بر این پیام رســان در آستانه انتخابات 

ریاست جمهوری برای جو بایدن رئیس جمهوری آمریکا مهم است.
کاخ ســفید هنوز در مورد دســتگیری دوروف اظهار نظری نکرده، اما 
امانوئل مکرون رئیس جمهوری فرانسه اعلام کرده است که دستگیری 

این شخصیت روس به هیچ وجه یک تصمیم سیاسی نیست.
همزمان کرملین دیروز دوشــنبه اعلام کرد که فرانسه هنوز هیچ اتهام 

رسمی علیه دوروف پیدا نکرده است.
پیام رســان رمزگذاری تلگرام مســتقر در دبی، نزدیک به یک میلیارد 
کاربر در سراسر جهان دارد و به ویژه در روســیه، اوکراین و کشورهای 

اتحاد جماهیر شوروی سابق بسیار مورد استفاده است.
پس از آغاز جنگ در اوکراین در فوریه ۲۰۲۲ )اســفند ۱۴۰۰(، تلگرام 
به منبع اصلی محتوای بدون فیلتر و گاهی گمراه کننده از هر دو طرف 
در مورد جنگ و سیاست های پیرامون آن تبدیل شد.برخی تحلیلگران 
از تلگرام به عنوان »میدان نبرد مجازی« جنگ میان اوکراین و روسیه 
نام مــی برند که به شــدت مورد اســتفاده ولودمیر زلنســکی رئیس 
جمهوری اوکراین و مقامات دولت کی یف و همچنین روســیه اســت. 
پاول دوروف بنیانگذار پیام رســان تلگرام در تاریخ ۳ شهریور و  پس از 
آنکه جت شخصی وی از باکو در پاریس به زمین نشست، از سوی پلیس 
فرانسه بازداشت شد. وی تابعیت »فرانسه«، »دوبی« و »سنت کیتس و 

نویس« یکی از جزایر دریای کارائیب را داراست.

تریبون

خریدار   رئیس جمهور گفت: موظفیم کسانی را ببینیم 
که در این جامعه دیده نمی شــوند، باید به فکر کســانی 
باشــیم که علمش را ندارنــد و وقتی گرفتار می شــوند 

نمی دانند باید کجا بروند.
دکتر مسعود پزشکیان روز سه شــنبه در مراسم تکریم 
بهرام عیــن اللهــی وزیر ســابق و معارفــه محمدرضا 
ظفرقندی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
من رئیس جمهور شــدم و خیال نمی کنم کســی شدم 
هنوز هم احترام اســاتید را حفظ می کنم و برای کســی 

قیافه نمی گیرم.
وی افزود: ما همچنان به بزرگان احترام می گذاریم و قدر 
آنها را خواهیم دانست و اگر این عزیزان به ما کمک کنند 
می توانیم کاری های زیادی انجام دهیم، هر مدیری سر 
کار آمد نباید تصور کند که کسی شــده است، ما وظیفه 
داریم که احترام اساتید و بزرگان را تا آخر حفظ کنیم و به 

پیشکسوتان و بزرگان بی احترامی نکنیم.
رئیس جمهور ادامه داد: باید چهارچوب را طوری طراحی 
کنید که خدمت به مردم در آن شــکل بگیرد، امیدوارم 
مجموعه پزشکی، پرستاری و ارائه خدمات طوری باشد 
که دســت به دســت هم دهیم و رضایت مردم را جلب 

کنیم.وی تاکید کرد: موظفیم کســانی را ببینیم که در 
این جامعه دیده نمی شــوند، باید به فکر کســانی باشیم 
که علمش را ندارند و وقتی گرفتار می شــوند نمی دانند 
کجا باید بروند، صدای بی صدایان باشیم و چشم کسانی 

باشیم که چشمی آنان را نمی بیند.

قرار نیست کشور را کارخانه ها بسازند، بلکه 
انسان ها آن را درست می کنند

دکتر پزشکیان ادامه داد: کشور را قرار نیست کارخانه ها 
درست کنند آدم ها درست می کنند، این آدم ها هستند 
که کارخانه ها، صنعت و امنیت و همه چیز را درست می 
کنند، اگر به نخبگان، دانشــمندان و اساتیدمان احترام 
نگذاریم، امکان ندارد مملکت را به جایی برسانیم که باید 

برسد.
رئیس جمهور افزود: کسی که در این مملکت نخبه و عالم 
است، باید درد مردم درد او بشود ولی باید ما هم بدانیم که 
این آدم دارد برای این مملکت و این مردم کار می کند نه 

اینکه آنها را فراری بدهیم و به آنها امر و نهی بکنیم
وی تصریح کرد: از همه مســئولان درخواست می کنم 
کاری کنیم که در این دولت بتوانیم ســلامت مردم را در 

چارچوب های علمی و با شاخص هایی که هست اصلاح 
کنیم و به جلو ببریم

باور به حل مشکلات داریم
دکتر پزشــکیان یادآور شــد: باور داریم کــه می توانیم 
مشــکل این مملکــت را حل کنیــم، اگــر اراده کنیم 
می توانیم از بحران خارج شــویم و راه آنــرا پیدا خواهیم 
کرد، ما با نخبگانی ســر و کار داریم که نشدن برای آنان 

معنا ندارد.
وی تصریــح کرد: امیــدوارم که با کمک شــما و حضور 
بزرگان و پشتیبانی که وجود دارد و با چهارچوب قانونی 
که تلاش میکنیــم در ارتبــاط با منابع شــکل بگیرد و 

امیدواریم وزارت بهداشت آنرا اجرا کند.
رئیس جمهور افزود: حرف درســت را یکبار باید زد، قرار 
نیست دائم راه عوض شود و مسیرهایی را دنبال کنیم که 

غلط است.

برای پاسخگویی به مردم اینجا هستیم
رئیس جمهور ادامه داد: در گذشته اینگونه بود که مدیر 
را اخراج می کردند و شاگرد وی را جایگزین می کردند. اما 

آیا این امکان وجود دارد از فــردی که خودم او را آموزش 
دادم تبعیت کنم، حتی اگر آن شــاگرد خواست ریاست 
کند باید با احترام و قدردانی از آن اســتاد این کار انجام 
شــود. چرا که ایام و روزگار به نحوی اســت که امروز من 

در این جایگاهم و فردا فرد دیگری در آن رتبه قرار دارد.
دکتر پزشکیان افزود: بودن ما برای پاسخگویی به مردم و 
حل مشکلات آنان است و امیدواریم خداوند کمک کند تا 
شرمنده مردم نشویم و امیدی که در مردم ایجاد شده به 

ناامیدی تبدیل نشود.

خریدار   رهبر معظم انقلاب با بیان این که 
حل مســئله گرانی و تورم جزو اولویت های 
فوری اســت، تاکید کردند: کلید مشکلات 
اقتصادی کشــور در تولید اســت، مسئله 

تولید را باید جدی گرفت.
حضرت آیت الله خامنه ای روز ســه شنبه 
در اولیــن دیــدار رئیس جمهــور و دولت 
چهاردهم، با شــکرگذاری تشــکیل سریع 
دولت با همت رئیس جمهور و کمک ارزنده 
مجلس، نــکات مهمی را همچــون رعایت 
اولویت های فوری از جمله تــورم و گرانی، 
چگونگی انتخاب مدیران و همکاران، حضور 
در میان متــن مردم، ضــرورت حکمرانی 
قانونمند در فضای مجازی و توجه به تولید 
به عنــوان کلید حل مشــکلات اقتصادی، 

بیان کردند.
ایشــان با تمجید و تکریمِ حرکت پرشکوه 
اربعینی مردم، هفته دولت را تبریک گفتند 
و با گرامی داشت یاد شهیدان رجایی و باهنر 
و همچنین شــهید رئیســی و همراهانش، 
ابــراز امیــدواری کردند هفتــه دولت در 
همــه ســالهای طولانــی خدمــت دولت 
چهاردهم، هفته امید و مژده و گزارش های 

شادی بخش باشد.
ایشــان تشــکیل به موقع دولــت را لطف 
پروردگار و نعمتی بــزرگ خواندند و از همه 
کســانیکه بعد از حادثه تلخ شهادت آقای 
رئیسی و همراهانش به اداره عادی کشور و 
برگزاری انتخاباتی امن و سالم کمک کردند 
-از جملــه دســت اندرکاران دولــت قبل، 

رسانه ملی و دیگر دستگاه ها- تشکر کردند.
رهبر انقــلاب در بیان چگونگی مشــورت 
رئیس جمهــور با ایشــان دربــاره کابینه 
گفتند: بنده تعدادی را که می شــناختم و یا 
در مورد صلاحیت آنهــا از منابع مورد وثوق 
مطمئن شده بودم، تأیید و بر برخی اسامی 
تأکید کردم اما درباره تعداد بیشــتری که 
نمی شــناختم گفتم نظری ندارم که ایشان 
توانست مجلس را قانع کند و برای همه رای 

اعتماد بگیرد.
ایشان افزودند: امروز همه وزیران محترمی 
که مــورد اعتماد رئیس جمهــور و مجلس 
قرار گرفته اند، مقامات عالی رتبه کشورند و 
وظیفه همه، حمایت و کمک برای موفقیت 

آنهاست.
حضرت آیت الله خامنــه ای در اولین نکته 
خطاب به دولت جدیــد، فرصت خدمت به 
مردم و تلاش برای پیشرفت کشور را نعمت 
بزرگ الهی برشمردند و افزودند: این امانت 
خدا و مردم را قدرشناســی کنیــد و بدانید 
فرصت ۴ سال خدمت به ســرعت برق و باد 
می گذرد؛ البته در همین مدت هم می توان 
کارهای بزرگی کــرد. همچنانکه امیرکبیر 
در مدت ۳ ســال کارهای بزرگی انجام داد 
و رئیســی عزیز هم در حدود ۳ سال خدمت 
برخی پایه گذاری هــای خوبی انجام داد که 

ان شاءالله ثمره آن به کشور خواهد رسید.
دومیــن  در  اســلامی  انقــلاب  رهبــر 
نکته، شناخت داشــته و ظرفیت ها را شرط 
کارآمدی دولت دانستند و گفتند مثال های 
زیادی وجــود دارد که در گذشــته برخی 
مسئولان، استعدادها و ظرفیت های داخلی 
را نشــناختند یا باور نداشتند و از این جهت 

ضررهایی به کشور وارد شد.
ایشــان ظرفیت هــای طبیعی و فــراوان و 
ارزشمند، موقعیت جغرافیایی، قرار گرفتن 
میــان چهارراه شــمال و جنــوب و غرب و 
شرق جهان و ســواحل طولانی را از جمله 
ظرفیت های مادی خواندند و افزودند: ایمان 
مذهبی و سیاســی مردم و اســتعدادهای 
انســانی و میلیون ها جــوان تحصیلکرده، 
ثروت بی بدیلی است که اگر آنها را بشناسیم 
و از فکر و نیرویشان استفاده کنیم، بسیاری 

از مشکلات حل می شود.
حضرت آیــت الله خامنه ای ملــت ایران را 
دارای ظرفیــت نابغه ســازی خواندند و با 
اشاره به نامدارانی چون خواجه نصیرالدین 
طوسی، ابن ســینا، ملاصدرا و زکریا رازی 
گفتنــد: اینهــا نشــانه ظرفیــت بیکرانِ 
پروازِ فکــری ملت ایران اســت و اکنون نیز 
می توانیم از جوانان با استعداد کشور، نابغه 

پرورش دهیم.
رهبر انقلاب، ظرفیت های سیاســی، عمق 
راهبــردی و قــدرت منطقــه ای را از دیگر 
ظرفیت هــای ایران برشــمردند و افزودند: 
تجربه های مثبت و منفی ۴۵ سال اخیر نیز 
جزو ارزنده ترین نکات اســت که باید مورد 

توجه قرار گیرد.
تبیین نکات ضــروری در انتخاب همکاران 
دولت جدید، سومین نکته سخنان رهبری 
در این دیدار بود. ایشــان گفتند: همکاران 
جوان، مومن، انقلابــی، متعهد و پرانگیزه را 
انتخاب کنید تا گره ها را باز کنند و با پرورش 
آنهــا در مدیریت های رده هــای مختلف از 
پایین، بتدریج نســلی از مدیران برجسته و 

پرانگیزه برای فردای کشور شکل گیرد.
رهبر انقلاب به رئیس جمهور توصیه کردند: 
صد جوان با این خصوصیــات را بکار گیرید 
و در پایان دولــت، صد مدیر قــوی و آماده 
تحویــل دهید که ایــن کار بســیار بزرگی 
خواهد بود؛ البته شــهید رئیسی هم در این 

زمینه توفیقاتی داشتند.
ایشــان در نکته بعدی با اشــاره به اشارات 
رئیس جمهور بــه موضوع کارشناســان، 
تأکید کردند: درباره استفاده از کارشناسان 
عقیده راســخ دارم؛ چرا که ایــن کار ضمن 
پیشبرد کشــور و رضایت مردم، حکمرانی 
را خردمندانه و اندیشــه ورزانه می کند و از 
دایره کار محفلی، رفاقتی و توصیه ای نجات 

می دهد.
رهبر انقلاب در عیــن حال تأکید کردند: در 
استفاده از کارشناســان باید مراقب بود که 
ته نشین های ذهنی غلط در لباس و ادبیات 

کارشناسی خود را تحمیل نکند.
ایشان با استناد به فرمایش امیرمومنان)ع( 
افزودنــد: در مشــورت و خواســتن نظــر 
کارشناســی نباید با بخیل، ترسو و حریص 
مشــورت کرد؛ چرا که خلقیات رفتاری آنها 
در رای کارشناســی و مشورت هایشان اثر 

می گذارد و مشکل ایجاد می کند.
حضرت آیت الله خامنه ای، ایمان، صداقت، 
شناخت و اعتقاد به توانمندی های داخلی و 
ملی را ویژگی های ضروری کارشناس مفید 
برشمردند و گفتند: کارشناسی که به دنبال 
نسخه های نسخ شــده و قدیمی و بی اعتبار 

خارجی است، هیچ فایده ای ندارد.

رهبر انقلاب در توصیه ای دیگر مســئولان 
دولت را بــه حضور در بین مردم ســفارش 
کردنــد و گفتند: به ایــن حرفهــا که اگر 
ســفر اســتانی کردید بگویند پوپولیسم و 
عوام گرایــی اســت، توجه نکنیــد چرا که 
اطلاع از متن زندگــی مردم بــا کارتابل و 
گزارش های کتبــی امکان پذیر نیســت، 
حتی اگر گزارش های خوبی باشد؛ بنابراین 
ســفر اســتانی و حضور در بین مــردم از 
جمله روســتاها و تصمیم گیری بر اســاس 

مشاهدات و شنیده ها را دنبال کنید.
نکته مهــم بعدی کــه حضــرت آیت الله 
خامنه ای اهمیت آن را جــزو بیّنات نظام و 

انقلاب دانستند، مسئله عدالت بود.
ایشان با اشاره به تصویب و اجرای برنامه ها 
و قوانین مختلف، تعیین تأثیر آنها در تحقق 
عدالت را بسیار مهم برشمردند و خاطرنشان 
کردند: چند ســال قبل مســئله پیوســت 
عدالت را مطرح کردیــم و گفتیم که برای 
هر قانون و تصمیم مهم باید پیوست عدالت 
تهیه شــود که مرحــوم آقای رئیســی نیز 
مقداری در این زمینه پیش رفت و کارهای 

انجام داد اما نیمه کاره ماند.
رهبر انقلاب، پیوســت عدالت را نه یک کار 
اداری و فرم کاغذی و تشریفاتیِ ضمیمه به 
قوانین بلکه یک امر واقعی و در متن قوانین 
و برنامه هــا خواندنــد و افزودند: پیوســت 
عدالت یعنی مراکزی مانند ســازمان برنامه 
و بودجه که تصمیم ســازی یا آماده سازی 
لوایح و قوانین را برعهده دارد و یا گروهی از 
طرف رئیس جمهور موظف شــوند که تأثیر 
برنامه ها و قوانین را بر شــاخص های عدالت 
اجتماعی از جمله فاصله طبقاتی بســنجند 
و در صــورت افزایش شــکاف طبقاتی، آن 

قسمت از برنامه را حذف کنند.
ایشان با اشــاره به اطلاع از تولید نرم افزاری 
به دســت گروهی از جوانان دانشگاهی در 
خصوص انطباق برنامه ها و قوانین با پیوست 
عدالت، مســئولان را به دعوت از این گروه 
و اســتفاده از محصول آنها در صورت مفید 
بــودن توصیه و تأکیــد کردنــد: عدالت با 
گفتن و بیان مکرر زبانی محقق نمی شــود 
بلکه انگیزه و ورود در میــدان می طلبد که 
خوشــبختانه این انگیزه در رئیس جمهور 
وجود دارد و باید به گونه ای عمل شــود که 
هیچ مسئولی نتواند از راه منتهی به عدالت، 

تخلف کند.
حضرت آیت الله خامنه ای در توصیه هفتم، 
رعایت اولویت ها بــا توجه به منابع و فرصت 
محدود و کارهــای زیاد پیــش رو را مورد 
توجه قرار دادند و افزودند: برخی اولویت ها 
مربوط به مســائل فوری است مانند مسئله 
تورم و گرانی است که باید بصورت مناسبی 

آنها را حل کرد اما برخــی اولویت ها ناظر به 
مسائل زیرساختی است که اگر امروز از آن 
غفلت شود ۱۰ سال بعد باید به ناچار آن کار 

را آغاز کرد.
ایشــان انــرژی هســته ای را از جملــه 
اولویت های زیرســاختی و ضــروری برای 
آینده کشــور دانســتند و با ناوارد دانستن 
برخی اظهــارات تردیدآمیز دربــاره فواید 
آن، گفتند: کشــور نمی تواند خود را از یک 
مســئله علمی، فنی و پیشرفته دنیا محروم 
کند و با عقب افتادن از این مسیر سالها بعد 

به دنبال آغاز آن باشد.
رهبر انقــلاب، طرح های دولــت در زمینه 
تکمیل مسیرهای شمال- جنوب و شرق- 
غرب را با توجه به ظرفیت های ارتباطی مهم 
کشــور یکی دیگر از اولویت هــای غیرقابل 
صرف نظر خواندند و افزودند: مسئله امنیت 
غذایــی، خودکفایی در گنــدم، روش های 
نویــن آبیــاری در کشــاورزی، توســعه 
بخش های بالادستی نفت و استفاده هر چه 
ممکن از امکانات برای بکارگیری شیوه های 
جدید استخراج نفت و گاز و همچنین تولید 
محصولات متنوع و پرشــمار در بخش های 
پایین دستی از دیگر اولویت های مهم پیش 

روی کشور است.
موضوع فضای مجازی، نکته هشــتم رهبر 
انقلاب خطــاب به دولتمردان بود. ایشــان 
گفتند: امروز فضای مجــازی دیگر مجازی 
نیست بلکه واقعیت رو به توسعه در زندگی 
مردم است؛ بنابراین، در فضای مجازی باید 

حکمرانی قانونمند وجود داشته باشد.
ایشان تعبیر ســابق خود از فضای مجازی 
کشــور به رها و ول بودن را ناشــی از نبود 
حکمرانی قانونمند خواندنــد و گفتند: اگر 
در این زمینه خلأ قانونی دارید، قانون مورد 
نیاز را ایجاد کنید و بر اســاس آن زمام کار 
را به دست بگیرید، همچنانکه در همه دنیا 
با جدیت این کار را می کننــد؛ بگونه ای که 
اکنون می بینیــد که فرانســوی ها آن فرد 
را بخاطــر نقض حکمرانی خود بازداشــت 

کرده اند.
حضرت آیــت الله خامنــه ای تأکید کردند: 
نقض حکمرانی قابل قبول نیســت. کشور 
در اختیار شــما اســت و در قبال آن وظیفه 
و مأموریتــی داریــد و نباید اجــازه دهید 

حکمرانی شما را نقض کنند.
ایشــان با اشــاره به روشــن بودن مبنای 
حرفشــان درباره فضای مجازی و در عین 
حال اصرار برخی افراد بر ســوء برداشــت 
یا فهم غلط، گفتند: اگــر فضای مجازی در 
کشــور قانونمند شــود، تبدیل به فرصت 
می شــود اما بدون حکمرانــی قانونمند، به 

تهدید تبدیل خواهد شد.

رهبر انقــلاب در بحث فضــای مجازی، بار 
دیگر مســئله مهم هوش مصنوعی و شتاب 
عجیب و حیــرت آور این فنــاوری در دنیا 
را مورد توجــه قرار دادنــد و گفتند: اکنون 
دســتگاههای نظامی و غیرنظامــی ما در 
حال بهره بــرداری از این فناوری هســتند 
اما این اســتفاده نباید ما را فریب دهد زیرا 
صرف بهره برداری امتیاز نیست بلکه باید بر 
لایه های عمیق و متنوع این فناوری مسلط 

شد.
ایشــان عقب ماندن از تســلط بر لایه های 
عمیق هــوش مصنوعی را موجــب ایجاد 
یک محدوده انحصاری دیگــر مانند انرژی 
اتمی به دست کشــورهای مســلط بر این 
فناوری دانســتند و افزودند: فرصت طلبان 
و قدرت طلبــان دنیا در آینــده یک آژانس 
هوش مصنوعــی ایجاد می کننــد و اجازه 
ورود کشــورهای دیگر به برخی بخش ها و 

لایه های آن را نخواهند داد.
رهبــر انقــلاب در توصیه نهــم، کلید حل 
مشــکلات اقتصادی کشــور را در تولید و 
تقویت و افزایش عرضه دانســتند و گفتند: 
با تقویت و جــدی گرفتن مســئله تولید، 
مشکلات تورم، اشــتغال و ارزش پول ملی 

حل می شود.
ایشان لازمه پیشــرفت تولید ملی را کمک 
دولت و بهبود مسائلی از جمله محیط کسب 
و کار خواندند و با اشــاره به دیدار چند ماه 
قبل خود با جمعــی از کارآفرینان، گفتند: 
توانایی های در اختیــار فعالان بخش تولید 
شگفت آور است که البته همه آنها معتقدند 
برای تقویت تولید، بــه کمک دولت احتیاج 

دارند.
حضرت آیــت الله خامنــه ای در توصیه ای 
دیگر با اشــاره بــه خطر پیــری زودهنگام 
جمعیت کشور، بر ضرورت پویایی و انعطاف 
سیاست ها متناسب با نیازهای کشور تاکید 
کردند و گفتند: وزیر بهداشــت بطور جدی 
مسئله جمعیت را پیگیری کند و با اقدامات 
لازم از جمله نظارت بر شــبکه بهداشــت 
جلوی موانع افزایش جمعیت را بگیرد؛ چرا 
که کشــور به جمعیت جوان احتیاج دارد و 
در صورت دچار شــدن به عاقبت تلخ پیری 

جمعیت، دیگر علاجی وجود ندارد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای در توصیه 
یازدهم، نهراســیدن از موانع را مورد تأکید 
قرار دادند و با اشــاره به این واقعیت که هیچ 
برنامــه و کاری بی مانع نیســت، افزودند: 
گزینــه اول بعضی ها در برخــورد با موانع، 
عقب نشــینی اســت اما این رویکرد خطا 
اســت و باید از مانع عبور کرد و یا آن را دور 
زد و البته بعد از انجام همه کارها، گاهی یک 
عقب نشینی تاکتیکی هم ممکن است لازم 
باشــد اما نباید به محض برخــورد با مانع از 

حرف و رأی خود عقب نشینی کرد.
ایشــان در نکته ای دیگر با تأکیــد بر اینکه 
به دشــمن نباید امید بســت و منتظر آن 
ماند، گفتنــد: ایــن واقعیت در ســخنان 
رئیس جمهــور و اظهارات چنــد روز قبل 
وزیر امور خارجه نیز وجود داشت؛ البته این 
منافاتی ندارد که در جایی با دشمن تعامل 
کنیم بلکه مسئله این اســت که نباید به او 

امید بست و اعتماد کرد.
آخرین و ســیزدهمین توصیه رهبر انقلاب 
به دولتمردان، توصیه بــه معنویت و ارتقاء 
ایمان و اعمال عبادی، انس بیشتر با قرآن و 

تضرع به درگاه پروردگار بود.
ایشــان با اشــاره به الگو بودن مسئولان در 
چشم مردم و کارکنان دســتگاهها، توجه 
بیش از پیش به رفتارهــا را در دولتمردان 
ضروری  دانســتند و بــرای دولتمردان در 
خدمت به اســلام و مردم و ایران، موفقیت 

آرزو کردند.
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توسعهوتقویتجایگاهانرژیتجدیدپذیر؛
تجویزیسبزوآیندهنگرانه

محمدرضا شمسی جامخانه، پژوهشــگر اقتصادی  بخش عظیمی 
از گازهای گلخانه ای از طریق تولید انرژی با ســوزاندن ســوخت های 
فسیلی، با هدف پاســخ به نیازهای بنگاه ها و خانوارها تولید می شوند. 
بنا به گزارش مراجع آماری و تحلیل کارشناسان، سوخت های فسیلی 
همچون زغال ســنگ، نفت و گاز بیشــترین ســهم را در شکل گیری 
تغییرات آب وهوایی جهان دارند و بیش از ۷۵ درصد از انتشــار گازهای 

گلخانه ای جهانی را تشکیل می دهد.
این مســئله روشــن اســت که برای جلوگیــری از بحــران تغییرات 
آب وهوایــی از انتشــار گازهــای گلخانه ای باید ســهم اســتفاده از 
سوخت های فسیلی را با نسبت مناسبی مدیریت کاهش داد و در منابع 
جایگزین انرژی هایی که پاک، قابل دســترس، مقرون به صرفه و پایدار 
هستند سرمایه گذاری شــود. اغلب اقتصاددانان حوزه انرژی معقتدند 
با بهره گیری از انرژی تجدیدپذیــر در یک مقیاس جهانی، با یک تیر دو 
نشان زده خواهد شد. نشــان اول، پاسخی سالم و دارای صرفه نسبت به 
مقیاس به مقوله امنیت انرژی، احداث ســخت افزارهای تولید انرژی و 
سرمایه گذاری در طراحی و توسعه سیستم های نوین و اشتغال زایی در 
این قلمرو است. نشان دوم سرعت بخشی به توسعه انرژی پاک و اقتصاد 

سبز و توجه به منابع بین نسلی است.
به واسطه موضوعاتی همچون گرم شــدن زمین و آلودگی های ناشی از 
مصرف سوخت های فسیلی موجب شد تا جهان به بهره مندی گسترده 
از انرژی های تجدیدپذیر مانند خورشــیدی و بادی در تولید برق روی 
آورد و مسئله تنوع بخشی در ســمت مدیریت عرضه انرژی موردتوجه 

قرار گیرد.
بر اســاس گزارش آژانس بین المللی انرژی، ظرفیت تولید انرژی های 
تجدیدپذیر در ســال ۲۰۲۳ به ۵۰ درصد افزایش یافــت که بالاترین 
نرخ رشد در دو دهه اخیر بوده است. برای نخستین بار در سه ماهه آخر 
سال ۲۰۲۳ در اروپا، تولید برق از منابع بادی بیشتر از زغال سنگ بود. 
علاوه بر اروپا، چین نیز در ظرفیت منابع تجدیدپذیر رشد فوق العاده ای 
داشته است؛ به گونه ای در که ســال ۲۰۲۳ به اندازه کل جهان در سال 
۲۰۲۲ توانســت پنل های خورشیدی بســازد و بتواند نقش مؤثری در 
دســتیابی به اهداف جهانی برای ســه برابر کردن ظرفیت های انرژی 
تجدیدپذیر، ایفا کند؛ زیرا انتظار می رود تا ســال ۲۰۳۰ بیش از نیمی 
از ظرفیت جدید مورد نیاز جهان را نصب کند. این موارد نشان می دهد 
که کشــورهای پیشــرو در حوزه اقتصاد و صنعــت، در عرضه و تأمین 
نیازهای انرژی خود، توجه قابلی به سرمایه گذاری در حوزه انرژی های 

تجدیدپذیر داشته است.
ایران در کنار منابع عظیم فسیلی خود، به صورت بالقوه از ظرفیت خوب 
منابع تجدید پذیری همچون منابع انرژی خورشیدی و بادی برخوردار 
اســت. باتوجه به افزایش تقاضای برق و ناترازی در بخش انرژی برق و 
نیاز به امنیت انرژی، دولت و سیاســت گذاران ایــران باید بیش ازپیش 
برای ورود به حوزه انرژی های تجدید پذیر علاقه و توجه بیشتری نشان 

دهند.
در طی ســال های ۱۳۹۵ الی ۱۴۰۳ عملًا رشــد محسوسی در تولید 
نیروگاه های تجدیدپذیر نداشــتیم و ســهم تولید انرژی تجدیدپذیر 
از کل تولید بــرق حتی به ۱ درصد هم نرســیده اســت و این در حالی 
اســت که موقعیت جغرافیایی ایران به گونه ای است که بر روی کمربند 
خورشــیدی قرار دارد و از جمله کشــورهایی اســت که از پتانســیل 
خورشــیدی بالایی برخوردار اســت. همچنین معادن غنی سیلیکون 
در ۹۰ درصد اراضی بــه عنوان ماده اولیه ســلول های فتوولتائیک، در 
دســترس بودن مناطق بلااســتفاده وســیع برای نصب سیستم های 
خورشــیدی می تواند از عوامل مهم توجیه کننده امکان اســتفاده از 

انرژی خورشیدی برای تولید برق باشد.
نیروگاه های خورشــیدی از ســال ۱۳۹۳ تا خرداد ۱۴۰۳ توانســته 
رشــد چشــمگیری را طی کند و با میزان ظرفیت ۵۳۰ مگاوات، سهم 
۴۴ درصــدی از کل ظرفیــت نیروگاه های تجدیدپذیــر را به خودش 

اختصاص دهد.
 نیروگاه های بادی در طی ســال های ۱۳۹۳ الی ۱۴۰۳، تقریباً رشــد 
محسوسی نداشت و با میزان ظرفیت ۳۳۶ مگاوات، سهم ۳۰ درصدی 
از کل ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر بعد از نیروگاه های خورشیدی 
را تصاحب کرد. دراین بین نیروگاه انشــعابی نیز با میزان ظرفیت ۱۷۸ 
مگاوات روند رو به رشدی را طی کرده اســت اما دیگر نیروگاه ها مانند 
نیروگاه های برق-آبی، زیســت توده و توربین انبساطی تقریباً روندی 
ثابت پیموده اند و ســهم ناچیزی در ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر 

دارند.
به صورت خلاصه، تســریع حرکــت اقتصادها به ســمت انرژی های 

تجدیدپذیر متأثر از سه اقدام حیاتی است:
تبدیل کردن فن آوری انرژی های تجدیدپذیر بــه یک کالای عمومی 
جهانی: حذف موانع برای اشــتراک دانش و انتقــال فن آوری، از جمله 
موانع حقوق مالکیــت معنوی، لازمــه تبدیل فــن آوری انرژی های 
تجدیدپذیر به یک کالای عمومی جهانی است. فن آوری های ضروری 
مانند سیستم های ذخیره سازی انرژی های تجدیدپذیر مانند خورشید 
و باد اجازه می دهند تا زمانــی که مردم، جوامع و مشــاغل به برق نیاز 
دارند، ذخیره شــود و از این طریق رشــد و توســعه فناورانه در تمامی 
کشــورها در تأمین انرژی مورد نیاز به واســطه انرژی های تجدیدپذیر 

حائز اهمیت خواهد بود. 
هموارســازی زمینه بازی بــرای فن آوری های انــرژی تجدیدپذیر: 
همان طور که همکاری های جهانی در تبادل فن آوری های تجدیدپذیر 
مهم بوده، اصلاح ســاختاری سیاست داخلی کشــور نیز باید صورت 
پذیرد و با ســرمایه گذاری بخش های خصوصی، پروژه های انرژی های 
تجدیدپذیر سریع تر به بهره برداری برســند. باتوجه به وجود فن آوری، 
ظرفیت و بودجه انتقال انرژی های تجدیدپذیر، باید سیاست هایی برای 
کاهش ریسک بازار و تشویق به ســرمایه گذاری اتخاذ کرد؛ تسهیل در 
فرایند مجوزها، نظــارت و کوتاه کردن بروکراســی اداری از جمله این 

سیاست هاست. 
تغییر یارانه انرژی از ســوخت های فســیلی به انرژی های تجدیدپذیر: 
یارانه های ســوخت فســیلی یکی از مهم ترین و بزرگ ترین مانع مالی 
برای تغییر جهان به ســمت انرژی های تجدیدپذیر است. یارانه کمک 
مالی است به بخشی از اقتصاد بر روی یک کالا یا خدمات در جهت رفاه 
عمومی جامعه نه بــه کالاهایی که اثرات جانبی منفــی مانند آلودگی 

زیستی برای جامعه خواهند داشت.
یارانه دادن به ســوخت های فســیلی ناکارآمد و ناعادلانه است و طبق 
گزارش ها و آمار در اکثر کشــورهای درحال توســعه، تقریبــاً نیمی از 
منابع عمومی صرف شــده برای حمایت از مصرف ســوخت فسیلی به 
نفع ثروتمندان و دهک های بالای درآمدی اســت. تغییــر یارانه ها از 
سوخت های فســیلی به انرژی های تجدیدپذیر علاوه بر جلوگیری از 
انتشار گازهای گلخانه ای، به رشــد اقتصادی پایدار، اشتغال، سلامت 

عمومی بهتر کمک می کند.
تجربه قطعی برق و ناترازی در زیربخش های انرژی، پاسخ های مختلف 
و متنوعی دارد. یکی از پاســخ ها، متنوع ســازی ســبد تولید انرژی از 
مبادی و ظرفیت های مختلف تجدیدپذیر اســت. تأمین امنیت انرژی 
و اقتصادسیاســی این حوزه، تنهــا دو پیامد مثبــت از بکارگیر چنین 

راهبردی است.
با مشاهده روند و اقدام های کشورهای پیشرو و بررسی سهم و اندازه آن 
در اقتصاد ایران، لزوم توجه به این حوزه بیش از پیش محســوس است. 
بنابراین توجه به راهکارهای حیاتی بیان شــده می تواند در اجرای این 

راهبرد و مدیریت تکانه های این حوزه مؤثر واقع شود.

یادادشت

ســمیه رســولی  تاکنون وزرای صمت 
در قالب هــای مختلف مخالفت خــود را با 
سیاســت قیمت گذاری دســتوری اعلام 
کرده اند اما لغو این سیاســت طی سال های 

اخیر هرگز به طور کامل اجرا نشده است.
 اگرچه همــواره اعلام می شــود که کمبود 
نقدینگــی مهم ترین چالــش بخش تولید 
کشــور اســت اما حتی اگر دولــت، تمام 
نقدینگی مورد نیــاز تولید را هم تأمین کند 
ولی تا زمانی که فضای کســب و کار تیره و 
تار باشد، باز هم عملًا کاری از پیش نخواهد 
رفت؛ در همین رابطه کارشناســان همواره 
تاکید می کنند که دولت باید قید و بندهای 
پیش پــای تولید را از میان بــردارد و اجازه 
دهد، تولید نفس بکشــد. یکی از این قید و 
بندها قیمت گذاری دســتوری اســت؛ به 
اعتقــاد اقتصاددانان و فعــالان اقتصادی 
لغــو قیمــت گــذاری دســتوری موجب 
خودکنترلی می شود و این سیاست فقط در 
مواردی که دولت ارز یا رانتــی را در اختیار 
تولیدکنندگان قرار می دهــد، باید اعمال 

شود.

انتقادهای بی ثمر وزرای صمت
بر همین اســاس نیز تاکنون وزرای صمت 
در قالب هــای مختلف مخالفت خــود را با 
سیاســت قیمت گذاری دســتوری اعلام 
کرده اند اما لغو این سیاســت طی سال های 

اخیر هرگز به طور کامل اجرا نشده است.
به عنــوان نمونــه محمدرضا نعمــت زاده 
وزیر صمــت دولت یازدهم، بــا ابلاغ حذف 
دســتوری قیمت از روی برخی محصولات 
به ســازمان های متولی قیمت گذاری سعی 
داشت فرایند خروج دولت از قیمت گذاری 
را کلید بزنــد. همچنین نعمــت زاده دو بار 
تلاش کرد تا خــودرو را از چارچوب قیمتی 

شورای رقابت خارج کند.
رضا رحمانی وزیر اسبق صمت نیز صراحتاً 
اعلام کرده بــود که موافــق قیمت گذاری 
دســتوری کالاها نیســت و بر لزوم تقویت 
سامانه های معاملاتی شفاف و معاملات در 
بستر بورس کالا به منظور رسیدن کالاها به 

تولیدکنندگان تاکید کرده بود.
همچنین رزم حسینی وزیر سابق صمت در 
اظهارات بسیاری با دخالت دولت در قیمت 
گذاری دســتوری مخالفت کرده و حتی در 
دوره وزارت وی برخــی از کالاهــا همچون 
لاستیک و کره از این چارچوب خارج شدند 
اما به طور کامل قیمت گذاری دســتوری از 

اقتصاد ایران برچیده نشد.
ســید رضا فاطمی امین وزیر سابق صمت 
ضمن مخالفت با قیمت گذاری دســتوری، 
تاکید کرده بود دولت نه باید قیمت گذاری 

کند و نــه باید قیمت را رها کنــد؛ بلکه باید 
ضوابط و ســاختاری بــرای قیمت گذاری 
تعیین کند.عباس علی آبادی وزیر ســابق 
صمت هم در این رابطه اعتقاد داشــت که 
»وقتــی ارز ترجیحــی می پردازیم چطور 
باید اجــازه دهیم کــه صنعتگــر کالا را با 
قیمت دلخواه خود بفروشــد؟ مــا باید در 
این خصوص به راه حل برسیم و مساله را به 

صورت ریشه ای حل کنیم.«
ســید محمد اتابــک وزیر جدیــد صمت 
نیــز در برنامه خــود ضمن مذمــت قیمت 
گذاری دســتوری بر حذف تدریجی قیمت 
گذاری های دســتوری به منظور ارتقا توان 
رقابتــی بنگاه هــا و کنترل تورم ناشــی از 
تخصیص های یارانه ای و قیمت گذاری های 
دســتوری تاکیــد دارد.بنابرایــن مجموع 
نظرات وزرای صمت حداقــل از دهه ۹۰ به 
این سو نشــان می دهد که متولیان صنعت 
کشور از نظر کارشناســی و فنی اعتقادی به 
قیمت گذاری دســتوری ندارند اما به دلیل 
وجود زوایای دیگر، همچــون پرداخت ارز 
ترجیحــی و گســترش دامنه هــای رانت، 
تمایلی به حذف قیمت گذاری دستوری در 

بدنه دولت ها وجود ندارد.

مخالفت بورسی ها با توزیع رانت
در این بیــن وقتی قیمت گــذاری صورت 
می گیــرد، تولیدکننــده ایــن علامت را 
می گیرد که تولید با ریســک بیشتر و سود 
انتظاری کمتــر همراه اســت؛ بنابراین در 
بســیاری از مــوارد، قیمت گــذاری کالا و 
خدمات موجــب کاهش رقابــت، تضعیف 
تولیــد و تحکیــم انحصار و البتــه کاهش 

رفاه جامعه می شــود. نگاهی بلندمدت به 
سیاســت های مداخله قیمتــی دولت در 
اقتصاد حاکی از آن است که این سیاست ها، 
پس از مدتی به ضــد خود تبدیل شــده و 
باعث شــکل گیری یک ســیکل با ماهیت 
باخت- باخــت میــان مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان می شــود؛ امــا در این بین 
مداخله دولت موجب ایجاد اختلاف قیمت 
دولتی با بازار می شــود که رانت سنگینی را 
نصیب عده ای می کند. شــاید بتوان یکی از 
مصائب قیمت گذاری دولتی را گســترش و 
نهادینه شدن فرهنگ سودهای بی زحمت 
دانســت.در این رابطــه محمدعلی دهقان 
دهنوی رئیس پیشــین ســازمان بورس و 
اوراق بهادار نیز معتقد بود که قیمت گذاری 
دســتوری برای اقتصاد کشــور سم است و 
این شیوه نتیجه ای جز توسعه رانت و تولید 
فساد در کشور نداشته و هرگز منجر به رفاه 

نخواهد شد.
همچنین مجید عشقی رئیس فعلی سازمان 
بورس و اوراق بهادار همچون رؤسای سابق 
این ســازمان اعتقاد دارد که »حبس کردن 
قیمت ها نتیجه ای جز توزیــع رانت ندارد و 
در ادامه باعث کاهش عرضه به شــیوه های 
مختلف از ســوی عرضه کنندگان شــده و 
مشکلات دوچندان می شود؛ لذا در کالایی 
که می توانســتیم به افزایش تولید برسیم 
و نیاز داخــل را تأمیــن کنیــم اگر بحث 
قیمت گذاری دســتوری ادامه داشته باشد 
نتیجه آن از بین رفتن تولید می شــود و بعد 
از چند ســال به واردکننده آن کالا تبدیل 
می شــویم؛ بنابراین وجود چنین نگاهی در 

اقتصاد کشور درست نیست.«

برنامه هفتم چه می گوید؟
در این بیــن نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی در جریان بررســی جزئیات لایحه 
برنامه هفتم توســعه رأی بــه محدودیت 
قیمت گذاری دســتوری دادند تا در طول 
اجرای برنامه هفتم، اغلــب کالاهای ایرانی 

از گزند نظام قیمت گذاری آسیب نبینند.
پس از تصویــب برنامه هفتم در شــورای 
نگهبان و ابلاغ از ســوی دولت، بنابراین به 
صورت رســمی قیمت گذاری دستوری در 
قالب برنامه هفتم توســعه لغو شــده است؛ 
طبق بند ث مــاده ۴۸ قانــون برنامه هفتم 
توسعه »به منظور توسعه اشــتغال و رشد 
اقتصادی از طریق ســرمایه گذاری بخش 
خصوصــی و تعاونی قیمت گــذاری دولتی 
به اســتثنای کالاهای اساســی یارانه ای و 
کالاها و خدمات انحصاری و عمومی ممنوع 

است.«
در تبصــره این مــاده نیز آمده اســت که 
»کالاهای اساسی یارانه ای، کالاهایی است 
که از یارانه مســتقیم ارزی یــا ریالی مانند 
پرداخت مســتقیم بخشــی از قیمت کالا 

توسط دولت برخوردار شده اند.«

پایانی بر قیمت گذاری دستوری؛ 
برنامه هفتم ناجی تولید می شود؟

بــه اعتقــاد کارشناســان هر زمــان که 
قیمت گذاری دولتی بر کالایی انجام شــود، 
موازی بــا آن قیمتی به عنــوان قیمت بازار 
آزاد که فاصله عمیقی با قیمت تعیین شــده 
دولتی دارد، ظاهــر و در پی آن بــازار با دو 
نرخ متفاوت یک کالا روبه رو می شــود. در 
چنین شرایطی همین دو نرخی شدن کالا 

سرمنشــاء فســاد، رانت و احتکار کالاها را 
فراهم می آورد. شاهد این مدعا ظهور و بروز 
دلار ۴۲۰۰ تومانی به عنــوان ارز ترجیحی 
برای تأمین واردات کالاهای اساســی بود 
که علاوه بر ایجــاد رانت و فســاد و تضییع 
حقوق افراد جامعه، موجب شــد تا بازار آزاد 
قیمت ها در برابر نــرخ دلار ۴۲۰۰ تومانی 
هویدا شــود. ظهور بازاری که مشــکلات 
فراوانــی را هم بــرای اقتصاد کشــور و هم 

اقتصاد خانوارها به وجود آورد.
بر این اســاس آثار مثبت خروج قیمت ها از 
دستورات دولتی، نه تنها به شفافیت انجام 
امــور معامــلات در بــازار و تقویت بخش 
خصوصی در فعالیت بنگاه های اقتصادی و 
مراکز تولید و خدمات منجر می شــود، بلکه 
نحوه مدیریت بــازار نیز به شــیوه فعالیت 
کنونی کشورهای توســعه یافته و بازارهای 

بین المللی تغییر می کند.
بنابراین تصویب حــذف قیمت گذاری 
دســتوری در برنامــه هفتم توســعه، 
موجب خواهد شــد که دیگــر بخش ها 
چون بخش تعاون و خصوصی از حاشیه 
به متن آمده و در اقتصــاد بیش از پیش 
مورد توجه قرار گیرنــد. از طرفی با این 
اقدام شفافیت در انجام معاملات در بازار 

ایجاد خواهد شد.
بر همین مبنــا نیز در طول اجــرای برنامه 
هفتم حاکمیــت مکانیزم عرضــه و تقاضا، 
تعیین کننده قیمت ها در بازار می شــوددر 
طول اجرای برنامه هفتم حاکمیت مکانیزم 
عرضه و تقاضا، تعیین کننــده قیمت ها در 
بازار می شــود و دولت بــرای تعیین قیمت 
فقط مجاز به نرخ گذاری دستوری کالاهای 
اساسی و انحصاری اســت. به دنبال اجرای 
این مهم، سیاست هایی مانند قیمت گذاری 
دستوری که طی ســال های متمادی باعث 
خارج شــدن بخــش خصوصــی واقعی از 
حوزه های حســاس اقتصاد کشور، پسرفت 
بخش تولید، آشــفتگی بــازار و همچنین 
ایجاد رانت و فســاد شده اســت، بی معنی 

خواهد شد.
از سوی دیگر تعیین قیمت کالاها و خدمات 
انحصاری نیز توسط شورای رقابت به عنوان 
مصادیــق بازارهای انحصاری، تشــخیص 
داده می شــوند. تعییــن قیمــت خدمات 
عمومی هم کــه دولت تنهــا عرضه کننده 
آنهاســت و تولید و عرضه آن نیز در تملک 
و اختیار خودش اســت همچنان در دست 
دولت باقی می مانــد. به عنوان نمونه تعیین 
قیمــت خدمــات آب، بــرق، گاز، نــان یا 
کالاهایی که یارانه بگیر هســتند از ســوی 
دولــت مشــخص خواهد شــد چراکه این 

کالاها در انحصار خود دولت قرار دارند.

 رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور با اشاره به 
اینکه حــق اســتفاده از مشــوق های مالیاتی برای 
مودیان محفوظ اســت، گفت: خارج از اختیار بودن 
انجام تکالیف توســط مودیان نبایــد منجر به ایجاد 
محدودیت برای اعمال مشــوق های قانونی به آنان 

شود.
»سید محمدهادی سبحانیان« اظهار داشت: بر اساس 
قانون مالیات های مســتقیم، شرط برخورداری از نرخ 
صفر و هر گونــه معافیت یا مشــوق های مالیاتی، ارائه 
دفاتر یا اسناد و مدارک در موعد مقرر و به ترتیبی است 

که ســازمان امور مالیاتی اعلام می کند. اما 
در راستای بهره مندی حداکثری مودیان از 
تسهیلات و مشوق های قانونی، چنانچه ارائه 
دفاتر یا اســناد و مدارک توســط مودیان در 
مهلت تعیین شده خارج از اختیار آنان باشد 
و صحــت این موضوع توســط مراجع بعدی 
به اثبات برسد، حق اســتفاده از معافیت ها، 

نرخ صفر و مشــوق های مالیاتی همچنان برای مودی 
محفوظ است.

وی افــزود: همچنین امکان ایجاد اعتراض نســبت به 

برگ تشــخیص هــای صادره در راســتای 
اظهارنامه های برآوردی تولیدی درخصوص 
مودیانی که بنا به شرایط خاص موفق به ارائه 
اظهارنامه مالیاتی در مهلت مقرر نشــده اند، 

در نظر گرفته شده است.
ســبحانیان بیان داشــت: بر این اســاس، 
چنانچه برگ تشــخیص مالیات بر اساس 
اظهارنامه بــرآوردی تهیه و به مودی ابلاغ شــود تا 
زمانی که در برگ تشــخیص مالیــات، عبارت تهیه 
شده براســاس اظهارنامه برآوردی به صراحت قید 

نشــود و یا در زمان اعتراض مودی از طریق سیستم، 
امکان تســلیم اظهارنامه برای مودی فراهم نشــده 
باشــد، این حق همچنان برای مــودی وجود دارد 
که اعتــراض وی بدون تهیه اظهارنامــه مالیاتی مورد 

رسیدگی قرار گیرد.
گفتنی اســت بعد از ابلاغ برگ تشــخیص ناشــی از 
اظهارنامه برآوردی تولیدی به مودی، وی باید در مدت 
۳۰ روز از تاریخ ابلاغ برگ تشخیص مالیات، نسبت به 
ارائه اظهارنامه مالیاتی اقــدام کند تا اعتراض وی مورد 

رسیدگی قرار بگیرد.

مالیات
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وزیر اقتصاد:

دولتراباتـورم۳۵درصدتحویلمیگیریم
خریدار  وزیر اقتصاد با بیان این که دولت 
چهاردهــم را بــا ۳۵ درصد تــورم تحویل 
می گیریم گفت: تمام تلاش دســتگاه های 
اقتصادی کشــور باید بر چهار محور ثبات 
اقتصادی و کاهش تورم، رشد اقتصادی بالا، 
کاهش نرخ بیــکاری و توزیع عادلانه درآمد 
و رفع فقــر باشــد.عبدالناصر همتی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی در مراسم معارفه به 
عنوان وزیر اقتصاد و تکریــم از وزیر اقتصاد 
پیشــین که با حضور رئیس جمهور برگزار 
شــد، با تاکید بر لزوم تلاش بــرای عبور از 
شرایط اقتصادی ســخت کشور اظهار کرد: 
وزارت امور اقتصادی و دارایی نقش محوری 
در اقتصاد کشور دارد و باید تلاش کنیم که 
این نقش را در کم کردن آلام و مشــکلات 

اقتصادی مردم به کار گیریم.
وی افزود: بســیاری می گفتنــد که در این 
شــرایط ســخت اقتصادی و ناترازی های 
بودجه ای و بانکی که بخشی از آنها به مرحله 
بحران رسیده اســت، چرا مسئولیت قبول 
می کنید؛ اول اینکــه ارادت ویژه ای به آقای 
پزشکیان داشــتم و خواستم کمکشان کنم 
و دوم اینکه بــا توجه بــه  یافته های علمی 
و تجربــه حداقل ســه دهــه در مدیریت 

اقتصادی، لازم بود تا در این شــرایط سخت 
و برای کمک به مشکلات مردم، این تجارب 

را عرضه کنیم.
 وزیــر اقتصــاد اظهــار کرد: تمــام تلاش 
دستگاه های اقتصادی کشــور باید بر چهار 
محور متمرکز باشــد؛ اول ثبات اقتصادی و 
کاهش تورم، دوم رشــد اقتصادی بالا، سوم 
کاهش نرخ بیکاری و چهارم توزیع عادلانه 
درآمد و رفع فقر این چهار محور اســت که 
هرچه تلاش برای رفع مشــکلات اقتصادی 
انجام می شود باید در این چهار محور نتیجه 

بخش باشد وگرنه ابتر خواهد ماند.

معیشت مردم از حد معمول
 خارج شده است

همتی با ابــراز امیدواری نســبت به اینکه 
تلاش های تیم اقتصادی دولت چهاردهم به 
نتیجه بخشی در این چهار محور منتج شود، 
تاکید کرد: اولین جلســه ســتاد اقتصادی 
دولت با همیــن محوریت برگزار شــد و به 
این نتیجه رسیدیم که شرایط اقتصادی به 
وضعیت سخت و دشواری رسیده و دشواری 
معیشــت مردم از حد معمول خارج شــده 

است و باید برای آن چاره اندیشی شود.

وزیر اقتصاد همچنین با اشــاره به دو مانع 
اصلی تحریم و شیوه حکمرانی برای بهبود 
شــرایط اقتصادی، تصریح کرد: تحریم یک 
بحــث فراتصمیمی اســت و در بخش های 
دیگــر حاکمیت بایــد دربــاره آن تصمیم 
گیری و جمع بندی شود اما باید بپذیریم که 
شتاب توسعه و قدرت رقابت اقتصادی ما با 

دنیا را تحلیل می برد.
وی ادامــه داد: ما با فرض وجــود تحریم ها 
قرار اســت کار کنیم و بر این اســاس باید 
شــیوه حکمرانی را اصلاح کنیم؛ بسیاری از 
مشکلاتی که در حوزه های مختلف از جمله 
سیاست های ارزی، بازار پول، بازار سرمایه، 

تجارت خارجی و مشــکلات فضای کسب و 
کار به حکمرانی اقتصادی مــا باز می گردد 
و ربطی بــه تحریم ها نــدارد و موضوعاتی 
همچون قیمت گذاری دستوری و مداخله 
دولت در بخش های مختلــف اقتصادی به 

این مشکلات دامن می زند.

کسری 17 میلیارد دلاری تجارت 
غیرنفتی

وزیر اقتصاد یادآور شد: کسری ۱۷ میلیارد 
دلاری تجــارت غیــر نفتی قطعاً ناشــی از 
حکمرانی غلط اســت و یا اینکه با ۳۵ درصد 
تورم دولت چهاردهــم را تحویل می گیریم 
نیز از همین جا ناشی می شــود؛ شاید گفته 
شــود که قبلًا پیش از این بــوده اما این رقم 
بسیار بالایی اســت چرا که ۵ سال پشت سر 
هم تــورم ۴۰ درصد داشــته ایم. همچنین 
رشــد هزینه مصرف بخــش خصوصی در  
تولید ناخالص داخلی کمتر از ۶ درصد بوده 
اما هزینه های دولت ۱۲ درصد بوده اســت 
که نشــان می دهد تولید ناخالص داخلی به 
ســمت توزیع بدتــر می رود.همتی تصریح 
کرد: مهمترین دستور کار ما، مسئله ناترازی 
بودجه است که امســال اقدامات جدی باید 

برای تــوازن بودجــه انجام شــود. ناترازی 
بانک ها غیرقابل تصور است، تا به حال چنین 
حالتی را در سیســتم بانکی ندیده ایم و باید 
به صورت جدی باید برای آن چاره اندیشــی 
شــود.وزیر اقتصاد در عین حال تاکید کرد: 
شرایط اقتصادی سخت است اما اراده اصلاح 
هم در دولت چهاردهم وجود دارد و به مردم 
اطمینان می دهیم تمام تلاش خود را برای 
اینکه قدری از آلام و ســختی های اقتصادی 
را کاهش دهیم، بــه کار خواهیــم گرفت.
همتی با اشــاره به ۱۴ چالش مهم اقتصادی 
که در برنامه های خود احصــاء کرده و برای 
رای اعتماد به مجلس ارائه کرده بود، اظهار 
کــرد: امیدواریم به تدریج بــا هماهنگی در 
ســتاد اقتصادی دولــت و همراهی مجلس 
شــورای اسلامی، این مشــکلات رفع شود.
وی از مجلس شــورای اســلامی برای نقد و 
بررســی برنامه هایی که برای تصدی وزارت 
امور اقتصادی و دارایی ارائه کرده بود تقدیر 
و ابراز امیدواری کرد که بــا همکاری دولت 
و مجلس مشــکلات اقتصادی کاهش یابد.
همتی در پایان از زحمات ســید احســان 
خانــدوزی در دوره تصــدی وزارت امــور 

اقتصادی و دارایی تقدیر کرد.
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توسط دانش آموزان ایرانی محقق شد
تیمالمپیادنجومایرانقهرمانجهانشد

دانش آموزان ایران موفق به کسب ۵ مدال طلای المپیاد جهانی نجوم 
و اخترفیزیک شدند.

 »حنانــه خرم دشــتی«، »آرویــن رســول زاده«، »محمدمهــدی 
کشاورزی«، »آریا فاتح کرداری« و »علی نادری لردجانی«، نمایندگان 
ایران در هفدهمین دوره المپیاد جهانی نجــوم و اخترفیزیک، هریک 
موفق به کســب مدال طلا شــدند تا ایران با این نتیجه درخشــان در 

جایگاه اول بایستد.
این مسابقات به میزبانی ســازمان IOAA از ۲۷ مرداد تا ۶ شهریور در 
برزیل برگزار شــد و بیش از ۲۵۰ دانش آموز از ۵۷ کشور جهان در این 

مسابقات شرکت کردند.

خبرخوشوزیربهداشتبهپرستاران
پرداختبخشاولمطالبات

 وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: بخش اول مطالبات 
به حق پرستاران به دانشگاه های علوم پزشــکی پرداخت شده است و 
روسای دانشگاه های علوم پزشکی باید در اســرع وقت این مطالبات را 

پرداخت کنند.
دکتر محمدرضــا ظفرقندی در حاشــیه آیین تکریــم و معارفه وزیر 
بهداشــت که با حضور رییس جمهور دولت چهاردهم در ســالن امام 
جواد)ع( ســتاد وزارت بهداشت برگزار شــد، گفت: محور توسعه یک 

کشور، انسان سالم است و باید سلامت جامعه را تامین کنیم.
وی در ادامه با یک خبر خوش به جامعه پرســتاری، اظهار داشــت: با 
پیگیری های صورت گرفتــه در چند روز اخیر خوشــبختانه به نتایج 
خوبی رسیدیم و روز )دوشنبه( ۵شــهریور و با حضور رئیس جمهور در 
سازمان برنامه بودجه جلسه ای برگزار شد و بخش اول جبران مطالبات 
جامعه پرستاری دیروز و امروز ) ۵ و ۶ ( شــهریور به دانشگاه های علوم 
پزشکی پرداخت شــده و روسای دانشــگاه های علوم پزشکی بایداین 

مطالبات را در اسرع وقت به پرستاران پرداخت کنند.
آیین تکریم دکتر عیــن اللهی، وزیر ســابق و دکتــر ظفرقندی وزیر 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی با حضور رئیــس جمهور دولت 
چهاردهم صبح امروز در ســالن امام جواد)ع( ســتاد وزارت بهداشت 

برگزار شد.
در این مراسم چندین تن وزرای پیشین بهداشت از جمله دکتر فاضل، 
دکتر ملک زاده، دکتــر فرهــادی و دکتر نمکی، رییس کمیســیون 
بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی، معاون اجرایی رییس جمهور 
و سرپرســت نهاد ریاست جمهوری، جمعی از اســاتید، صاحب نظران 
حوزه ســلامت و معاونان و مدیران وزارت بهداشــت دولت سیزدهم 

حضور داشتند.
دکتر پزشکیان، رئیس جمهور و دکتر ظفرقندی، وزیر بهداشت در این 
مراســم با اهدای لوح و هدیه ای از تلاش های دکتــر عین اللهی تقدیر 
کردند و حکم مســئولیت دکتر ظفرقندی، وزیر بهداشت نیز از سوی 

رئیس جمهور به وی اهدا شد.

در این مراســم گزارشی از عملکرد دولت ســیزدهم در حوزه بهداشت 
و درمان و توســعه خدمات و امکانات حوزه ســلامت توسط دکتر عین 

اللهی، وزیر سابق بهداشت ارائه شد.
 

برنامهوزیرعلومبرایانتصاباتوتغییرات
مدیرانآموزشعالی

وزیر علوم تحقیقات و فناوری درباره تغییر ســاختاروزارت علوم گفت:  
این ساختار مصوب شورای عالی اداری است و بنده قصد تغییر ساختار 

را ندارم.
دکتر حســین ســیمایی صراف با اشــاره به روند اجرای برنامه ها در 
وزارت علوم گفــت: برنامه های خوبــی در دوره وزارت دکتر زلفی گل 

طراحی شده و در حال اقدام هستند من حتماً برنامه ها را ادامه می دهم.
وی افزود: ولی قطعاً یکســری برنامه هایی هم در راســتای شعار آقای 
ریس جمهور که وفاق ملی، ایجاد نشاط و امید و ایجاد تفاهم و گفت وگو 

است تدارک می بینیم و جزو برنامه های ما است.
وزیر علوم در مورد انتصابات رؤسای دانشــگاه ها و معاونان وزارت علوم 
نیز افزود: در مورد انتصابات من همیشــه گفته ام صرف این که کســی 
در گذشته توسط دیگری منصوب شــد، دلیل نمی شود که وی را تغییر 
دهیم ولی قطعاً تغییراتی برحســب عملکرد و کارنامه عملکردی وجود 
دارد، درعین حال ما با بررسی و احتیاط براساس عملکرد اقدام خواهیم 

کرد.
وزیر علــوم درباره تغییر ســاختار وزارت علوم نیز گفت: این ســاختار 
مصوب شورای عالی اداری است، قاعدتاً اگر هم بخواهیم تغییر بدهیم 
باید با تصویب شــورای عالی اداری انجام شود، بنده قصد تغییر ساختار 

را ندارم.
حسین ســیمایی صراف هفته گذشته توانست با کســب ۲۲۱ رأی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی به مدت ۴ سال سکان داری آموزش 

عالی در دولت چهاردهم را بر عهده بگیرد.
وی درجلسه شــورای معاونان اعلام کرد: قرار نیست هر کاری را از ابتدا 
مجدد شروع کنیم، قطعاً از مســیری که ایجاد شده و از تجربیاتی که به 

دست آمده در مدیریت امور بهره خواهیم برد.
وی از معاونان این وزارتخانه خواست برنامه های اولویت دار و آنی حوزه 

خود را که در دست اجرا دارند، فهرست کرده و به وی ارائه دهند.

مدیرکل امور روستایی و امور شوراهای استانداری تهران تاکید کرد
برنامه هفتمتوسعهاجراشود

مدیرکل امور روستایی و امور شوراهای اســتانداری تهران بر ضرورت 
ارتقای کیفیــت خدمات به روســتاهای پایتخت تاکیــد کرد و گفت: 

 اجرای برنامه  هفتم توسعه در دستور کار باشد.
سیدحبیب موسوی با حضور در شهرستان اسلامشهر بخش چهاردانگه 
که در ادامه بازدید از روســتاها و بررسی مشــکلات حوزه روستایی و 
دهیاری ها و با همراهی باقری، سرپرســت بخشداری و دهیاران بخش 
چهاردانگه در محل بخشــداری برگزار شــد، ضمن عرض تسلیت به 
مناسبت ایام اربعین حسینی )ع( اظهار کرد: ارتقا و بهبود کیفیت ارائه 

خدمات به روستاییان ضروری است.
مدیرکل امور روستایی و امور شوراهای اســتانداری تهران بر ضرورت 
نگاه جدی بــه برنامه هفتم توســعه و اجــرای سیاســت های دولت 
چهاردهم در روســتاها تاکید کرد.وی گفت: با توجه به اینکه روستاها 
به عنوان منشأ تولید و امنیت غذایی کشور محسوب می شوند ضروری 
اســت که اجرای برنامــه هفتم توســعه مطابق سیاســت های دولت 

چهاردهم در دستور کار قرار بگیرد.

دیوار

خریدار  سخنگوی ســازمان ثبت اسناد 
و املاک کشــور درباره اعلام نتایج آزمون 
ســردفتری اســناد رسمی امســال که در 
شهریور ماه برگزار شد، گفت: با توافق انجام 
شده، نتایج آزمون سردفتری اسناد رسمی 

امسال ظرف ۲ ماه اعلام و ابلاغ می شود.
صفدر کشــاورز در نشســت خبری گفت: 
عملکردمــان در حوزه حدنــگاری اراضی 
کشــاورزی از ۱۹ خردادماه امسال  تاکنون 

۳ درصد رشد داشته است.
معــاون امور املاک و کاداســتر ســازمان 
ثبت اســناد و املاک کشــور درباره آزمون 
سردفتری اسناد رسمی سال ۱۴۰۲ گفت: 
این آزمون در اردیبهشــت ماه سال جاری 
برگزار و نتایج آزمون در ۹ مرداد در ســایت 
سنجش بارگذاری شــد. از ۲۵ هزار و ۹۷۲ 
نفر شــرکت کننده، ۱۱ هزار و ۷۸۷ نفر آقا 
و ۱۴ هزار و ۷۸۵ نفر خانــم بودند. مجموع 

پذیرفته شدگان ۴ هزار و  ۴۱۸ نفر بودند.
وی افزود: همچنین در آزمون ســردفتری 
اسناد رســمی مربوط به سال ۱۴۰۳ که در 
دوم شهریورماه برگزار شد، ۳۲ هزار و ۱۳۶ 
نفر ثبت نام کرده بودند که بیش از ۱۳ هزار 

نفر آقا و بیش از ۱۸ هزار خانم بودند.
کشــاورز گفــت: در ایــن فاصلــه آزمون 
دفتریــاری را داشــتیم که در اســفندماه 
سال گذشته برگزار شــد. از مجموع ۱۲۲۴ 
نفر دفتریار کــه از طرف ســردفتران برای 
ابلاغ دفتریــاری معرفی شــدند، ۳۱۸ نفر 
آقا و ۸۲۸ خانم بودنــد و ۱۸۴ نفر پذیرفته 
شــدند کــه ۵۹ نفر آقــا و۱۲۵ نفــر خانم  
هســتند. برای برگزاری آزمون دفتریاری 
امســال نیز در حال جمــع آوری اطلاعات 
دفتریاری هستیم و آزمون دفتریاری بعد از 

هماهنگی های لازم  برگزار می شود.
سخنگوی ســازمان ثبت اســناد و املاک 
کشــور گفت: آزمون ســردفتری ازدواج و 
طلاق در سال گذشته برگزار شد و نتایج آن 
اعلام شد و ۳۲۴ نفر پذیرفته شدند. آزمون 
جدید ســردفتری ازدواج و طلاق نیز در ۲۰ 

مهرماه برگزار می شود.
وی دربــاره اعلام نتایج آزمون ســردفتری 
اسناد رسمی امســال که در شــهریور ماه 
برگزار شد، گفت: با توافق انجام شده، نتایج 
آزمون ســردفتری اسناد رســمی امسال 

ظرف دو ماه اعلام و ابلاغ می شود.
کشــاورز درباره آخرین وضعیــت اجرای 
قانون »الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 
غیرمنقول«، گفت: یکــی از اقداماتی که در 
خصوص این قانون انجام شده، بحث ایجاد 
و اتصال مشــاورین املاک به ســامانه ثبت 
الکترونیک اســناد از طریق سکوی کاتب و 
درج پیش نویس قرارداد و ارسال آن به دفاتر 
اسناد رسمی جهت تتظیم سند بود که این 
امکان برای کلیه مشاورین املاکی که دارای 

پروانه کسب معتبر هســتند، فراهم شده و 
مشاورین املاک می توانند از طریق سکوی 
کاتب وارد شوند و پیش نویس قراردادهایی 
که مردم درخواســت کردند را وارد سامانه 
کنند و آنها را برای تنظیم اســناد در دفاتر 
اسناد رســمی راهنمایی کنند. از ۱۵ مرداد 
ماه اتصال مشــاورین املاک سراسر کشور 
)۱۸۵ هزار مشــاور املاک(  به سامانه ثبت 

الکترونیک اسناد فراهم شده است.
وی ادامــه داد: از زمان اتصال مشــاورین 
املاک سراســر کشــور بــه ســامانه ثبت 
الکترونیک اســناد از ۱۵ مردادماه تاکنون، 
۱۱ هزار و ۳۰۶ پیش نویس در مشــاورین 
املاک تنظیم شده است. همچنین از زمان 
لازم الاجراشدن قانون یعنی از سوم تیرماه 
سال جاری تاکنون، بیش از ۷۴۳ هزار جلد 

سند مالکیت صادر شده است.
سخنگوی ســازمان ثبت اســناد و املاک 
کشــور گفت: از ۷۳۴ هزار  ســند مالکیت 
صادره، ۵۶ هزار سند در دفاتر اسناد رسمی  
ثبت شده و آمار بقیه اسناد صادره را نداریم. 
احیانا اســنادی بوده که  یا به صورت عادی 
بوده و یا در مشاورین املاک به ثبت رسیده 

است.
وی  افزود: اســنادی که از سوم تیرماه صادر 
می شود و رنگشــان که قبلا آجری بود را به 
رنگ سبز تغییر دادیم و همچنین  ضرورت 
نقل و انتقال  به صورت رسمی را در آن  درج 

کردیم.
کشاورز گفت: برای اجرای کامل قانون الزام 
به ثبت رســمی معاملات اموال غیرمنقول، 
باید  ۱۴ آییــن نامه تدوین شــود. در حال 
حاضر آیین نامه هایی کــه فرصت کمتری 
برای تدویــن دارند در اولویت هســتند. ۶ 
مورد از آیین نامه هــا باید  به تصویب رییس 

قوه قضاییه  و ۸ مورد دیگر به تصویب هیات 
وزیران برسد.

وی افزود: جلســات آیین نامه هایی که باید 
به تصویب رییــس قوه قضاییه برســد، در 
حال تهیه است و برای تایید خدمت رییس 
دستگاه قضا ارسال می شود.  آیین نامه هایی 
کــه باید به تصویــب هیات وزیران برســد  
جلسات مشــترک را با دستگاه های مربوط 
از جمله وزارت راه، صمت، دادگســتری و 
کشــور باتوجه به نوع آیین نامه داریم و در 

حال برگزاری است.
وی ادامــه داد: ســازمان ثبــت همچنین 
باید ســامانه ســاماندهی اســناد عادی را 
برای دارنــدگان املاک عــادی که تاکنون 
نتوانستند سند رسمی دریافت کنند، تهیه 
کند که این کار در حال انجام اســت و قبل 
از اتمام مهلت قانونی ظرف یکســال تهیه و 

ابلاغ می شود.
وی در پاســخ به ســوالی  مبنی بــر اینکه 
دبیرخانه ســتاد هماهنگی مبارزه با مفاسد 
اقتصــادی اخیــرا دســتورالعمل اجرایی 
»شناســایی و پیشــگیری از تشــکیل و 
فعالیت شــرکت های صوری« را ابلاغ کرد؛ 
براســاس مســتندات موجود چــه تعداد 
شرکت صوری ثبت شــده در ایران داریم و 
سازمان ثبت اســناد برای جلوگیری از ثبت 
این قبیل شــرکت ها چه اقدامی انجام می 
دهد؟ گفت: معضل شــرکت های صوری از 
سال های گذشته وجود داشته است و ابتدا 
باید ســازوکاری برای جلوگیــری از ثبت 
این نوع شــرکت ها ایجاد شــود همچنین 
باید سازوکاری برای شناســایی آنها وجود 
داشته باشد که در این راســتا شیوه نامه ای 
برای تعیین ضوابط به منظــور عدم ثبت و 
شناسایی شــرکت های صوری با همکاری 

وزارت امــور اقتصــادی و دارایــی، وزارت 
صمت، وزارت اطلاعات، پلیس فتا و سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشور در حال تهیه است 
و به محض نهایی شــدن چارچــوب ثبت 

شرکت ها تعیین خواهد شد.
وی با اشــاره به اقدامات سازمان ثبت اسناد 
برای جلوگیــری از فعالیت شــرکت های 
صــوری گفــت: ســازمان ثبت اســناد و 
املاک کشــور اقداماتی را برای شناســایی 
شــرکت های صــوری از جملــه امضــای 
الکترونیکی و پرداخــت الکترونیکی انجام 
داده اســت و هر شــرکتی کــه می خواهد 
تاســیس شــود حتما باید امضا و پرداخت 
الکترونیکی داشــته باشد همچنین با توجه 
به الکترونیکی شــدن پلمــب دفاتر قانونی 
شرکت ها، امکان بررسی زمان پلمب دفاتر 

قانونی وجود دارد.
وی  تصریــح کرد: عــلاوه بر ایــن، اکنون 
افــرادی کــه بیــش از پنج شــرکت ثبت 
شــده در ســازمان ثبــت اســناد دارند به 
وزارت امور اقتصــادی و دارایی برای رصد 
فعالیت اقتصــادی آنها معرفی می شــوند. 
شــرکت هایی که بیش از پنج سال از زمان 
تاسیس هیچ صورتجلسه تغییراتی به اداره 
کل ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری 
ارائه نداده اند نیز رصد می شوند زیرا مطابق 
قانون تجارت، شرکت ها هر سال باید ضمن 
برگزاری مجمع عمومی، ترازنامه مالی خود 
را نیز به تصویب برســانند؛ چنانچه شرکتی 
به این تکلیــف قانونی عمل نکرده باشــد، 

شناسایی می شود.
معاون سازمان ثبت اســناد و املاک کشور 
اظهار داشــت: اکنــون حــدود ۷۰۰ هزار 
شرکت شناســایی و شناســه حقوقی آنها 
غیرفعال شــده و با ایــن اقــدام از فعالیت 

آنها جلوگیری شــده اســت؛ چنانچه این 
شــرکت ها مدارکی دال بــر فعالیت دارند 
اگر صوری نباشــند برای رفع مشــکل باید 
پیگیری لازم را داشــته باشــند تا شناسه 

حقوقی آنها مجدد فعال شود.
سخنگوی ســازمان ثبت اســناد و املاک 
کشور با اشــاره به اعطای شناســه ملی به 
۲ هزار موکب حســینی گفت: بــه منظور 
ساماندهی و شناسایی موکب هایی که ایام 
اربعین به زائران خدمت رســانی می کنند، 
با ابتکار ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
شناســه ملی اعطا شده اســت و مانند ثبت 
شرکت ها که برای ثبت نیازمند مستنداتی 
لازم اســت، موکب ها نیز ثبت و ساماندهی 

می شود.
کشــاورز با اشــاره به پیچیدگــی خاص 
قانون الزام به ثبت رســمی معاملات اموال 
غیرمنقول و تأثیرگذاری چشمگیر بر حوزه 
املاک، افزود: برای اجرای این قانون شورای 
راهبری اجرای قانون تحت نظر معاون اول 
قوه قضاییه با حضــور معاونت های مختلف 
قــوه قضاییــه و نمایندگان دســتگاه های 
ذیربط به صورت هفتگی تشــکیل شــده 

است.
کشــاورز گفت: براســاس این قانون، دفاتر 
اسناد رســمی مکلف شــدند قراردادهای 

خصوصی افراد را تنظیم کنند.
وی یادآور شــد: در حوزه فناوری نیز بحث 
حذف پلمب فیزیکی دفاتر تجاری شرکت ها 
در دســتور کار قــرار گرفت. با پیشــنهاد 
سازمان ثبت اســناد مطابق برنامه هفتم و 
سند تحول قضایی مقرر شــد پلمب دفاتر 
به صــورت الکترونیکی انجام گیــرد و این 
اتفاق در ثبت شــرکت ها انجام می شــود، 
بنابراین دفاتر کل و روزنامه شــرکت ها به 
صورت الکترونیکی تایید و پلمب می شود. 
از ۲۳ تیرماه که این کار آغاز شــده اســت و 
قریب بــه ۲۰ هزار جلد دفتــر الکترونیکی 
توســط همکاران در سراسر کشــور تایید، 
پلمب و انجام گرفته که این امر مزایایی اعم 
از کاهش هزینه ها، کاهش تخلفات، حذف 
کاغذ، گزارش گیری برخط و کاهش دخالت 

نیروی انسانی را به دنبال داشته است.
کشاورز ادامه داد: برگزاری و اعلام مزایده ها 
در ســامانه ســتاد وزارت صنعت، معدن و 
تجــارت از دیگــر اقدامات حــوزه فناوری 
سازمان ثبت اســناد و املاک کشور است. 
بنابــر قانون برنامــه هفتم و تکلیف ســند 
تحول قضایی ســازمان ثبت اســناد مکلف 
شــد آگهی های مربــوط بــه مزایده های 
پرونده هــای اجرایی را در ســامانه ســتاد 
بارگــزاری کنــد و ایــن اتفاق بــه صورت 
آزمایشــی از شــهر تهران آغاز شده است و 
پس از بررســی و رفع نواقــص احتمالی در 
سراسر کشور این اتفاق انجام خواهد گرفت.

خریدار  مدیر عامــل اتحادیه حمل و نقل 
مسافر شــهری کشــور آخرین زمان ثبت 
درخواســت و یا ویرایش اطلاعات والدین 
جهت سرویس مدرسه برای سال تحصیلی 
۱۴۰۴-۱۴۰۳ در ســامانه )ســپند( را ۱۰ 
شــهریور اعلام کرد و گفت: به هیچ عنوان 

زمان ثبت نام تمدید نخواهد شد.
مرتضی ضامنی، با اشــاره بــه  بند ۱۰ ماده 
یک آئیــن نامه اجرایی حمــل و نقل دانش 
آموزی مصوب هیأت وزیــران، عنوان کرد: 
به منظــور اجــرا، ســاماندهی، مدیریت و 
نظارت یکپارچه و مستمر بر عملکرد تمامی 
دستگاه های متولی، شــرکت ها و رانندگان 
مجــاز حمل و نقــل دانش آمــوزی، اولیاء 
متقاضی حمل و نقل )سرویس( و همچنین 
تجمیع و بــه روزرســانی و پایش اطلاعات 
مربوط به صــورت بر خط توســط وزارت 
کشور، سامانه ای به نام سامانه پایش ناوگان 
www.ir�  دانش آموزی »سپند« به نشانی

tusepand.ir ایجاد شده است. 
مدیر عامــل اتحادیه حمل و نقل مســافر 
شــهری کشــور با بیان اینکه تاکنون ۶۷۷ 
هــزار و ۳۶۱ اولیاء درخواســت ســرویس 
مدارس خــود را در ســامانه ســپند ثبت 
کرده انــد، خاطرنشــان کــرد: همچنین تا 
روز گذشته ۵ شــهریور ماه ۱۲۴۵ شرکت 
متقاضــی حمل و نقــل دانش آمــوزی در 
ســامانه ســپند ثبت نام کرده اند که توسط 

شــهرداری ها ارزیابی، اعتبار سنجی و تائید 
می شــود و پس از آن، اطلاعات شرکت ها، 
رانندگان، خودروها و مســیرهای سرویس 
مدارس به طــور کامل ثبت و در دســترس 
والدین قرار می گیرد.به گفتــه وی، پس از 
بررســی شــرکت های متقاضی و تأیید هر 
یک از آنهــا، شــرکت های منتخب موظف 
هســتند رانندگان خود را جــذب کنند و 
رانندگان مُجــازی که امــکان حمل و نقل 
دانش آمــوزی را دارنــد نیز پــس از احراز 
صلاحیت های چندگانه )معاینه فنی، سوء 
پیشینه و صلاحیت اخلاقی( و تأیید از سوی 
شرکت های متقاضی برای سرویس مدرسه 
بــکار گرفته می شــوند. ضمــن اینکه این 
رانندگان موظف هســتند که بر روی شیشه 
خودروی خود برچسب نصب کنند تا والدین 
دانش آموزان توســط )کیو آر کد( روی این 
برچسب ها مشخصات راننده را چک کرده و 

از صلاحیت آن اطمینان حاصل کنند.
ضامنی در ادامــه با تأکید بــر اینکه پس از 
پایان ثبت نام ها، اولویت تخصیص سرویس 
مدارس با والدینی اســت که در زمان مقرر 
ثبت درخواســت کرده باشــند، ادامه داد: 
آن دســته از والدیــن که ممکن اســت تا 
شروع ســال تحصیلی تغییر محل سکونت 
و یا مدرســه دانش آموز را داشــته باشند 
و یا در مرحله اول ثبت نــام والدین نتوانند 
درخواست خود را در ســامانه ثبت نمایند، 

می توانند در این مرحله نســبت به ثبت نام  
اقدام کــرده و یا اطلاعات خــود را ویرایش 
کنند.به گفتــه وی، درصورتیکه همچنان 
محل سکونت و یا مدرسه فرزند آنان قطعی 
نشده است، توصیه می شود ثبت درخواست 
را در سامانه انجام داده و پس از نهایی شدن 
نشــانی منزل و یا مدرســه، به شرکت های 
پیمانکاری که از شــهرداری مجوز فعالیت 
دریافت کرده انــد، مراجعه و درخواســت 

نمایند تا ثبت نام آنان را تکمیل کنند. 
ضامنی گفت: برابــر مــاده ۲۴ آئین نامه، 
هرگونه دخالــت مدیران مدارس یا ســایر 
مسئولان و عوامل مدرسه یا ادارات آموزش 
و پرورش در حــوزه حمل و نقــل، خارج از 
موارد تعیین شــده در آئین نامــه، ممنوع 
بــوده و لذا انعقــاد قرارداد بیــن مدارس و 
مجموعه های تابعه بــا پیمانکاران وجاهت 
قانونــی نداشــته و ادارات کل آمــوزش و 
پرورش موظف هســتند با مدارس متخلف 

برخورد قانونی لازم را بعمل آورند.
ضامنــی تأکید کــرد: به منظــور افزایش 
ســطح کیفیت و ایمنی این حــوزه، امکان 
»نظارت بــر خط« بر نحوه ســرویس دهی 
ناوگان نیز در این ســامانه فراهم شده است 
و والدیــن می توانند تخلفات ایــن حوزه را 
به شــهرداری مربوطــه اعلام کننــد و اگر 
اولیاء با شــرکت هایی که در ســامانه ثبت 
نشده قرارداد ببندند، مســئولیتی متوجه 

شهرداری ها نخواهد بود. 
مدیر عامــل اتحادیه حمل و نقل مســافر 
شــهری کشــور بیان کرد: فهرست تمامی 
مدارس از آموزش و پــرورش دریافت و در 
سامانه ســپند بارگذاری شــده است و اگر 
مدرسه ای داخل ســامانه ثبت نشده است، 
والدیــن می توانند بــا اســتفاده از کارنامه 
دانش آموز، خود اقدام به درج نام مدرســه 
و کد مدرسه در ســامانه نموده و ثبت نام را 
تکمیــل نماینــد. همچنین مــی توانند با 
مراجعه به شــرکت پیمانکار یا شهرداری ها 
نسبت به تکمیل ثبت نام و درج نام مدرسه 

اقدام کنند.
وی درباره قیمت گذاری ســرویس مدارس 

نیز گفت: به اســتاد بنــد ۲ از مــاده ۱۶ و 
همچنین مــاده بند ۲۶ و بنــد ۲۷ ماده ۸۰ 
قانــون، اصلاح موادی از قانون تشــکیلات، 
وظایف و انتخابات شــوراهای اسلامی شهر 
و تعیین بهــای خدمات حمــل و نقل و در 
این مورد بهای خدمــات حمل و نقل دانش 
آموزی بر عهده شــورای اســلامی هر شهر 
است که فهرست نرخ بهای سرویس مدرسه 
بر اســاس فرمول خاص همان شهر همانند 
طول مســیر )نقطه مبدا و مقصد(، ترافیک، 
نوع خــودرو ) ســواری، ون و مینی بوس( و 
غیره که به تصویب شــوراهای اسلامی هر 
شهر رسیده، در سامانه بارگذاری می شود و 

برای والدین قابل مشاهده خواهد بود.

وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه امسال هیچ دانش 
آموزی بدون کتاب درســی نمی ماند گفت: ۸۵ درصد 
کتاب ها هم ثبت ســفارش و هم توزیع شــده است. با 
تقسیم کاری که انجام شــده این آمار تا اول مهر به صد 

درصد می رسد و مشکل کمبود کتاب وجود ندارد.
 علیرضا کاظمی درباره علت پایین آمار ثبت سفارشات 
کتابهای درسی توســط دهمی ها گفت: دلیل این امر 

آن است که معلوم نیست هنرستانی ها چه رشته هایی 
را انتخاب می کنند و وارد چه رشــته هایی می شــوند 
چراکه ایــن کار با تاخیر صــورت می گیرد و همچنین 
بحث امتحانات شــهریور و هدایت تحصیلی نیز در این 

امر موثر است.
وی با بیان اینکه امسال هیچ دانش آموزی بدون کتاب 
درســی نمی ماند افزود: ۸۵ درصــد کتاب ها هم ثبت 

سفارش شده هم توزیع شده و با تقسیم کاری که انجام 
شده این آمار تا اول مهر به صد درصد می رسد و مشکل 

کمبود کتاب وجود ندارد.
همچنیــن محمد علوی تبــار معاون توســعه منابع و 
پشــتیبانی ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 
وزارت آموزش و پرورش گفت: بــرای اینکه کتاب ها و 
محتواها امســال به صورت واضح تر برای دانش آموزان 

دوره ابتدایی قابل دسترسی باشد به صورت رنگی چاپ 
می شــود و کتاب هایی که تصویر محور نیستند و متن 

محورند به صورت کتاب های وزیری چاپ می شود.
همچنین احمد رضا امینی مدیرکل نظارت بر نشــر و 
توزیع کتاب های درســی نیز با بیان اینکه بهتر اســت 
دانش آموزان تا دهم شــهریور ثبت نام و سفارش خود 

را انجام دهند گفت: سامانه تا ۳۱ شهریور فعال است.

آموزش

فعالیتسامانهثبتکتبدرسیتا۳۱شهریور
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آغازموججدیدکنسرتهاپسازدوماهتعطیلی
زمان زیادی تا حلول ماه رجب باقی نمانده و موج جدید کنســرت ها به 
زودی به راه خواهد افتاد و بنابرین از ۱۵ شهریورماه ۲۲ کنسرت در پنج 

سالن  مختلف تهران طی شهریورماه برگزار می شود.
 در ادامه می توانید از کنســرت هایی که قرار است در شــهریورماه در 
ســالن های میلاد نمایشــگاه بین المللی، برج میلاد تهران، اسپیناس 

پالاس، کاخ نیاوران و فرهنگسرای نیاوران برگزار شود، مطلع شوید.

سالن میلاد نمایشگاه بین المللی
روزبه بمانی جمعه ۲۳ شهریور در دو سانس ۱۸:۴۵ و ۲۱:۴۵

محسن ابراهیم زاده دوشنبه ۲۶ شهریور 
سامان جلیلی چهارشنبه ۲۸ شهریور در دو سانس ۱۹ و ۲۲

سالن همایش های برج میلاد تهران 
مسیح و آرش پنجشنبه ۱۵ شهریور در دو سانس ۱۹ و ۲۲
علیرضا طلیسچی جمعه ۱۶ شهریور در دو سانس ۱۹ و ۲۲

افشین آذری یکشنبه ۲۵ شهریور در دو سانس ۱۸:۴۵ و ۲۱:۴۵
گروه هفت پنجشنبه ۲۹ شهریور در دو سانس ۱۹ و ۲۲

اسپیناس پالاس 
محسن یگانه پنجشنبه ۱۵ شهریور در دو سانس ۱۸:۵۰ و ۲۲

ناصر زینلی جمعه ۲۳ شهریور در دو سانس ۱۸ و ۲۱
مجید رضوی دوشنبه ۲۶ شهریور 

تالار وحدت 
اپرای »پیروز و پریزاد« در پنجشــنبه ۱۵ و جمعه ۱۶ شــهریور ساعت 

 ۲۱:۳۰
ارکستر میترا یکشنبه ۱۸ شهریور ساعت ۲۱:۳۰

کاخ نیاوران 
آرمان گرشاسبی پنجشنبه ۱۵، جمعه ۱۶، یکشنبه ۱۸، دوشنبه ۱۹، 
سه شــنبه ۲۰، جمعه ۲۳، یکشنبه ۲۵، دوشــنبه ۲۶، سه شنبه ۲۷ و 

چهارشنبه ۲۸ شهریور ماه ساعت ۲۲ 

فرهنگسرای نیاوران 
گروه راستان )ویژه بانوان( جمعه ۱۶ شهریور ساعت ۱۶ 

مراسمیادبودزهرهحمیدیبرگزارمیشود
مراسم تشــییع و خاکســپاری زهره حمیدی  امروزچهارشنبه ـ هفتم 
شــهریور ماه ـ در قطعه هنرمندان بهشت زهرا )س( و همچنین مراسم 

یادبود این هنرمند جمعه )۹ شهریور ماه( برگزار می شود.
 

مراســم یادبود زهره حمیدی روز جمعه ـ ۹ شــهریور ماه ـ در مسجد 
رســول ســعادت آباد برگزار می شود.مراســم یادبود زهره حمیدی 
جمعه از ســاعت ۱۶ الی ۱۷ و ۳۰ دقیقه در مســجد رسول میدان کاج 
ســعادت آباد برگزار می شــود.طبق پیگیری از انجمن بازیگران خانه 
سینما، مراسم تشــییع پیکر زهره حمیدی روز چهارشنبه ۱۰ صبح در 

قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( برگزار می شود.
زهره حمیدی که به بیماری سرطان مبتلا بود و تحت مداوا قرار داشت، 
طی روزهای اخیر به دلیل نارســایی ریوی در اورژانس بیمارستان امام 

خمینی بستری بود و روز یک شنبه چهارم شهریور ماه درگذشت.
پیش تر عنوان شــده بود پیکــر این هنرمنــد در قطعــه هنرمندان 

بی بی سکینه یا قطعه هنرمندان بهشت زهرا به خاک سپرده شود.
این هنرمند در آثاری چون »شوق پرواز«، »خوش خیال«، »کاراگاه«، 
»بهشت گمشــده«، »تولدی دیگر«، »خداداد«، »فرشتگان بی بال«، 

»لبه تیغ«، »نرگس«، »دردسر والدین« و ... بازی کرده بود.
زهره حمیدی بــا بازی در فیلم ســینمایی »دلاوران کوچه دلگشــا« 
به کارگردانی حســن هدایت کارش را در ســینما آغاز کــرد و در آثار 
ســینمایی دیگری چون »رســتاخیز«، »ورود آقایان ممنوع«، »بوی 

کافور عطر یاس«، »قدمگاه«، »عصر روز دهم« و ... بازی کرد.

اعلامزمانبرگزارینوزدهمینجشنواره
هنرهاینمایشیکانون

نوزدهمین جشنواره هنرهای نمایشی کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان از ۲۷ تا ۳۰ شهریور در تهران برگزار می شود.

 به نقــل از اداره کل روابط عمومــی و امور بین الملــل کانون، موضوع 
نوزدهمین جشــنواره هنرهای نمایشــی کانون توجه بــه نامداران، 
امیدآفرینی، آیین های بومی، ســنتی، مذهبی، طنز، محیط زیست و 
آزاد تعیین شــده بود و نوجوانان و جوانان ۱۲ تا ۲۲ سال و بزرگ سالان 

امکان شرکت در این رویداد هنری را داشتند.

نوزدهمین جشنواره ملی هنرهای نمایشــی کودکان و نوجوانان کانون 
در بخش های نمایش )صحنه، عروسکی، زنده عروسکی(، نمایش خلاق 
)نمایش کتابخانه ای، بازی  نمایش( و نمایش نامه نویسی برگزار می شود.
همچنین عکاسی نمایش، کارگاه های آموزشی و کارناوال عروسک های 
غول پیکر استان ها از بخش های جنبی جشنواره به شمار می رود.توجه به 
مفهوم خانواده و اهمیت آن، توجه به نامداران دینی، ملی و اســطوره ای با 
پررنگ کردن شخصیت های آنان در نمایش ها، توجه به ایجاد امیدآفرینی 
در تولید نمایش، توجه به داســتان هایی با موضوع های محیط زیســت، 
طنز، ســبک زندگی و مهارت های اجتماعی، توجه به نمایش های آیینی 
و سنتی، توجه به استفاده از کتاب های چاپ شده در کانون، توجه به خلق 
زاویه دید جدید در تولید آثار نمایشــی و توجه بــه فرهنگ و بوم مناطق 
مختلف ایران رویکردهای ارزش گذاری نمایش ها در این جشنواره است.

نوزدهمین جشنواره هنرهای نمایشــی کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان از ۲۷ تا ۳۰ شــهریور ۱۴۰۳ در مرکــز آفرینش های فرهنگی 

هنری کانون واقع در خیابان حجاب تهران برگزار می شود.

قاب

 علیرضــا کنگرلو  کارگــردان فیلم »در 
آغــوش درخــت« معتقد اســت: بعضی از 
دیالــوگ فیلم ها برای جامعــه ایرانی قابل 
هضم نیســت؛ فیلم ســازان انگار فراموش 
کرده انــد کــه بخــش بزرگــی از جامعه 
روستایی و شــهری ایران همچنان با عفت 
و حیا زندگی می کنند و کشــش فیلم های 

نکبت بار را ندارند.
بابک خواجه پاشــا، درباره دلایل ســاخت 
فیلــم »در آغــوش درخــت« گفــت: در 
پیرامونــم، خانواده هایی را مــی دیدم که 
درگیر مشکلات طلاق هستند. به خصوص 
خانواده ای که طــلاق، تاثیر نامطلوبی روی 
کودک آنها گذاشــته بود. همین مســائل 
باعث شد خود را موظف کنم فیلمی از زاویه 

دید بچه ها راجع به طلاق بسازم.

باید هم قد کودکانمان شویم
خواجه پاشــا ادامــه داد: در مدتی که روی 
فیلم نامــه کار می کردم چند روانشــناس و 
کسانی که آگاه به مســائل حقوقی هستند، 
کنــارم بودند و با هــم گپ می زدیــم. اگر 
نخواهیم با واژگان بــازی کنیم و حرف های 
ســاده و قابل درک بزنیم برای تولید چنین 
آثاری باید هم قــد کودکانمان شــویم و به 
پیرامونمان نــگاه کنیم.کارگردان فیلم »در 
آغوش درخت« گفــت: برخی دغدغه ها که 
شــاید در نگاه بزرگســال بی ارزش باشد در 
نگاه یک کودک بســیار بزرگ اســت. شاید 
اســباب بازی یک کودک برایــش آن قدر 
اهمیت داشــته باشــد که وقتــی آن را آب 
می برد، خیال کند که جهانــش را آب برده 
اســت.وی افزود: اگر ما از زاویه دید کودک 
و نوجوانان قرار بگیریــم دغدغه های آنها را 
می فهمیــم و می توانیم برایشــان تولید اثر 
کنیم. آیا ما در طراحی مدارس، در طراحی 
زمین های بازی هم قد بزرگســالان هستیم 
یا کودکان؟ در مقوله هــای اجتماعی مانند 
طلاق، امید، آینده و... کــودکان و نوجوانان 
هم زاویه دید خودشــان را دارند و اگر به این 
زاویه دید توجه کنیم می توانیم آثاری تولید 

کنیم که بچه ها هم از آنها تاثیر بگیرند.
خواجه پاشــا درباره اینکــه در فضایی که 
اکثر کارگردان ها ســراغ موضوعات ملتهب 
اجتماعی می رونــد، چرا ریســک کرده و 
موضوعی ســاده را برای فیلم سازی انتخاب 

کرده، عنــوان کرد: پرداختــن به مضامین 
ملتهب اجتماعی با فضایی خاکستری و هر 
از گاهی نکبت بار شاید در دهه های گذشته 
باعث شــد بخشــی از جامعه به سمت آن 
سینما گرایش پیدا کند، اما بعدا دیدیم این 
نوع سینما باعث شــد مخاطب با سینمای 
اجتماعی قهر کند، اعصــاب مخاطب دیگر 
کشش تماشــای این حجم تلخی را ندارد. 
بنابراین با ســینمای اجتماعی قهر کرد و به 

سمت سینمای کمدی رفت.
وی بــا بیــان اینکــه الان مخاطــب دیگر 
سینمای ملتهب را دوست ندارد، گفت: فیلم 
های اجتماعی ملتهب هم دیگر در گیشــه 
نمی فروشد. البته نمی توان جنس داستان 
»در آغوش درخت« را ســاده دانست. »در 
آغوش درخت« داستانی ایرانی دارد. سعی 
کردم فیلمی کاملا ایرانی آغشته با فرهنگ و 
اصالت ایرانی بسازم و از یک فیلم اروپایی یا 

یک فیلم فیک آمریکایی کپی برندارم.

برخی دیالوگ ها برای قشر زیادی از 
جامعه ایرانی قابل هضم نیست

خواجه پاشــا گفت: خوشــحالم که فیلمی 
ســاخته ام که همه اعضای یک خانواده در 
کنار هم می توانند بنشــینند و آن را تماشا 
کنند. حرفی از دهان بازیگران فیلمم خارج 

نمی شود که مخاطب خجالت بکشد.
کارگردان فیلم »در آغــوش درخت« بیان 
کرد: متاســفانه بعضی ها متوجه نمی شوند 
که اگر زن و مردی از روستا یا شهری بخواهد 
یک فیلم کمدی را روی پــرده ببیند چقدر 
خجالت می کشد. برخی از دیالوگ فیلم ها 
برای قشر زیادی از جامعه ایرانی قابل هضم 
نیست. فیلم ســازان انگار فراموش کرده اند 
که بخش بزرگی از جامعه روستایی و شهری 
ایران همچنــان با عفت و حیــا زندگی می 
کنند. اینها اصلا نمی توانند اینگونه فیلم ها 
را ببینند و این شــوخی ها را بشنوند. اتفاقا 

عمده سینماروها همین اشخاص هستند.
در زمانی کــه فیلم هایی ماننــد »دونده«، 
»افعی« و... در دهه ۶۰ و ۷۰ ساخته می شد 
خیلی ها از شهرســتان ها برای تماشــای 
فیلم به تهران می آمدند. مــا ذائقه و منش 
این گونه تماشــاگران را فراموش کرده ایم 
و فیلم هایی می ســازیم که با خانواده نمی 

توان آنها را دید.

دغدغه زنان در خانواده و جامعه
 را می شناسم

خواجه پاشــا درباره جزئی نگری و طراحی 
نقش »کیمیا« )بــا بازی مــارال بنی آدم( 
گفت: ۵۰ درصد زیســت پیرامون ما مربوط 

بانوان است، من بخشــی از تربیتم را مدیون 
مادرم هســتم و نســبت به مادر، همســر و 
دخترم شناخت دارم. دغدغه زنان در خانواده 
و جامعه را می شناســم و ســعی کردم آنچه 
از زیســتم آموخته ام را الگوی فیلمســازی 
ام قرار دهم تا مخاطب بــا آن ارتباط برقرار 
کند.کارگردان »در آغــوش درخت« گفت: 
الان جهان ســعی می کند هر ماه یا هر سال 
بازیگران جدیدی به ســینمایش اضافه کند 
و مخاطب با دیدن ایــن بازی های بی بدیل و 
عکس های منحصر به فرد است که مجذوب 

سینما می شود.

مارال بنی آدم دغدغه خانواده دارد
در بیشتر سکانس هایی که مارال بنی آدم با 
دو کودک بازی دارد بخشــی از دیالوگ ها و 
روابط را خودش پیشنهاد داد. این از وظایف 
بازیگر است که بخشــی از نقش را خودش 
طراحی کندخواجه پاشا گفت: قبلا تئاترها 
و بازی مارال بنی آدم را در فیلم »فروشنده« 
به کارگردانی اصغر فرهــادی دیده بودم. او 
بازیگری با اخلاق و همراه اســت. بازیگرانی 
که روی نقش شان وقت بگذارند و با دیگران 
تعامل داشته باشــند زیاد نیستند. بنی آدم 
از یک خانواده اصیل است و دغدغه خانواده 
را متوجه می شــود. تمام این عوامل دست 

به دســت هم داد که در این نقش بســیار 
باورپذیر ظاهر شود.

وی خاطرنشــان کرد: در بیشــتر سکانس 
هایی که مارال بنی آدم بــا دو کودک بازی 
دارد بخشی از دیالوگ ها و روابط را خودش 
پیشــنهاد داد. این از وظایف بازیگر اســت 
که بخشــی از نقش را خودش طراحی کند. 
نقش مقابل او در این فیلم، جواد قامتی هم 
بازی خوبی دارد. بازی او در فیلم »پوست« 
به کارگردانــی بهمن و بهرام ارک بســیار 
درخشــان بود. بنابراین با توجه به شناختی 
که از توانایی های او داشــتم از او برای بازی 
در این فیلم دعوت کردم. در مجموع دوست 
دارم با بازیگران شــناخته شده کار کنم، اما 

در وهله اول بازیگر باید به نقش بیاید.

سیاست های فرهنگی تغییر نکند 
سینما از دست می رود

اگر ما به ســینمای ملــی در ســایر ژانرها 
بازنگردیــم ســینما دچــار بحــران می 
شودخواجه پاشا تصریح کرد: خوشبختانه 
تا به امروز بازخورد منفی از سوی مخاطبان 
نداشتم. اما در راســتای حمایت از این نوع 
فیلم ها باید ســانس های بیشــتری به آنها 
تعلق گیــرد. طبعا »در آغــوش درخت« با 
حدود صد ســانس اکران در مقابل هفتصد، 
هشــتصد سانســی که به فیلم های کمدی 
می دهند تــوان رقابت ندارد، امــا در کل از 

میزان فروش فیلم تا امروز راضی بودم.
کارگردان »در آغوش درخت« تاکید کرد: 
به نظرم سیاست فرهنگی ما در قبال سینما 
باید تغییر کند. در غیر این صورت سینما را 
از دســت می دهیم. اگر ما به سینمای ملی 
در ســایر ژانرهــا بازنگردیم ســینما دچار 
بحران می شــود. ۹۹ درصد سینما به دلیل 
درآمد و ســرمایه اســت که در حال زیست 
اســت. در حالی که ســینما در ابتــدا باید 
به دنبال مضمــون و تاثیر و صــادر کردن 
فرهنگ و بعد به دنبال گیشه و سرمایه باشد

وی تصریح کرد: اگر در ســینما مضمون و 
گیشه در کنار هم رشــد نکند بعد از مدتی 
ســینما جایگاه اصلی اش را از دســت می 
دهد و می شود سرگرمی محض. سینما اگر 
صرفا سرگرمی باشد اصالت هنری، جایگاه 
انســانی و حرمت اش را از دست می دهد و 

دیگر جایگاهی ویژه نخواهد داشت.

مدیرکل نظارت بر نمایش سازمان ســینمایی تاکید 
کرد، فیلم ســینمایی »مســیح پســر مریم« با انجام 

یکسری اصلاحات رفع توقیف شده است.
»مســیح، پســرمریم« محصولی از ســازمان هنری 
رسانه ای اوج است که سه سال قبل متقاضی شرکت در 
جشنواره فیلم فجر بود ولی به دلیل صادر نشدن پروانه 
نمایش، هیأت انتخاب آن را رد کرد و تا همین چند روز 

قبل پروانه نمایش نداشت.
این فیلم درامی اجتماعی از دهه ۵۰ شمسی است که 
قصه ای متفاوت را روایت کرده و فضای داستانی آن در 

همان مقطع بازبینی فیلم منجر به اظهاراتی 
شد که در نهایت گله سازندگان فیلم را نیز به 

همراه داشت.
دی ماه ۱۴۰۰ محسن دریالعل - مدیر مرکز 
فیلم و ســریال ســازمان اوج - در نشستی 
خبری پیش از شــروع جشنواره فجر، درباره 
حاشیه های این فیلم با اشــاره به اینکه ابتدا 

درلیست پذیرفته شــده  بود ولی بعد حذف شد، گفته 
بود: ما از عــدم پذیرش فیلم در جشــنواره گله نداریم 
ولی در گفتار هیات انتخاب تعارض هایی وجود دارد و 

در رد فیلم انواع دلایــل از جمله محتوا، فرم، 
حجاب و درام گفته می شود.  

»مســیح پســر مریم« بــه کارگردانی علی 
جعفرآبــادی در این مــدت متقاضی پروانه 
نمایش بود تا اینکــه ۲۷ مردادمــاه روابط 
عمومی فیلم از صدور مجوز اکران آن توسط 

وزارت ارشاد خبر داد.
بااین حال مدیر کل نظــارت بر نمایــش تاکید دارد: 
»مسیح پســر مریم« پس از اصلاحات مدنظر شورای 

پروانه نمایش موفق به اخذ مجوز شده است.

روح الله سهرابی گفت: اصولا فرایند رسیدگی به فیلم ها 
در شورای صدور پروانه نمایش سینمایی یکسان است 
و درباره آثار مختلف پس از بازبینی و ارزیابی توســط 

اعضای شورا تصمیم گیری می شود.
سهرابی افزود: فیلم سینمایی »مسیح پسر مریم« هم 
از این قاعده مســتثنا نبوده و پس از تعامل بسیار خوب 
عوامل تهیــه و تولید و انجام اصلاحات مدنظر شــورا، 
شــرایط صدور مجوز برای این فیلم مهیا شــد و نهایتا 
پس از بازبینی مجدد شورا و حصول اطمینان از نتیجه 

کار، باصدور پروانه نمایش فیلم موافقت شد.

مسیحپسرمریم

تاکیدیکمدیربراصلاحاتفیلم»مسیحپسرمریم«

»جهانغیرموازی«دربوداپستبهنمایشدرمیآید

خریدار  فیلم کوتاه »جهان غیرموازی« 
ســاخته محمد یراقی منتخب بیستمین 
جشــنواره فیلم کوتاه بوداپست در بخش 

پانوراما شد. فیلم کوتاه »جهان غیرموازی« 
بــه نویســندگی و کارگردانــی محمــد 
یراقی، به عنوان یکــی از ۴۸ فیلم منتخب 

بیستمین جشــنواره فیلم کوتاه بوداپست 
 )Budapest Short Film Festival(
در بخش پانوراما انتخاب شــد و در تاریخ 
۷ سپتامبر در بوداپست، مجارستان اکران 

خواهد شد.
این جشنواره، که هر ساله از ۳ تا ۸ سپتامبر 
برابر با ۱۳ تا ۱۸ شــهریور برگزار می شود، 
یکی از معتبرترین جشــنواره های کشــور 
مجارســتان به شــمار می آید. حق پخش 
انحصــاری این فیلــم در اختیــار کمپانی 

ایتالیایی Alpha Film قرار دارد.
»جهــان غیرموازی« یــک درام اجتماعی 
اســت که با همکاری بیش از ۳۰ بازیگر در 
نقش های مختلف، چنــد روز از زندگی یک 
دختر ۶ ساله در یک جامعه طبقاتی را روایت 
می کند و شرایط ســخت زندگی کودکان 

کار را به تصویر می کشد.
در خلاصه داســتان این فیلم آمده اســت: 

»اتفاقاتی کــه در عصر حاضــر در حال رخ 
دادن هســتند، متعلق به جهــان موازی یا 
غیرواقعی نیســتند و همه ما در وقوع آن ها 

مقصر یا تأثیرگذاریم.«
این فیلم پس از هفــت روز فیلمبرداری در 
مناطق مختلف تهران و پس از پایان مراحل 
فنی، اکنون آماده عرضه و پخش بین المللی 

است.
پارســا مجد مدیــر فیلمبــرداری »جهان 
غیرموازی« اســت و لیلی نــوروزی تدوین 

فیلم را برعهده داشته است.
آینــاز فکــور، عبــاس ایمانــی، داوود 
محمدآبــادی، پیــام حق نــژاد، مهدی 
هاشمی، غزل کوچک بیگ، محمد سوری، 
شادی گل محمدی، فرخنده فرمانی زاده، 
ثمیــن اســتادی، علیرضــا دانیال پــور، 
فرشاد اکبری، امیرســام برکتی، علیسان 
نجابت خواه، محمــد محبی، متین محبی، 

ابراهیم غزی، محمد اســتادی، راســتین 
اسفندیاری، ســدنا بارونی، زهرا رحیمی، 
امیررضا صیــاد، الینــا موفقی، ســامیار 
فرخ زاد و … تعــدادی از بازیگران »جهان 

غیرموازی« هستند.
از دیگر عوامــل این فیلم کوتــاه می توان 
به پارســا مجد مدیر فیلمبــرداری، لیلی 
نوروزی تدویــن، مصطفــی بهمنی مدیر 
صدابــرداری، ندا محســنی طراحی صدا، 
مهدی شــیروانی آهنگســاز، بهزاد صفار 
سرپرســت گروه کارگردانی و برنامه ریز، 
مائــده رفیعی منشــی صحنه، مســعود 
رحیمی طراح صحنه، محمد مهری طراح 
لباس، پارســا مجد مجری طرح، نســترن 
گلی زاده گریــم، بیتا اخلاقــی جلوه های 
بصری، فربد جلالــی اصلاح رنــگ، مونا 
ورمزیــار عــکاس و بهمن قهــاری طراح 

پوستر اشاره کرد.

خریدار  کوئنتین تارانتینو معتقد اســت »داســتان 
اسباب بازی ۳« یکی از بهترین فیلم های تاریخ است، به 
همین دلیل از تماشای »داستان اسباب بازی ۴« امتناع 

می کند.
کوئنتیــن کارگردان برنده اســکار در مصاحبه ای با بیل 
ماهر عنوان کرد که »داســتان اسباب بازی« می توانست 
یکی از ســه گانه های بزرگ تاریخ ســینما باشد اگر این 

سری انیمیشن با فیلم چهارم ادامه پیدا نمی کرد.
پنجمین قسمت از سری انیمیشن های »داستان اسباب 
بازی« برای اکران در سال ۲۰۲۶ برنامه ریزی شده است.

تارانتینو گفت: »من همه فیلم های انیمیشــن را تماشا 
نمی کنم، امــا از طرفداران بزرگ ســه گانه »داســتان 

اســباب بازی« هســتم. فکر می کنم تنها یک سه گانه 
وجود دارد که به طور کامل  تا بی نهایت می توانست ادامه 
داشته باشد و آن سه گانه دلار، شامل »یک مشت دلار«، 
»برای چند دلار بیشتر« و »خوب، بد و زشت« است. این 
سه فیلم کاری انجام می دهد که هیچ سه گانه دیگری تا 
به حال قادر به انجام آن نبوده است. فیلم اول فوق العاده 
است، اما فیلم دوم آنقدر عالی اســت و کل ایده را به بوم 
بزرگ تری می برد که اولی را محو می کند. و سپس فیلم  
ســوم همان کار را با قســمت دوم انجــام می دهد و این 

چیزی است که هرگز دیگر اتفاق نمی افتد«.
تارانتینو در مورد »داستان اسباب بازی« و با اشاره به این 
که قسمت سوم بسیار عالی است، می گوید: »این یکی از 

بهترین فیلم هایی اســت که تا به حال دیده ام. اما مسئله 
این اســت که سه سال بعد قســمت چهارم ساخته شده 
که هیچ تمایلی به دیدنش ندارم. شــما به معنای واقعی 
کلمه داســتان را تا جایی که می توانستید عالی به پایان 
رســاندید، بنابراین نه، برایم مهم نیست که خوب باشد. 

من این سری انیمیشن تمام کردم«.
به گزارش ورایتی، مجموعه انیمیشــن های »داســتان 
اســباب بازی« در هر چهار قســمت قبلی مورد تحسین 
جهانی قرار گرفته اســت. داستان اســباب بازی اصلی 
)۱۹۹۵( با انیمیشــن های پیشــگامانه و داستان گویی 
صمیمانه مورد اســتقبال فراوانی قرار گرفت و »داستان 
اســباب بازی ۲« )۱۹۹۹( این رونــد را ادامه داد و اغلب 

به عنوان یکی از بهترین دنباله های ســاخته شده در نظر 
گرفته می شود.

»داســتان اســباب بازی ۳« )۲۰۱۰( این ســه گانه را 
به پایانی رضایت بخش رســاند و برنده اســکار بهترین 
انیمیشــن بلند شــد. در نهایت، قســمت چهــارم این 

انیمیشن نیز اکران موفقی در سال ۲۰۱۹ داشت.
قســمت جدید و پنجم این ســری انیمیشــن را  اندرو 
اســتانتون کارگردانی می کند. پیت داکتر مدیر اجرایی 
استودیو انیمیشن سازی پیکسار کمپانی دیزنی، قسمت 
پنجم »داستان اسباب  بازی« را غافلگیرکننده توصیف 
کرده و از تاریــخ اکران ۱۹ ژوئن ۲۰۲۶ بــرای اکران آن 

خبر داده است.

انتقادتارانتینوازادامهدارشدن»داستاناسباببازی«
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میدان

خریدار   دبیرکل کمیته ملــی المپیک 
گفت: مدال نقره ناهیــد کیانی معادل طلا 
اســت و هم دولت و هم کمیته ملی المپیک 
پاداش طلا را بــرای قدردانی از او اختصاص 

خواهند داد.
مناف هاشمی دبیرکل کمیته ملی المپیک 
در نشست خبری این کمیته اظهار داشت: 
نشســت ما به بهانه ســی ونهمیــن هیات 
اجرایی کمیتــه ملی المپیک اســت که با 
گزارشــی از المپیک پاریس آغاز شد و همه 
از نتایج مطلع هستید. دومین نتیجه خوب 
تاریخ المپیک ایران بعــد از المپیک لندن، 
پیــام مقام معظــم رهبری شــادی بخش 
ورزشــکاران و مردم را در پی داشــت. ۱۲ 
مدال گرفته شد و می توانست دو یا سه نقره 
ما به طلا تبدیل شود. در پاریس اولین های 
زیادی داشــتیم. تکواندو و کشتی بهترین 
مدال هــا را آوردند و ۸ مدال از کشــتی و ۴ 
مدال از تکواندو بدست آمد که این در تاریخ 

بی نظیر بود.
وی افــزود: رنکینگ  ما جایگاه ۲۱ شــده و 
این نتیجــه در طول تاریــخ المپیک ایران 
دومین نتیجــه ای بوده که بعــد از المپیک 
لندن گرفتیم. هرچند می توانستیم به طلا 
برسیم و بالاتر برویم. امید داریم رشته های 
ژیمناستیک، صخره نوردی و شمشیربازی 
و تیراندازی به جمع مدال آوران ورود کنند. 
دو رشــته که برای اولین بار به فینال رسید 
بســیار جذاب بود و برای آن ها پاداشی در 
نظر گرفتیــم خصوصا برای رضــا علیپور و 
مهدی الفتــی پــاداش و تجهیزاتی در نظر 

گرفتیم.
هاشــمی ادامــه داد: مــدال کیانــی طلا 
محاســبه شــده و کمیته ملی المپیک این 
قدردانی را از این ورزشــکار عزیز انجام داد. 
مصوبه دیگر قدردانی از حســین رضازاده 
به عنوان مشــاور کمیته ملی المپیک بود. 
جلســه امروز ما تلفیقــی از مباحث جدید 
در خصــوص بازی هــای آســیای ناگویا و 
المپیــک پاریس بود. ما برای ورزشــکاران 
۲۰ ماه قبل از بازی های آســیایی حقوق در 
نظر می گیریم و از ۲۵ تا ۱۵۰ میلیون تومان 

برای ورزشکارانی که آن شاخص ها را دارند، 
جایگاه ویژه ای در نظر بگیریم.

وی تصریح کــرد: ســتاد ناگویــا را فعال 
کردیم. تعداد رشــته های ما باید ۵ رشــته 
در لس آنجلــس بیشــتر از پاریس شــود و 
بتوانیم جایگاه ایــران را در المپیک بعدی و 

بازی های آسیایی حفظ کنیم.
دبیــرکل کمیتــه ملــی المپیــک خاطر 
نشــان کــرد: اعضــای هیــات اجرایی به 
صورت مشــخص از رییس فدراســیون ها 
و ورزشــکاران تقدیر کردند. مــا عملکرد 
رشــته های حاضر در المپیک را به ۳ دسته 
خیلی خوب، خوب و متوسط تقسیم کردیم 
که رشته های تکواندو و کشتی خیلی خوب، 
ژیمناستیک، ســنگنوردی و شمشیربازی 
خوب و شمشــیربازی تیروکمان و تنیس 
روی میــز و دوچرخه ســواری متوســط و 
رضایت بخش بودند. ما در برخی رشته ها با 
مدال فاصله داریم ولی در این رشته ها یا به 
فینال رسیدیم یا رکوردها ارتقا یافت. شاید 
برخی به دوچرخه ســواری ایــراد بگیریم 
اما بعد از ۱۲ ســال به خط پایان رســیدیم. 

دوومیدانی و شــنا خیلی متوســط بودند و 
خیلی بهتر می توانســتند عمل کنند. باید 
انتخابات ســر تاریخ مشــخص انجام شود. 
تیراندازی و وزنه برداری دور از انتظار بودند. 
این رشته ها در گذشــته مدال آور بودند اما 
در این دوره نتوانســتند.وی عنــوان کرد: 
برای بازی های زمســتانی هاربین، علیرضا 

پاکدل به عنوان نماینده انتخاب شده است.
دبیر کمیتــه ملی المپیک گفت: قرار شــد 
از دو رییس فدراســیون برتر یعنی کشتی 
و تکواندو قدردانی شــود. اعضــای هیات 
اجرایــی از رئیــس کمیته ملــی المپیک 
قدردانی کرد و ما جلســات زیادی داشتیم 
و جلســه خیلی خوبی با توماس باخ رییس 
کمیته بین المللــی المپیک داشــتیم و او 
درباره حضور پررنگ بانــوان تقدیر کرد و از 
رشته های کشتی و تکواندو هم تقدیر کرد. 
روابط جمهوری اســلامی ایــران با کمیته 
بین المللــی المپیک خیلی خوب شــده و 
از تعلیق تا تحریم بســیاری از مشــکلات 
رفع شده اســت. ما حواشــی زیادی قبل از 
المپیک پاریس داشتیم و جدا از بحث نتایج 

هیچ حاشــیه ای که بتواند کاروان را دچار 
مشــکل کند، نداشــتیم. در هر دو موضوع 
برد داشــتیم و امیــد داریــم در بازی های 
آســیایی و المپیک نمود آن بیشــتر شود. 
بعد از المپیک پرداخــت خیلی خوبی برای 
فدراســیون ها نهایی کردیــم و کمیته در 
چارچوب برنامه جلو مــی رود و در بین آن 
مسابقات کشــورهای اســلامی هم داریم. 
بازی های داخل سالن آســیا تایلند هم لغو 
شــد و در نهایت دیدند دولت تایلند توانایی 
میزبانــی برگزاری بازی های داخل ســالن 

۲۰۲۴ را ندارد. 
وی درباره تیم امید فوتبال گفت: در جلسه 
هیات اجرایی این موضوع مطرح نشــد و ما 
بعــد از بازی های آســیایی هانگژو رســما 
اعلام کردیم هیچ فدراســیونی در ایران دو 
مدیریتی نیســت و ما هماهنگ کننده بین 
۴۵ کشور آســیا و نماینده ایران هستیم تا 
کار فدراســیون ها را حمایت کنیم و پاداش 
دهیم. ما ۸۸ میلیــارد تومان پاداش آنلاین 
به ورزشکاران پرداخت کردیم. در خصوص 
رشته های توپی همه پاســخگویی برعهده 

خود فدراسیون هاســت. در جلســه هیات 
اجرایی این موضوع را مطرح و حتی تصویب 
می کنیم. فدراسیون فوتبال راسا اقدام کند 
و تا زمانی که تیم امیدی را فعال نکند، ما به 
آنها پرداختی نداریــم. آنها اگر بعد نیم قرن 
تیم را فعال کنند و بعد از ســال ها کســب 

سهمیه کنند، پرداختی انجام می شود.
وی یادآور شــد: تعامل خیلــی خوبی بین 
کمیته ملی المپیــک و وزیر جدید می تواند 
رخ دهد. او مدیری توانمند اســت. در زمان 
کیومرث هاشــمی او همه اختیــارات را به 
کمیته ملــی المپیــک داد و در بازی های 
آســیایی و المپیک همه مسوولیت برعهده 

ما بود.
هاشمی درباره ســفر دو نفر از اعضای هیات 
اجرایی گفــت: عزیــزان ما در ایــن دوره 
کمترین زمــان حضور خــود را در المپیک 
داشتند. حق آنهاســت تا به المپیک بروند و 
اگر عزیزی با هزینه شــخصی خود بخواهد 
برود و می خواهد کاری انجــام دهد ما نمی 
گوییم خیر نباید برود. نباید با این حاشیه ها 
دستاورد ما زیر ســوال برود. یکی از عزیزان 
کل هزینه ســفر را خــودش پرداخت کرد 
و زمــان ســفر ۲۰ روز یا ۱۵ روز شــرکت 
می کردند. این دوره چرخشی بود و آی دی 
کارت ها را برای ورزشکاران در نظر گرفتیم. 
ما در کنار کشــتی ۲۰ همراه گذاشــتیم و 
کادر سرپرستی در برخی روزها فقط ۵ نفر 

در دهکده بودیم.
وی درباره اختــلاف خود بــا علیرضا دبیر 
رییس فدراسیون کشتی گفت: دبیر بهترین 
عملکرد را داشــت و اختلافــی نداریم. در 
هتل آنها بودم و حتی تــا روز اخر اتاق هایی 
که دبیر در دهکده داشــت مــن خالی نگاه 
داشــتم. قــدردان زحمات دبیــر و هادی 
ساعی و ورزشــکاران هستیم. هیچوقت هم 
درخواســت پاداش نکردند ولی ما خودمان 
پاداش در نظر گرفتیم و اگر دیروز در مراسم 
تجلیل از کشتی گیران نبودیم چون تداخل 
جلسه ای داشــتیم. ما خیلی از موضوعات 
حاشــیه ای را جمع کردیم کــه صدایش به 

رسانه ها نرسید.

افتتاحیه بی سابقه و باشکوه برای پارالمپیک

جشنـوارهایدرقلبپاریـس
خریدار  تا کمتر از ۴۸ ســاعت دیگر یکــی از »اعیان 
نشین«ترین محله های پاریس محل انجام جشنواره ای 
از موســیقی و هنر و فرهنگ اســت که برگزاری آن خبر 
از آغاز رســمی هفدهمین دوره بازی هــای پارالمپیک 
می دهد. فرانســوی ها به فاصله دو هفتــه از پس از اتمام 
بازی هــای المپیــک ۲۰۲۴، دومیــن مأموریت بزرگ 
ورزشی خود در این سال میلادی را با میزبانی هفدهمین 
دوره بازی هــای پارالمپیــک آغاز می کننــد. این دوره 
بازی ها از شــامگاه چهارشنبه )۷ شــهریور( با برگزاری 
مراسم افتتاحیه به صورت رسمی استارت می خورد و به 

مدت دوازده روز ادامه خواهد داشت.

افتتاحیه در محله اعیان نشین
برگزارکنندگان بازی های ۲۰۲۴ کــه با هنرنمایی روی 
کشــتی و رود ســن، برگزارکننده افتتاحیه ای تاریخی 
در طول ادوار بازی های المپیک بودنــد، قصد دارند این 
هنرنمایی را برای افتتاحیه بازی های پارالمپیک هم اجرا 
کنند و اینبار هم برای نخستین بار خارج از استادیوم، در 
یکی از معروف ترین خیابان های جهــان و البته یکی از 

اعیان نشین ترین و زیباترین محله های پاریس.
میــدان »کونکورد« محــل اصلی برگــزاری افتتاحیه 
بازی هــای ۲۰۲۴ پارالمپیک اســت. کنکــورد یکی از 
میدان هــای مشــهور و از محله های اعیان نشــین در 

پاریس است که در انتهای شــرقی خیابان شانزلیزه قرار 
دارد. وزارت دریاداری فرانســه، هتــل معروف کریلیون 
و ســفارت ایالات متحــده از جمله ســاختمان بزرگ و 
معروف در این میدان و در حاشیه خیابان رویال هستند. 
در سوی دیگر میدان کونکورد هم باغ تویلری که به موزه 
لوور منتهی می شود، قرار گرفته است.گستردگی مراسم 
افتتاحیــه بازی های پارالمپیک تا خیابان »شــانزلیزه« 
هم کشیده می شــود، خیابانی زیبا در فرانسه با شهرت 
جهانی که ۱۹۱۰ متر طــول و ۷۰ متر عرض دارد و به دو 
نیمه شرقی و غربی تقسیم می شود. این خیابان با شکوه 
که میدان کنکورد را بــه میدان شــارل دو گل و دروازه 
پیروزی پاریس وصل می کند، قســمتی از تاریخ پاریس 
به حســاب می آید و قطعاً بعد از افتتاحیه پارالمپیک، بر 

اعتبار و پیشینه تاریخی آن افزوده خواهد شد.

مراسمی برای متحول کردن قلب
۶۵ هــزار تماشــاگری که پیــش بینی حضــور آنها در 
افتتاحیه بازی های پارالمپیک شــده اســت از ســاعت 
۸ شــامگاه )به وقت فرانســه - ۲۱:۳۰ به وقــت ایران( 
چهارشــنبه )۷ شــهریور( شــاهد برگزاری مراسمی 
خواهند بود که در آن روی جلــوه های هنری و فرهنگی 

تاکید زیادی شده است.
»توماس ژولی« مدیر هنری مراسم افتتاحیه پارالمپیک 

۲۰۲۴ است که اعلام کرده: »در میدان کنکورد و خیابان 
شــانزلیزه بی صبرانه منتظر نمایشی هســتیم که قلب 
را متحول می کند، در این مراســم اجراهایی را شــاهد 
خواهیم بــود که بی نظیر هســتند و پیــش از این دیده 
نشده اند.«وی همچنین تاکید کرده است: »این مراسم 
در برگیرنده نمایشی از تجســم ارزش های ورزشکاران 
پارالمپیکی خواهد بود و تماشــاگران و بینندگان را در 
سراســر جهان پیرامون روح منحصر به فرد پارالمپیک 

گرد هم می آورد.«

جشنواره موسیقی در شب افتتاحیه
برخی از خوانندگان محبوب و مشهور فرانسوی از جمله 
»ســلین دیون« در مراســم افتتاحیه پارالمپیک اجرا 
خواهند داشــت. شــاید به همین دلیل است که »تیری 
رگول« مدیر مراســم های کمیته برگــزاری بازی های 
المپیک و پارالمپیک مدعی شــده که مراسم افتتاحیه 
پارالمپیک چیزی شــبیه جشــنواره موسیقی می شود. 
وی تاکید کرده است که »مشــتاقیم موضوع گنحاندن 

معلولان در جامعه را نمایش بدهیم.«

دومین سنت شکنی فرانسوی ها
»تیری رگــول« همچنین اعلام کرده که ورزشــکاران 
شرکت کننده در افتتاحیه از میدان کلمانسو که نزدیک 

کاخ گرندپاله است به سمت میدان کنکورد رژه می روند. 
در مورد این بخش از مراســم افتتاحیه که یکی از اصلی 
ترین بخش های آن به حســاب می آید، برگزارکنندگان 
بازی ها اقدام به سنت شــکنی کرده اند اینگونه که برای 
نخســتین بار تیم پناهنــدگان مقابل تماشــاگران رژه 

خواهد رفت.
این در حالی اســت که تا پیش از این و طبق یک ســنت 
همیشــگی، یونانی ها که نقــش بنیانگــذار بازی های 
المپیک را داشــتند اولین گروه در مراســم رژه بودند اما 
برگزارکنندگان بازی های ۲۰۲۴، به خاطر مشــکلات 
سیاســی و امنیتی و ایجاد بســتری بــرای توجه به تیم 
پناهندگان، این شرایط را ایجاد کردند تا اعضای این تیم 

به عنوان اولین کاروان رژه بروند.
بعد از برگزاری مراسم خارج از اســتادیوم، انتخاب تیم 
پناهندگان به عنــوان اولین تیم حاضر در مراســم رژه، 
دومین سنت شکنی فرانســوی ها در برگزاری این دوره 

بازی های پارالمپیک به حساب می آید.

درانتظارسفرقریبالوقوعتاجبهمشهد
مدیرجنجالیکنارمیرود،مجوزصادرمیشود؟

در شرایطی که تبِ ممنوعیت میزبانی در ورزشگاه مدرن امام رضا )ع( 
مشهد بالا گرفته، مهدی تاج در تدارک انجام سفری به این شهر است تا 

بلکه بتواند شرایط تغییر بدهد.
 ورزشــگاه های امام رضا )ع( و ثامن الائمه مشهد در مقطع کنونی، جزو 
آماده ترین ورزشگاه ها برای میزبانی از مسابقات لیگ برتر و رقابت های 
آسیایی محســوب می شــوند. با این وجود، در شــرایطی که اکثریت 
تیم های لیگ برتری، برای برگزاری مسابقات خانگی خود دچار چالش 
هستند، مجوز میزبانی تیم ها در مشهد صادر نشده و تنها نبرد تیم های 
ذوب آهن و هوادار در هفته گذشته به میزبانی ورزشگاه مدرن امام رضا 
)ع( برگزار شد که این مســابقه هم بدون حضور تماشــاگران به انجام 

رسید.
مســئولان فدراســیون فوتبال در تلاش هســتند تا بتوانند مسابقات 
حساس اســتقلال و پرســپولیس و حتی دیدارهای مهم تیم ملی را به 
مشهد منتقل کنند اما تا به امروز تلاش شان نافرجام بوده است. قرار بود 
دوئل تیم های ملی ایران و قرقیزستان در ورزشگاه امام رضا )ع( مشهد 
برگزار شود اما مخالفت های انجام شده در مسیر برگزاری این مسابقه، 
سبب شــد تا این نبرد به اصفهان و ورزشگاه فولادشــهر منتقل شود و 

همین مسئله زمینه ساز انجام مصاحبه انتقادی امیر قلعه نویی شد!

پای اتفاقات تلخ بازی ایران - لبنان در میان است!
مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال اخیراً در مصاحبه ای از مسئولان 
ورزشگاه امام رضا )ع( و مدیران ورزشی اســتان خراسان رضوی انتقاد 
کرد که روز گذشــته، علیرضا تاج فیــروز، مدیــرکل ورزش وجوانان 
خراســان رضوی به اظهارات تاج پاســخ داد. آنچه واضح اســت اینکه 
مخالفت های انجام شده، به حواشــی دوئل تیم های ملی ایران و لبنان 
در فروردین ماه ۱۴۰۱ بر می گردد و گفته می شــود مسئولان شورای 
تامین استان خراســان رضوی با توجه به اتفاقات ناگوار رخ داده در آن 
مســابقه، فعلًا تصمیمی برای صدور مجوز بازی تیم های پرطرفدار در 

مشهد را ندارند.

در انتظار جلسات سرنوشت ساز تاج در مشهد
تاج فیروز در مصاحبه روز گذشته خود صراحتاً به این مسئله اشاره کرد 
و توضیح داد که مسئولان فدراسیون فوتبال چه تضمینی می دهند که 
مجدداً اتفاقات ناگوار آن مســابقه رخ ندهد؛ به ویژه آنکه با خاطیان آن 
اتفاق ناگوار برخورد نشده است! حالا گفته می شود با توجه به تنش های 
موجود، قرار است مهدی تاج، رئیس فدراســیون فوتبال به زودی عازم 
مشهد شــود و در این سفر، دیداری با مسئولان ارشــد استان خراسان 
رضوی داشته باشد تا بتواند نظر مساعد آن ها را برای برگزاری مسابقات 

ملی و باشگاهی جلب کند.

نقش اصلی فاجعه بزرگ در آستانه برکناری!
تاج در شرایطی به دنبال سفر به مشهد اســت که گفته می شود هدف 
اصلی این ســفر، برگزاری انتخابات هیات فوتبال خراسان رضوی بعد 
از ۵ ســال و ۴ ماه مدیریت احســان اصولی بر این هیات است؛ آن هم 
در حالی که اصولی برای انتخابات دوره جدید، ردصلاحیت شــده و به 
نظر می رســد که پایان دوران فعالیت او در نقــش رئیس هیات فوتبال 
خراسان رضوی می تواند در مسیر صدور مجوز بازی تیم ملی و تیم های 
پرطرفدار نقش آفرین باشــد؛ چرا که اصولی یکی از مسئولان ذی ربط 
در مســیر برگزاری دوئل ایران و لبنان بود و پافشاری های او در زمینه 
انتقال بازی به مشهد، بدون هماهنگی های انجام شده با مسئولان ارشد 

زمینه ساز بروز اتفاقات ناگوار شد!

سرخابی ها و تیم ملی در انتظار چراغ سبز مشهدی ها
تیم های اســتقلال و پرســپولیس برای میزبانی از رقبای آسیایی خود 
قصد دارند تا ورزشگاه امام رضا )ع( را معرفی کنند تا بتوانند ۳-۲ بازی 
خانگــی ابتدایی خود در این رقابت ها را در مشــهد برگــزار کنند. این 
مسئله منوط به صدور مجوزهای لازم از سوی مسئولان استان خراسان 
رضوی است و گفته می شود که در ســفر پیش روی تاج که احتمالاً طی 
۲ هفته آتی انجام خواهد شد، قرار است رایزنی های نهایی انجام شود و 
در صورت تغییر و تحولات در عرصه مدیریت فوتبال خراســان و چراغ 
سبز شورای تامین، میزبانی ســرخابی ها و حتی تیم ملی در مشهد دور 

از انتظار نیست.

رئیس فدراسیون قایقرانی:

قـولمدالندادهبودم
رئیس فدراسیون قایقرانی با تاکید بر این که قولی برای مدال نداده بود، 
گفت: حاشــیه های لباس کاروان ایران در المپیک ۲۰۲۴ ارتباطی به 

فدراسیون قایقرانی نداشت. 
 علیرضا ســهرابیان که تیم تحت مدیریت او نتوانســته بود در المپیک 
۲۰۲۴ پاریس به نتایج قابل قبولی دســت پیدا کند، در نشست خبری 
حضور یافت و در مورد اتفاقات قایقرانی و حضــور نمایندگان ایران در 

المپیک پاریس توضیح داد.
وی در ابتدای این نشست در واکنش به حاشیه های لباس کاروان ایران 
در المپیک و ورود مهسا جاور یکی از ملی پوشان قایقرانی به این موضوع 
گفت: در این ماجرا به برخی از ورزشــکاران در فضــای مجازی توهین 
شــد. حرف من در مورد لباس صحبت آنچنانی نبود که باعث حاشــیه 
شــود. حاشــیه های لباس کاروان ایران در المپیک ۲۰۲۴ ارتباطی به 

فدراسیون قایقرانی نداشت.
سهرابیان در خصوص حواشــی قایقرانان و لزوم کنترل حواشی  گفت: 
حرف صحیح توجیه کردن ندارد. در چند روز آینده کارگروهی تشکیل 
می شــود تا در این خصوص صحبت شــود. گفته بودیم ورزشکاران از 
فضای مجاری خارج شــوند ولی خانم ها وارد فضای مجازی شــدند. 
این موضوع قبل از مســابقه بود برای اینکه ذهن ورزشکار درگیر نشود 
سعی کردیم آن را کنترل کنیم در لحظه این تصمیم گرفته شد و سعی 

کردیم آنها را ازاین فضا خارج کنیم.
سهرابیان در ادامه در پاسخ به این پرسش که خاطرات نه چندان خوبی 
با دنیامالی وزیر ورزش و جوانان در قایقرانی داشــته اســت، بیان کرد: 
آقای دنیامالی از دوســتان قدیمی من و همشهری و هم زبان من است. 
نمی دانم خاطرات بد از کجا نشــات می گیرد. هیچ مشــکلی بین من و 
آقای دنیا مالی نیست.  برادر من بوده و هست و من تازه چنین موضوعی 

را شنیده ام!
وی بــه نتایج ورزشــکاران قایقرانی ایران هم اشــاره داشــت و گفت: 
ورزشکاران آب های آرام در المپیک پیشرفتی از نظر جایگاه نداشتند و 
کسی بعدا به یاد نمی آورد ورزشکار ما چند صدم ثانیه پیشرفت کردیم 

بلکه رتبه مهم است. 

   آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان الشتر
سری )212( جمعی

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی شهرستان الشتر  
مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام 
متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست 

به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
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    فرشاد بازوند نژاد - رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان الشتر

دربی

ایــن احتمــال وجــود دارد که بــازی دو تیــم اســتقلال تهران و 
پرســپولیس در هفته ششم لیگ برتر خارج از اســتان تهران برگزار 

شود.
 تیم هــای فوتبــال پرســپولیس و اســتقلال تهران در فصــل جدید 
رقابت های لیگ برتر با مشــکل ورزشــگاه میزبان از دیدارهای خود رو 
به رو هســتند و با توجه به اینکه دو ورزشــگاه آزادی و تختی تهران در 
حال بازسازی هســتند امکان استفاده از آنها در شــرایط کنونی امکان 

پذیر نیست.
در این مورد گفته می شود که ورزشگاه تختی تهران حداقل تا هفته ششم 
مســابقات لیگ برتر آماده نخواهد بود و ورزشــگاه آزادی هم زمان بهره 

برداری از آن مشخص نیست.
تیم های اســتقلال تهران و پرسپولیس در هفته ششــم باید به مصاف هم 
بروند که هنوز زمان دقیق برگزاری این بازی از ســوی سازمان لیگ اعلام 
نشده است و اگر تا آن زمان ورزشگاه تختی آماده انجام بازی نشود، این دو 
تیم باید دربی صد و پنجم را در ورزشــگاهی خارج از استان تهران برگزار 

کنند.
این دو تیم پیش از این نیز به دلیل نداشــتن ورزشــگاه یک بــار در تبریز 
به مصاف هم رفته بودند و در یــک دیدار هم با رأی کمیتــه انضباطی در 

بندرعباس دیدار خود را برگزار کردند.
استانداردســازی  کارگــروه  دبیــر  رفعتــی  داوود  همچنیــن 
ورزشگاه های کشــور در خصوص میزبانی این دو تیم در لیگ نخبگان 
آسیا نیز گفت: با توجه به شــرایط موجود احتمالاً هر دو تیم استقلال و 
پرسپولیس در ورزشــگاه امام رضا )ع( از حریفان آسیایی خود میزبانی 

خواهند کرد.

احتمالبرگزاریدربی۱۰۵خارجازتهران



بوشــهر –رضا حیدری  مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اســامی گفت: در دولت شهید رئیسی 
۲۵۱ پروژه با بیش از ۱۲ هــزار میلیارد تومان در 

شهرستان دیلم سرمایه گذاری شده است
عبدالرحیم افروغ گفت :امــروز قدم به قدمی که 
در مسیر پیاده روی اربعین اتفاق می افتد تغییر 

در معادلات عالم است.
وی با بیان اینکه امروز سراسر عالم تشنه پیمودن 
راهی است که حســین بن علی علیه السام آغاز 
کرده اســت، یادآور شد: جهان اســتکبار امروز 
در مواجهه بــا رزمندگان دلیر در غــزه به زمین 

نشسته است.
افروغ با بیان اینکه کودک کشی صهیونیست ها 
نشانه اضمحال آنهاســت، ادامه داد: امروز دنیا 
برای رســیدن به راه پیامبر خاتم)ص( ما و رویت 

آخرین منجی عالم بشریت آماده می شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسامی استان بوشهر 
گفت: امروز نقش جمهوری اسامی ایران نقش 

راهبری تمام جنبش هــای آزادی خواه و عدالت  
طلب دنیا برای به زانو درآوردن و فروپاشی جبهه 

استکبار است.
وی بــا بیان اینکــه در معــادلات روزانــه نباید 
پیشرفت ها و عزت کشــور را فراموش کنیم، بیان 
کرد: ضعف ها و کاستی  های حداقلی نباید باعث 

فراموشی نعمت گرانقدر جمهوری اسامی شود.
وی ابراز کرد: در دولت شهید رئیسی ۲۵۱ پروژه 
با بیش از ۱۲ هزار میلیارد تومان در شهرســتان 

دیلم سرمایه گذاری شده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســامی اســتان 
بوشــهر با تاکید بر لــزوم بیان دســتاوردهای 
دولت برای مشــخص شــدن تفاوت دولت ها و 
مدیــران مختلف، عنوان کرد: احــداث واریانت 
گردنه عامری محور دیلــم- بهبهان، افتتاح ۲۴ 
واحد مسکن شــهری و ۱۰۱ مسکن روستایی، 
واگــذاری ۴۰ قطعه زمین از جملــه پروژه های 

شهرستان دیلم در هفته است.

وی اضافه کرد: طرح نهضت ملی مســکن یادگار 
ماندگار شهید رئیسی، فضایی ایجاد کرد که همه 
جوانان این سرزمین به زمین و مسکن دست پیدا 

کنند که امیدواریم ادامه پیدا کند.
مدیرکل فرهنگ اســتان بوشهر در ادامه تصریح 
کرد: شــهیدان رجایی و رئیســی خــود را وقف 
خدمت به مــردم و انقاب اســامی کردند و از 

ولایت فقیه همواره تبعیت می نمودند.
افروغ با اشــاره به واگــذاری ۲۲۲ قطعه زمین 
طرح جوانی جمعیــت به مردم دیلــم در هفته 
دولت، گفت: شــروع عملیات اجرایی هزار قطعه 
زمین نهضــت ملی مســکن، آغاز بــه  کار هتل 
۵ ستاره شــرکت امواج طایی، تولید لاستیک 
خودروهای ســبک و ســنگین و کلنــگ  زنی 
۶ مدرسه شــامل ۱۰ کاس از دیگر پروژه های 

هفته دولت در شهرستان دیلم است.
وی یادآور شــد: در هفته دولت امسال بالغ بر ۲ 
هزار پروژه در استان بوشــهر با اعتبار ۱۰۷ هزار 

میلیارد تومان افتتاح و کلنگ زنی می شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی استان بوشهر با 
اشــاره به اینکه جایگاه ایران در منطقه و دنیا ویژه 

است، تاکید کرد: همه قدردان و یاریگر این مسیر 
متعالی باشیم و وحدت و همدلی و وفاق که شعار 

رئیس جمهور دکتر پزشکیان است محقق شود.

گفت:  شهرکرد  شهردار  شهرکرد-زهرامصطفوی  
اعتباری  با  در شهرکرد  پروژه شهری  دولت ۹  در هفته 
می شود  کلنگ زنی  و  افتتاح  تومان  میلیارد   ۲۵۰ بالغ بر 
.محمدحسین واحدیان اظهار کرد: در هفته دولت ۹ پروژه 
شهری در شهرکرد با اعتباری بالغ بر ۲۵۰ میلیارد تومان 
افتتاح و کلنگ زنی خواهد شد که از این تعداد ۶ پروژه 
افتتاح و3 پروژه کلنگ زنی خواهد شد.وی با بیان این که 
پروژه های ترافیکی با اعتباری بالغ بر 3۹ میلیارد تومان در 

احداث  افزود:  دارند،  بهره برداری  قابلیت  سطح شهرکرد 
ثبت  سامانه های  احداث  تصویری،  پایش  ایستگاه های 
تخلف، هوشمندسازی تقاطع ها و راه اندازی پارک حاشیه ای 
یک بسته کامل ترافیکی است که در روان سازی ترافیک 
شهری بسیار مؤثر خواهد بود و هم اکنون در شهرکرد قابلیت 

بهره برداری دارند.
پایش  ایستگاه   ۲۰ تاکنون  داد:  ادامه  شهرکرد  شهردار 
تصویری با اعتباری نزدیک به ۱۹ میلیارد تومان در شهرکرد 

ایجاد شده است، همچنین ۱۰ ایستگاه ثبت تخلف سرعت 
با اعتباری نزدیک به ۹ میلیارد تومان احداث شده است که 
پنج ایستگاه آن فعال و پنج ایستگاه دیگر به زودی راه اندازی 
تقاطع های  هوشمندسازی  کرد:  اضافه  می شود.واحدیان 
سطح شهر با اعتباری نزدیک به ۹ میلیارد تومان انجام 
به صورت  پارک حاشیه ای  اجرای  است، همچنین  شده 
سرمایه گذاری توسط یک شرکت دانش بنیان صورت گرفت.
وی با بیان اینکه باتوجه به گستردگی پروژه های عمرانی 
یکی از نیازهای فعلی شهرداری تجهیز به انواع ماشین آلات 
مختلف است، ادامه داد: در سال گذشته، ۶۲ میلیارد تومان 
در  همچنین  شد،  هزینه  ماشین آلات  انواع  خرید  برای 
سال جاری ۲۷ میلیارد تومان برای این ماشین آلات هزینه 
شده است که طی هفته دولت ۱۷ دستگاه آن رونمایی 

خواهد شد.
شهرداری شهرکرد گفت: یکی از دغدغه ها و سیاست های 
ناوگان  مطلوب  بهینه سازی  شهرکرد  شهرداری  اصلی 
موتوری شهرداری است که در این زمینه قدم های اساسی در 
دو سال اخیر برداشته شده است.وی با بیان این که بهسازی 
ورودی های شهر یکی از دغدغه های شهرداری شهرکرد 
انجام  بهسازی ورودی شرقی در حال  بود، تصریح کرد: 
و روبه پایان است، طراحی ورودی غربی و جنوبی به اتمام 
رسیده است و عملیات اجرایی آن به زودی آغاز می شود.

شهردار شهرکرد عنوان کرد: بهسازی ورودی شرقی شامل 
ایجاد تونل نوری، تکمیل پیاده روها، بهسازی فضای سبز و 
نصب تابلوی شهدا با اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد تومان به 

زودی به اتمام خواهد رسید و هم اکنون قابلیت بهره برداری 
با  خرداد   ۱۵ کمربندی  بازگشایی  افزود:  دارد.واحدیان 
اعتباری بالغ بر ۲۵ میلیارد تومان در مراحل پایانی قرار دارد 
و تا پایان هفته دولت قابلیت بهره برداری دارد، بازگشایی 
بلوار  بارترافیکی  کاهش  موجب  خرداد   ۱۵ کمربندی 
فارابی و میدان شهدا خواهد شد.وی ادامه داد: همچنین 
تعریض خیابان بزرگمهر در محله میرآباد با اعتباری بالغ بر 
هشت میلیارد تومان، در هفته دولت به بهره برداری خواهد 
رسید و مردم منطقه می توانند از این مسیر استفاده کنند.
شهردار شهرکرد گفت: ایجاد باغ ایرانی در پارک ملت با 
اعتبار خصوصی بالغ بر ۲۵ میلیارد تومان در مراحل پایانی 
و قابلیت بهره برداری دارد، این باغ به مساحت هفت هزار 
متر مربع و شامل بخش های گوناگونی خواهد بود.واحدیان 
تصریح کرد: پروژه انتقال پساب آب از تصفیه خانه شهرکرد 
به طول ۸.۵ کیلومتر، با اعتباری نزدیک به ۱۶ میلیارد تومان 
در فاز اول و با هدف آبیاری فضای سبز شهرکرد در هفته 
دولت کلنگ زنی خواهد شد.وی با بیان اینکه در حال حاضر 
قرار  مناسبی  ساختمان منطقه یک شهرکرد در شرایط 
یک  منطقه  ساختمان  احداث  کلنگ  کرد:  اظهار  ندارد، 
شهرداری شهرکرد با اعتباری بالغ بر ۸۰ میلیارد تومان بر 
زمین در هفته دولت بر زمین خواهد خورد، این ساختمان 
جنب ترمینال غرب و در دوسال ساخته خواهد شد.شهردار 
شهرکرد تصریح کرد: همچنین ایجاد زیرساخت فیبر نوری 
به طول ۵۵ کیلومتر با هدف هوشمندسازی شهر در هفته 

دولت آغاز خواهد شد.

قزوین-مریم نقدی   رئیس ســازمان جهادکشــاورزی 
اســتان قزوین گفت: هم زمان با هفته دولت ۵۴ طرح تولیدی و 

کشاورزی در استان قزوین افتتاح و به بهره برداری خواهد رسید.
محمدحســین عطایی با اشــاره به بهره برداری از طرح های 
کشــاورزی در هفته دولت در اســتان قزوین، اظهار کرد: به 
مناســبت هفته دولت بالغ بر ۵۴ طرح تولیدی و کشــاورزی 
در این اســتان افتتاح و به بهره برداری خواهد رسید که این 
طرح ها شــامل 33 طرح آب وخاک، پنج طرح تولیدات باغی 
و گلخانه ای، یک طرح دام و طیور، ۲ طــرح صنایع تبدیلی و 
تکمیلی کشاورزی، ســه طرح منابع طبیعی و آبخیزداری و 
یک طرح شــیات و آبزی پروری، هفت طرح عشایری، یک 

طرح امور اراضی و یک طرح شهرک های کشاورزی است.

بنا بر اعــام روابط عمومی جهــاد کشــاورزی قزوین، وی 
اظهار کرد: برای اجرا این طرح هــا بیش از ۲۶۹ میلیارد ریال 
هزینه شده اســت و هم زمان با هفته دولت ۵۴ طرح تولیدی 
و کشــاورزی بااعتباری بالغ بر 3۲۱۲ میلیون ریال در استان 

قزوین افتتاح می شود.
رئیس سازمان جهادکشاورزی اســتان قزوین در ادامه بیان 
کرد: بــا افتتاح این طرح هــا ۲33 فرصت شــغلی به صورت 
مستقیم، ۸۶3 فرصت شغلی غیرمســتقیم ایجادشده است 
و 3۷۰ خانوار از مزایای اجرای این طرح ها به صورت مستقیم 
بهره مند می شوند. وی در ادامه از تولید و عرضه سالانه چهار 
میلیون گل شــاخه بریــده رز در واحدهــای گلخانه ای این 
استان خبر داد و افزود: اســتان قزوین دارای ۲ واحد گلخانه 

تولید گل رز جمعاً به مساحت ســه هکتار بوده که قادر است 
سالانه چهار میلیون گل شــاخه بریده تولید و به بازار عرضه 
کند. عطایی بیان کرد: محصولات این واحدها عاوه بر تأمین 
نیاز بازار داخلی به گل، به برخی کشورهای منطقه نیز صادر 
می شــود، دومین گلخانه تولید گل رز داخلی استان قزوین 
در شهرســتان ابیک در زمینی به مســاحت یــک هکتار در 
سال جاری به بهره برداری رسیده اســت که برای راه اندازی 
این واحد تولیدی بیش از ۷۰۰ میلیارد ریال توســط بخش 
خصوصی ســرمایه گذاری شــده اســت. رئیس ســازمان 
جهادکشاورزی اســتان قزوین در پایان خاطرنشان کرد: این 
واحد گلخانه ای توانســته برای ۱۵ نفر اشتغال مستقیم و 3۰ 

نفر اشتغال غیرمستقیم در منطقه ایجاد کرده است.

اهواز - محمد مجدم    مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
خوزســتان از ۲۱ پروژه آماده افتتاح این شرکت به مناسبت 

هفته دولت خبر داد.
 علی اسدی با گرامیداشت هفته دولت بیان کرد: به مناسبت 
هفته دولت ۲۱ پروژه انتقال و فوق توزیع در بخش پســت و 
خط با ارزش ســرمایه گذاری ۲ هــزار و ۲۷۰ میلیارد تومان 
در این شرکت آماده افتتاح اســت. وی افزود: این ۲۱ پروژه 
در شهرهای مختلف استان خوزستان احداث شده و توسعه 

شبکه زیرساختی برق را به همراه داشته است.

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزســتان تصریح کرد: 
از جمله این پروژه ها می توان به فاز اول پســت ۱3 کیلوولت 
میان آّب در شوشتر، تکمیل پست ۴۰۰ کیلوولت هاشمی در 
اهواز، اتصــال خط جایزان ـ کرنج در پســت ایثار در امیدیه، 
نصب ترانس موقت ۱3۲ کیلوولت ماهان در ماهشهر، پست 
۱3۲ کیلوولت شــاهد در بهبهان، تعویض هادی خط ۲3۰ 

کیلوولت اهواز ۲ ـ ســپیدار بــا هادی پرظرفیــت در اهواز، 
تعویض هادی خط ۱3۲ کیلوولت مــارون اصلی ـ مربچه با 
هادی پرظرفیــت در رامهرمز، پســت ۱3۲ کیلوولت موبیل 
سبحان در سوسنگرد، افزایش ظرفیت پست های وحدت در 
اهواز، پست فرعی ماهشــهر در ماهشهر، پست عبدالخان در 
الوان، پســت فرعی شوشتر در شوشــتر به همراه پروژه های 

فیبر نوری و تعویض زنجیره مقره خطوط انتقال و فوق توزیع 
اشاره کرد.

اسدی با اشــاره به ارزش ســرمایه گذاری این پروژه ها، بیان 
کرد: ۲ هزار و ۲۷۰ میلیــارد ریال بــرای پروژه های مذکور 
ســرمایه گذاری صورت گرفته که نشان می دهد صنعت برق 
در بخش انتقال و فوق توزیع یک صنعت سرمایه بر و پر هزینه 
اســت. وی گفت: در حال حاضر نیز پروژه هــای دیگری در 
دست اجرا اســت تا شبکه برق اســتان بیش از پیش، توسعه 

یابد و نوسازی شود.

چهارمحال بختیاری

وین قز

خوزستان

شهردار خبرداد:

وژه شهری شهرکرد در هفته دولت افتتاح و کلنگ زنی ۹ پر

رئیس جهاد کشاورزی استان مطرح کرد؛

وین ح آب وخاک در استان قز بهره برداری از ۳۳ طر

به مناسبت هفته دولت ؛

وژه  در شرکت برق منطقه ای خوزستان آماده افتتاح است 21 پر

اصفهان-مریم مومنی  رئیس دانشــگاه آزاد اصفهان 
گفت:سرای نوآوری یک ایده مشترک بین اتاق بازرگانی و 
دانشگاه است که توانسته راهکارهای عملیاتی بین صنعت 

و دانشگاه را تدوین کند.
 پیام نجفی در مراسم اختتامیه سومین رویداد صنعتیار در 
اتاق اصفهان با اشــاره به اینکه در ادوار مختلف برای پیوند 
بین صنعت و دانشگاه جلسات مختلف و راهکارهای زیادی 
اندیشیده شده است، اظهار کرد: ســرای نوآوری یک ایده 
مشــترک بین اتاق بازرگانی و دانشگاه اســت که توانسته 

راهکارهای عملیاتی بین صنعت و دانشگاه را تدوین کند.
وی با اشاره به اینکه طرح پویش اشتغال صنعت، مدل سازی 
شد، افزود: به واسطه همین ســرای نوآوری »پویش« شکل 
گرفت و تعداد زیادی از دانشجویان وارد صنعت شدند. رئیس 
دانشگاه آزاد اسامی اســتان اصفهان تصریح کرد: در واقع 
این مدل یک مدل جامع است و دانشــگاه ها و مؤسسات در 
اصفهان با عناوین اشتغال دانشــجو از این ظرفیت استفاده 
می کنند که پس از پویش، »پایش« بــرای هدفمندکردن 

»پژوهش« در صنعت ایجاد شد.

وی ادامه داد: صنعتیار منجر به ایجاد شــرکت های نوپای 
جدیدی شد که مکمل بخشــی از پیوند صنعت و دانشگاه 

بوده و سپس منجر به »رویش« واسطه گری شد.
نجفی گفت: صنعتیار در ســرای نوآوری تاکنون ســه دوره 
برگزار کرده است و دانشگاه آزاد میزبان صنعت یارانی است 
که پیوند بین این دو مرکز را برقرار کرده و در این راستا همه 

ظرفیت دانشگاه می تواند در اختیار صنعتیار قرار گیرد.
شایان ذکر اســت، ســرای نوآوری به منظور ایجاد ارتباط 
میان اتاق بازرگانی و دانشگاه ایجاد شده و تاش دارد مسیر 

پیوند صنعت و مراکز علمی را بیش از پیش هموار کند.

کرمانشاه-حســنافخارزاده  مدیــرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه گفت: ۲۶ سامانه 
جدید تردد شمار در محور های مواصاتی استان کرمانشاه 

نصب و به بهره برداری رسید است.
 ســید شــهرام کهریزی مدیرکل راهــداری و حمل و نقل 
جاده ای استان کرمانشــاه گفت: باتوجه به افزایش تردد در 
محورهای مواصاتی اســتان و به منظور هوشــمند سازی 
جاده ها ۲۶ سامانه تردد شمار جدید در محورهای مواصاتی 

استان کرمانشاه نصب و به بهره برداری رسید است.
وی گفت: تعداد تردد ســامانه های تردد شــمار در استان 

کرمانشــاه قبا ۹۶ عدد بوده اســت که با همت همکاران 
مرکز مدیریت راه ها به ۱۲۲ ســامانه رســیده و شــاهد 
افزایش ۲۷ درصدی سامانه های تردد شمار در محور های 

مواصاتی استان کرمانشاه هستیم.
کهریزی عنوان کرد: این ســامانه ها با برداشــت اطاعات 
تردد خودروها در محورهای مواصاتی اســتان کرمانشاه 
به صورت لحظه ای، نقش ویــژه ای در مدیریت ترافیک و 
برنامه ریزی های راهبردی در حوزه راهداری، حمل و نقل 
جاده ای و همچنین افزایش ایمنی و ارایه خدمات رســانی 

مطلوب به کاربران جاده ای را دارد.
مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه 
عنوان کرد: سامانه های تردد شــمار قابلیت تشخیص پنج 
کاس خودرویی شامل ســواری و وانت، کامیونت و مینی 
بوس، کامیون دو محور، اتوبوس و تریلر هستند و با شمارش 
لحظه ای امکان مدیریت و ترافیک جاده را فراهم می نمایند.

سید شــهرام کهریزی در پایان افزود: کاربران جاده ای می 
توانند از ســامانه ۱۴۱ مرکز مدیریت راه ها جهت مدیریت 

سفرها و همچنین اطاع از آخرین وضعیت راه ها کرد. 

اصفهان کرمانشاه
رئیس دانشگاه آزاد اصفهان :

 سرای نوآوری یک ایده مشترک 
بین اتاق بازرگانی و دانشگاه است

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اعلام کرد: 

 نصب و بهره برداری از ۲۶ سامانه تردد شمار 
در محور های مواصلاتی کرمانشاه 

مدیرکل فرهنگ استان بوشهر اعلام کرد:

وژه شهرستان دیلم در دولت شهید رئیسی  سرمایه گذاری بیش از ۲۵۱ پر

معاون هماهنگی برق منطقه ای اصفهان:

وگاه ۱۰ مگاواتی خورشیدی سیمان  فاز اول نیر
اردستان وارد مدار شد

اصفهان-مریم مومنی  با صرف هزینه ای بالغ بــر ۱۶۰ میلیارد تومان و با 
حضور نمایندگان ســاتبا و برق منطقه ای اصفهان فاز اول نیروگاه خورشیدی 
۱۰ مگاواتی سیمان اردستان به ظرفیت ۵ مگاوات که آغاز عملیات اجرایی آن 
در آبان ماه سال گذشته شــروع شــده بود به بهره برداری رسید و پلمب کنتور 

انجام شد.
به گزارش روابط عمومی برق منطقــه ای اصفهان مهندس امین مقدس معاون 
هماهنگی این شــرکت گفت: بر اســاس ماده ۱۶ قانون دانــش بنیان صنایع 
بالای یک مگاوات باید ۵ درصد انرژی مصرفی خود را در مدت ۵ ســال نیروگاه 

خورشیدی احداث کنند.
معاون هماهنگی برق منطقه ای اصفهان افزود: ســیمان اردستان اولین واحد 
صنعتی در استان است که برای احداث نیروگاه خورشیدی طبق این ماده اقدام 
نموده و مجوزهای مورد نیاز و پروانه احداث توســط برق منطقه ای اصفهان و 

ساتبا صادر شده است .
مهندس مقدس ادامه داد: این نیروگاه از طرح های موفق کشور و اولین نیروگاه 
مقیاس متوســط ماده ۱۶ و نیز اولین نیروگاه خورشیدی بزرگ استان اصفهان 
در بخش صنایع اســت که بصورت خود تأمین انجام شــده است.واحداث این 

نیروگاه خورشیدی نقش اساسی در تامین بار این کارخانه دارد.
مهندس امیر رضایی مجری نیروگاه هــای تجدید پذیر برق منطقه ای اصفهان 
نیز هزینه اجرای این طــرح را بیش از یکهزار و ۶۰۰ میلیــارد ریال اعام کرد و 
افزود: این نیروگاه با ۹ هزار و ۲۰۰ پنل خورشــیدی کار خود را آغاز کرده که با 

اجرای این طرح کمک مناسبی به تولید این واحد شده است

وژه نجما در مخابرات  برگزاری جلسه کنترل پر
منطقه گلستان

 گرگان-مهنازمحمدزمانی    جلسه کنترل پروژه نجما در مخابرات منطقه 
گلستان برگزار شد.جلسه کنترل پروژه توســعه فیبرنوری تحت عنوان نجما 

برگزار و درصد پیشرفت برنامه های در دست اقدام مورد بررسی قرار گرفت. 
در این جلسه که به ریاست بهرام عیدی معاون شبکه مخابرات برگزار شد ابتدا 
درصد پیشرفت پروژه در ۹ شهرســتان که بصورت ویدئو کنفرانسی در جلسه 

حاضر بودند  مورد ارزیابی قرار گرفت. 
 بهرام عیدی با تاکید بر اینکه باید پیشــرفت پروژه بر اساس برنامه زمان بندی 
باشد افزود: همکاری بین بخشی در این زمینه بســیار تاثیر گذار است و گفت: 
با رفع موانع و تســهیل گری در اجــرای فرآیندهای مورد نیاز ، پروژه ســرعت 
بیشتری خواهد داشت.در این جلسه همچنین تجهیزات مورد نیاز برای انجام 
به موقع پروژه شناســایی و  راهکارهای لازم برای تامین آن  ارائه و برنامه ریزی 

برای ارسال آن به شهرستانها انجام شد  .

و ۸۸۰ مترمربع از اراضی ملی   آزاد سازی  ۳۶ هزار
در حوزه استحفاظی  جمال الدین کلا شهرستان ساری 
ساری-امیری فر  رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان ساری 
از رفع تصرف و آزاد ســازی اراضی ملی  به مســاحت تقریبی 3۶۸۸۰ مترمربع 
واقع در روستای کردمیر حوزه اســتحفاظی جمال الدین کا شهرستان ساری 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان ساری؛

مســعود نادری ورندی با بیان این خبــر افزود: در راســتای حفاظت و صیانت 
از انفال، صبح امروز دوشــنبه پنجم شــهریورماه، عرصه ملی واقع در روستای 
کردمیر، به مســاحت تقریبی 3۶۸۸۰ مترمربع رفع تصــرف و عرصه اعاده به 

وضع سابق شد.
این عملیات با حضــور ســرجنگلبان و نیروهــای حفاظتی منابــع طبیعی 
شهرســتان حوزه اســتحفاظی جمال الدین کا و نیروهای حفاظتی شرکت 

نکاچوب و پاسگاه انتظامی  پشت کوه انجام شد.

طی هفته دولت انجام می شود؛

وژه های   بهره مندی بیش از ۴۶۰ هزار نفر از پر
آب و فاضلاب در مازندران

ساری-امیری فر  بهزاد برارزاده در گفتگویی ضمن گرامیداشت اربعین 
حسینی و هفته دولت و ضمن قدردانی از تاش کارکنان شرکت در اجرای 
پروژه های بیشمار آبرسانی و شبکه جمع آوری فاضاب در راستای رفاه حال 
مردم استان اظهار داشت: در هفته دولت جاری۴۰ پروژه شامل بهسازی ۱۰ 
دهنه چشمه با آبدهی ۷3 لیتر در ثانیه، حفر و تجهیز ۱۲ حلقه چاه با آبدهی 
۲۷۶ لیتر در ثانیه، احداث 3 باب تصفیه خانه با ظرفیت آبدهی ۱۹۰ لیتر در 
ثانیه، ساخت ۱۶ باب مخزن ذخیره با ظرفیت ۴۷۷۰ متر مکعب همچنین 
اجرای ۸۵3۰۰ متر خطوط انتقال، احداث ۵ واحد ایستگاه پمپاژ با افزایش 
ظرفیت آبدهی۱۰۶ لیتر در ثانیه، اصاح شبکه آبرسانی به طول ۴۵ هزار 
متر، توسعه شبکه آبرسانی به طول ۷۴ هزارمتر، استاندارد سازی اتاق سرور 
پدافندی و نیز اجرای شبکه جمع آوری اصلی و فرعی فاضاب به طول ۱۹۶۰۰ 
متر، احداث یک باب ایستگاه پمپاژ فاضاب با ظرفیت ۴۰۰ لیتر در ثانیه به 

بهره برداری خواهد رسید.
او اعتبار هزینه شده را ۶۸۲۲ میلیارد ریال اعام کرد و گفت: طی این هفته 
بیش از۴۶۰ هزار و ۹۵۸ نفر از مزایای پروژه های آبرسانی و شبکه جمع آوری 

فاضاب برخوردار خواهند شد.
*آغاز عملیات اجرایی ۱۲ پروژه آبرسانی در مازندران

مدیر عامل آبفا مازندران در ادامه سخنانش از آغاز عملیات اجرایی ۱۲ پروژه 
آبرسانی در استان با پیش بینی اعتباری بالغ بر ۶۵۴ میلیارد ریال خبر داد 
و گفت: برای اجرای این پروژه ها عملیاتی شامل حفر و تجهیز یک حلقه 
چاه با آبدهی 3۰ لیتر در ثانیه، احداث ۷ باب مخزن ذخیره با ظرفیت 3۸۵۰ 
مترمکعب،  خطوط انتقال به طول ۷۵۰۰ متر و شبکه توزیع به طول ۷ هزار متر 

اجراء خواهد شد.
برارازده جمعیت بهره مند از این ۱۲ پروژه آبرسانی را ۵۹ هزار و ۲۶۶ نفر اعام 
و ابراز امیدواری کرد در آینده ای نزدیک با تخصیص به موقع اعتبارات،  تاش 
کارکنان و همراهی مردم گرامی استان شاهد افتتاح و بهره برداری از این 

پروژه ها باشیم.
مدیر عامل آبفا مازندران از اتمام عملیات اجرایی و بهره برداری از ۴۰ پروژه 
آبرسانی و شبکه جمع آوری فاضاب با بهره مندی ۴۶۰ هزار و ۹۵۸ نفر در 

سراسر استان طی هفته دولت خبر داد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 سبد سوخت باید متنوع شود
خودروسازانمتهمردیفاولناترازیبنزین

ابتدای هفته جاری مصرف بنزین رکورد جدیدی را به ثبت رســاند و از 
مرز ۱۴۰ میلیون لیتر در روز عبور کرد؛ روند مصرف نشان می دهد هر 

روز فاصله بین تولید و مصرف بنزین بیشتر از قبل می شود.
 ابتدای هفته جاری مصــرف بنزین رکورد جدیدی را به ثبت رســاند 
و از مــرز ۱۴۰ میلیون لیتــر در روز عبــور کرد، ناتــرازی بنزین چند 
سالی اســت که گریبان گیر دولت شــده و این روند موجب شده است 
حتی در ســال های اخیر مجبور به واردات بنزین شــویم؛ کارشناسان 
مهمترین دلیل ناترازی بنزیــن را در دو مورد جســت و جو می کنند؛ 
یکی فرســودگی خودروها به خصوص در نــاوگان حمل و نقل عمومی 
و دیگری استاندارد نبودن خودروهای داخلی. خودروهایی که ۲ و نیم 

برابر استاندارد جهانی مصرف دارند.
این در حالیســت که اگر خودروهای داخلی مطابق با اســتاندارد روز 
تولید می شــدند، مصرف بنزین میانگین ۵۰ تا ۶۰ میلیون لیتر می شد 
که در این صورت عملًا با صــادرات مابقی بنزین تولیــدی بیش از ۱۵ 

میلیارد دلار درآمد برای کشور به همراه داشت.
در این بین دولت ها طی ســال های اخیر راهکارهــای متعددی نظیر 
ساخت پالایشگاه، محدودیت کارت ســوخت جایگاه، کاهش سهمیه 
آزاد کارت های ســوخت و حتی افزایش ســهم ســی ان جی در سبد 
ســوخت را به کار گرفتند اما به نظر می رسد این عوامل به تنهایی کافی 
نبوده و به اندازه ای که باید و شاید نتوانســته در متوازن سازی مصرف 
سوخت، نقشی ایفا کند. شاید برای همین اســت که کارشناسان به دو 
گروه تقسیم می شوند، عده ای راهکارهای غیرقیمتی و طولانی مدت را 
راه حل این بحران می دانند و برخی از کارشناسان معتقدند راهکارهای 

قیمتی باید آخرین راهکار برای کنترل مصرف بنزین باشد.

راهکار قیمتی ضامن کاهش مصرف بنزین نیست
در این ارتباط محمدصادق مهرجو کارشــناس انرژی با اشاره به اینکه 
برای جبران ناترازی بنزین بایــد راهکارهای غیرقیمتــی را در پیش 
گرفت، گفت: برای کنترل مصرف بنزین راهــکار قیمتی و غیر قیمتی 
وجود دارد کــه با راهکار قیمتــی هیچ ضمانتی بــرای کاهش مصرف 

بنزین آن هم برای مدت زمان طولانی وجود ندارد.
وی با اشاره به اینکه راهکارهای غیرقیمتی معمولاً دوام بیشتری دارند، 
خاطرنشان کرد: بررسی ها نشــان داده در صورتی که قیمت بنزین آزاد 
۳ تا ۴ برابر قیمت فعلی شــود، مردم پس از مدتی به قیمت های جدید 
عادت می کنند و مصرف بنزین به روال قبــل بر می گردددر صورتی که 
قیمت بنزین افزایش یابد، مــردم پس از مدتی بــه قیمت های جدید 
عادت می کننــد و مصرف بنزین بــه روال قبل بر می گردد و به شــکل 
صعودی به رشــد خود ادامه می دهد، به همین دلیل باید جلوی تقاضا 
را با سایر روش ها گرفت.مهرجو اضافه کرد: تنوع در سبد سوختی یکی 
از راهکارهای مصرف بنزین است زیرا زمانی که بنزین ارزان تر از قیمت 
جهانــی و منطقه در اختیار مشــتری قرار می گیــرد و کالای مصرفی 

تبدیل به یک کالای سرمایه ای می شود.

خودروهای غیر استاندارد متهم ردیف اول ناترازی بنزین
از ســوی دیگر خودروهای غیر اســتاندارد را می توان متهم ردیف اول 
ناترازی بنزین در نظر گرفت چرا که تقریباً مصرف بنزین در کشــور ما 
۲ تا ۳ برابر سایر کشور هاست که علاوه بر آلودگی هوا بر ناترازی بنزین 
نیز دامن زده اســت، مهرجو نیز با انتقاد از استاندارد نبودن خودروهای 
داخلی تصریح کرد: در بازار داخلی خــودرو، انحصار چندجانبه وجود 
دارد؛ به گونه ای که مردم را در مقابل چنــد انتخاب محدود و گران قرار 

داده ایم و انتظار داریم که مردم رفتار اصلاح گرانه داشته باشند.
به گفته او، باید طی یک فرآیند مشــخص بازار خودرو در معرض رقابت 
با بازارهای جهانی قرار بگیرد و خودروســازان سعی کنند عملکرد خود 
را بهبود بخشند تا بتوانند بازار منطقه را به دست بگیرند اما متأسفانه با 
حمایت بی جا از خودروســازان داخلی هیچ وقت امید نخواهیم داشت 

که این روند معیوب اصلاح شود.

توجه به سبد سوخت برای کنترل مصرف بنزین
بر همین اساس، علاوه بر استانداردسازی خودروها باید به متنوع بودن 
سبد سوخت نیز دقت داشت مسأله ای که در کشور ما جایگاهی ندارد؛ 
در واقع به دلیل کم توجهی به این سوخت خودروسازان رغبت چندانی 
به افزایش تولید خودرو با پایه گازســوز ندارند. مهرجو هم صحه بر این 
موضوع گذاشته و می گوید: تنوع در سبد سوخت کشور الزام آور است و 
باید خودروهای برقی با تسهیلات کافی و ارزان قیمت البته بدون تعرفه 
واردات و مالیات مرســوم خودروهای بنزینی در اختیار مردم قرار گیرد 

تا این طرح مثمر ثمر واقع شود.
وی با اشاره به اینکه خودروسازان چینی ۶۰ درصد تجارت خودروهای 
برقــی را در دســت دارند، خاطرنشــان کــرد: باید به جــای واردات 
خودروهای بنزینی، خودروهای برقی را مونتاژ کنیم و به مصرف کننده 

ارائه دهیم و خدمات پس از فروش آن را وارد کنیم.
به گفته این کارشناس انرژی، باید برای مدتی سعی کنیم ناوگان حمل 

و نقل سبک را به خودروهای برقی اختصاص دهیم.
مهرجو با اشــاره به اینکــه باید زیرســاخت های لازم بــرای واردات 
خودروهای برقی فراهم شــود، اضافه کرد: باید برای مدتی خودروهای 
برقی را مونتاژ کنیم و پس از مدتی قطعه ســاز و پس از آن سعی به کپی 
کاری و در نهایت صاحب تکنولوژی می شویم اقدامی که سایر کشورها 
در آن به خوبی عمل کرده اند.این کارشــناس انرژی با اشــاره به اینکه 
باید به خودروســاز داخلی تکلیف شــود که ۱۰ درصد محصولات را به 
ساخت خودروی برقی اختصاص دهدباید به خودروساز داخلی تکلیف 
شود که ۱۰ درصد محصولات را به ســاخت خودروی برقی اختصاص 
دهد، خاطرنشــان کرد: با چنین شــرایطی می توان تولید خودروهای 
برقی را افزایش داد، ضمن آنکــه خودروهای برقی با یک آداپتور تبدیل 

می توانند با برق منزل در پارکینگ ها شارژ شوند.
وی ادامه داد: در کنار این موارد باید به دنبال توســعه زیرســاخت های 
برق باشیم به جای پرداخت سوبســید برای بنزین سعی کنیم در بازه 
زمانی ۵ تا ۶ ســاله قیمت بنزین را به قیمت تمام شــده داخلی نزدیک 
کنیم و پــس از آن به ســمت قیمت های فوب خلیج فــارس رویم و در 
کنار آن تســهیلاتی به خودروســازان پرداخت کنیم تا امکان واردات 
خودروهای برقی را داشته باشــند و درصد مشخصی واردات متعلق به 
خودروهای برقی باشد.از سویی دیگر در برخی از مناطق مرزی در کنار 
فروش منطقه ای سوخت طرح کدینگ در حال اجراست تا بازدارندگی 
برای قاچاق سوخت ایجاد شود؛ حسن مرادی دیگر کارشناس انرژی با 
تاکید بر اینکه باید از قاچاق ســوخت در مناطق مرزی جلوگیری شود، 
تصریح کرد: قاچاق بنزین در کشــور ما به راحتی اتفــاق می افتاد زیرا 
قیمت بنزین داخلی با قیمت بنزین در آن ســوی مرزها قابل مقایســه 
نیســت. بنابراین هر وســیله نقلیه ای که از مرزها خارج می شود سعی 

می کند با حداکثر توان سوخت از مرزها خارج کند.

بانکتوسعهصادراتایرانبهعنواناگزیم
بانکبرگزیدهسمپوزیومنسلجدیدتجارت

تهاتریمعرفیشد
بانک توسعه صادرات ایران، در ســمپوزیوم نسل جدید تجارت تهاتری 
در اســتانبول، از بیــن نمایندگان اگزیــم بانک ها و مقامــات تجاری 
کشــور های عضو گروه D۸ به عنوان عضو برتر درزمینــه ارایه نظرات 

کارشناسی انتخاب و مورد تقدیر قرار گرفت.
به گزارش روابــط عمومی بانک توســعه صــادرات ایــران، مرتضی 
ذکاوت، عضو هیــأت مدیره و کامران رضوانی، رئیــس اداره کل تأمین 
مالی بین المللی، به عنوان نمایندگان بانک توســعه صادرات ایران در 
سمپوزیوم نسل جدید تجارت تهاتری هشت کشور اسلامی که در شهر 

استانبول ترکیه برگزار شد شرکت کردند.
نمایندگان بانک توســعه صادرات ایــران با حضور فعال در نشســت 
کارشناسی، نظرات و پیشــنهادات خود را پیرامون موضوع سمپوزیوم 
مطرح کردند که مورد استقبال شرکت کنندگان و برگزارکنندگان قرار 

گرفت.
بر این اساس در مراسم اختتامیه این رویداد، بانک توسعه صادرات ایران 
به عنوان عضو برتر انتخاب و از سوی دبیرکل با اعطای تندیس و لوح به 

عضو هیأت مدیره مورد تقدیر قرارگرفت.
گفتنی اســت این ســمپوزیوم با حضور نمایندگان هشت کشور عضو 
گروه D۸، شــامل ترکیه، ایــران، مصر، مالزی، اندونــزی، بنگلادش، 
نیجریه و پاکستان به میزبانی کشور ترکیه با هدف ایجاد راهکاری برای 
گسترش و توسعه مبادلات تجاری بین کشــور های عضو از جمله بهره 
بردای از نسل جدید مکانیزم تهاتر برگزار شده اســت. وزراء، معاونین 
وزراء، نمایندگان اگزیم بانک ها، و مقامات تجاری هشــت کشور در این 

سمپوزیوم به همراه مقامات گروه D۸ حضور داشتند.
»ایساکا عبدالغدیر«، دبیرکل گروه D۸ در این مراسم با اشاره به اهداف 
 D۸تشکیل این گروه در ۲۷ سال پیش، گفت: جمعیت کشور های گروه
نیمی از کل جمعیت مســلمانان و ۱۲ درصــد از کل جمعیت جهان را 
تشکیل می دهد و رقمی بالغ بر ۴.۸ تریلیون دلار تولید ناخالص داخلی 

دارند و سهم ۴ درصدی از تجارت جهانی را به خود اختصاص داده اند.
وی در ادامه بر اهمیت موضوع برقراری عملیات تهاتر بین کشــور های 
عضو تأکید کرد و گفت: علیرغم ارزش تجمعی تجارت در کشــور های 
عضوD۸ بالغ بر ۲.۴ تریلیون دلار در ســال ۲۰۲۳ که ۵ درصد از تولید 
ناخالص جهانی را شامل می شود؛ آمار ها از رقم ناچیز ۱۷۰ میلیون دلار 
در ســال ۲۰۲۲ تجارت بین کشــور های عضو حکایت دارد که با توجه 
به جمعیت و ظرفیت های تجاری کشــور های عضو ناکافی است. بدین 
خاطر معرفی و اســتقرار مکانیزم تهاتر در بین کشــور های عضو ضمن 
ارتقاء و توســعه روابط تجاری و با معرفی شــاخص ارزی جدید امکان 

تسهیل تجارت بین کشور های عضو را فراهم می سازد.
دبیرکل گروه D۸، مکانیزم تجارت تهاتری را ابــزاری برای افزایش به 
کارگیری ارز های داخلی کشــور های عضو معرفی کرد و گفت: تحقق 
این هدف زمینه را برای افزایش و تنوع بخشی حجم مبادلات تجاری و 

کاهش فشار بر ارز های داخلی کشور های D۸ فراهم می کند.
ایســاکا با ترســیم هدفگذاری ۵۰ میلیارد دلاری طی ده ســال آتی 
بین کشــور های عضو D۸ اظهار داشت: برای دســتیابی به این هدف، 
بهره برداری از مکانیزم تهاترنقش اساسی ایفاء می نماید و دستیابی به 
نســخه ای بی نقص از این مکانیزم، نیازمند تجمیع تجربیات و نظرات 

کارشناسان هشت کشور عضو است.
شــایان ذکر اســت گروه های کارشناســی اگزیم بانک هــا، مقامات 
تجاری و نمایندگان اتاق های بازرگانی کشــور های عضو D۸ حاضر در 
این ســمپوزیوم به بررســی و ارایه نظرات خود در مورد مکانیزم تهاتر 
پرداختند و بر اساس نظرات ارائه شده از سوی نمایندگان بانک توسعه 
صادرات ایران مقرر شد که جلسات کارشناسی به منظور اجرای هر چه 

بهتر این طرح با حضور خبرگان ذی ربط برگزار شود.

اقداماتمهمبانکشهربرایرفعچالش
نقدینگیپزشکانوفعالانصنعتداروسازی

معاون اعتبارات و وصول مطالبات بانک شــهر 
با اشــاره به اقدامات مهم ایــن بانک برای رفع 
چالش نقدینگی پزشــکان و فعــالان صنعت 
داروسازی،گفت: بانک شهر همواره از جامعه 
پزشــکی، توســعه و تکمیل طرح های حوزه 
بهداشــت و درمان و داروســازان با تخصیص 

اعتبارات و ارائه تسهیلات حمایت کرده است.
به گزارش روابط عمومی بانک شــهر، ایمان امینی پور بــا بیان اینکه 
ابزارهای جدید مالی و اعطای اعتبارات مورد نیاز برای توســعه صنعت 
داروســازی و کمک به تعمیر و تجهیز درمانگاه ها و مطب پزشکان در 
سراسر کشور؛ در اولویت سیاســت های اعتباری بانک شهر قرار دارد، 
عنوان کرد: خوشــبختانه این اقدامات بانک شــهر موجــب افزایش 
ظرفیت های تولید داروی کشور و خدمات رسانی بهتر جامعه پزشکی 

کشور به هموطنان شده است.
امینی پور با اشاره به اعطای بسته اعتباری بانک شهر به پزشکان، ادامه 
داد: هم اکنون امکان پرداخت تسهیلات تا ســقف۸۰ میلیارد ریال به 
منظور خرید مطب و ملزومات پزشــکی در شــهر تهران و تا سقف۵۰ 

میلیارد ریال در سایر شهر ها برای پزشکان فراهم می باشد.
معــاون اعتبارات و وصول مطالبات بانک شــهر تاکید کرد: اســتقبال 
پزشکان از بسته ای اعتباری بانک شهر در ســال جاری به نسبت سال 

گذشته افزایش داشته است.
وی با بیان اینکه بانک شــهر نگاهی متفاوت بــه نیازهای فعالان حوزه 
تأمین دارو دارد، خاطرنشان ساخت: با توجه به وابستگی صنایع دارویی 
کشور به واردات مواد اولیه و لزوم اســتفاده از خدمات ارزی؛ این بانک 
تامین به موقع ارز و انجام فرآیند بانکی در کوتاه ترین زمان ممکن را در 

دستور کار شعب قرار داده است.
امینی پور تصریح کرد: شــرکت هــای دارویی می تواننــد از خدماتی 
همچون تخصیص ارز و حوالجات بابت واردات دارو، پرداخت تسهیلات 
بابت تامین مواد اولیه و تجهیــزات، همچنین ابزارهــای تامین مالی 

زنجیره تولید بابت رفع نیاز های خود استفاده کنند.
معاون اعتبارات و وصول مطالبات بانک شــهر در پایان گفت: این بانک 
به عنوان بانکی پیشــرو در خدمت رسانی به تمامی اقشــار جامعه؛ با 
پرداخت ۳۴ هزار میلیارد ریال تســهیلات به پزشکان و فعالان صنعت 

داروسازی به حمایت از آنان برآمده است.

بخشودگی100درصدیجرائموسایلنقلیه
موتوریزمینیفاقدبیمهنامهشخصثالث

بخشــودگی جریمه بند ب ماده ۲۴ قانون بیمه اجباری خسارت وارده 
به شخص ثالث در اثر حوادث ناشی از وســایل نقلیه  مطابق بخش نامه 
بیمه مرکزی ج.ا.ا، به منظور تشــویق دارندگان وسایل نقلیه فاقد بیمه 
و ترویــج فرهنگ بیمه ای و همچنین به مناســبت آغــاز هفته دولت، 
۱۰۰ درصد مبلغ جریمه حق بیمه وســایل نقلیه موتوری زمینی فاقد 
بیمه نامه شــخص ثالث از روز جمعه ۲ شــهریور تا پایان روز شنبه ۳۱ 

شهریور ۱۴۰۳ به مدت ۳۰ روز مورد بخشودگی قرار گرفته است.
شایان ذکر اســت بخشــودگی مذکور صرفا در صورت خرید بیمه نامه 
شــخص ثالث و حوادث رانندگی با مدت اعتبار یک ســال قابل اعمال 
است.برای کسب اطلاعات بیشتر و هماهنگی صدور بیمه نامه به شعب 

و نمایندگی های بیمه سرمد در سراسر کشور مراجعه نمایید.
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 سیر صعودی اجاره بها

بازارمسکندررکودتورمیقراردارد

زهره آقاجانی  کارشــناس بازار مسکن گفت: 
بازار مســکن هم اکنون در رکود تورمی قرار دارد 
اما قیمت ها در بــازار اجاره بها روز به روز بیشــتر 
می شود و بازار سرمایه ای مسکن در بازار مصرفی 

پیشی گرفته است.
 رشد خفیف قیمت مسکن و افت چشمگیر تعداد 
معاملات در شــرایطی رقم خورده که تورم نقطه 
به نقطه بخش مسکن، شــامل اجاره بها، خدمات 
نگهــداری و تعمیر واحد مســکونی در مردادماه 
امسال ۴۱.۴ درصد نســبت به مدت مشابه سال 
قبل افزایش یافته و از ســوی دیگر بر اساس آمار 
منتشر شده بانک مرکزی، بخش مسکن از ابتدای 
سال جاری تا به امروز با رشــد قیمت همراه بوده 

است.
افزایش قیمت مسکن در روزهای پایانی پارسال، 
موجب دلسرد شدن بسیاری از مستأجران شد و 
با ورود به سال جدید و رشد مجدد قیمت مسکن 
آن هم با نزدیک شــدن به فصل جا به جایی، پیدا 
کردن واحدی با قیمت و کیفیت مناســب تبدیل 
به کابوسی برای مســتأجران شد چراکه نرخ های 
پیشنهادی اجاره بها هیچ تناسبی با قدرت خرید 

مردم ندارد.
نکته مهم آن اســت که با کاهش قــدرت خرید 
مصرف کننــده نهایی تــوأم با افزایــش قیمت 
مســکن، انتظار خروج از رکــود در کوتاه مدت 
و خرید خانه برای قشــر مســتأجر تبدیل به رؤیا 
خواهد شد و از سوی دیگر در آینده نزدیک شاهد 
رونق معاملات تهاتری رهــن و اجاره نیز خواهیم 

بود.

واحدهای نهضت ملی مسکن هنوز به 
مرحله افتتاح نرسیده است

در این رابطه فرهاد بیضایی کارشــناس ارشــد 
حوزه مســکن در گفت وگو با خبرنگار مهر گفت: 
از اواخر سال ۱۳۹۹ و اوایل سال ۱۴۰۰ وضعیت 
مســکن در شــرایط تورم بسیار ســنگینی قرار 
گرفت. در واقــع با توجه به سیاســت هایی که به 
خصوص در حــوزه بانک مرکزی اتفــاق افتاد، از 
اواسط سال ۱۴۰۲ بازار مسکن در شرایط تثبیت 

قیمت و تقریباً رکودی قرار گرفت.
وی ادامه داد: البته در دو مــاه اخیر مقداری بازار 
مسکن مقداری رشــد قیمت را تجربه کرد اما این 
افزایش قیمت در ســطح چشــمگیری نبوده اما 
هم اکنون این بــازار در کود ســنگینی قرار دارد. 
همچنین در بــازار اجاره بها شــاهد افزایش روز 
افزون، قیمت کرایه نشــین ها هســتیم؛ پس از 
دوره کرونا دولت ها ســعی کردند با قیمت گذاری 
دســتوری از جمله تعیین ســقف اجاره بها، بازار 
اجاره بها مسکن را کنترل کنند اما علی رغم اینکه 
در دولت قبلی و حتی دولت فعلی این سیاست ها 
قانون شــد اما توفیق چندانی حاصل نشــد و از 
ســوی دیگر بازیگران بازار مسکن توجهی به این 
مصوبات نداشــتند، بر همین اساس بازار مسکن 
طی سه سال گذشته تا به امروز در شرایط تورمی 

قرار دارد.
این کارشناس ارشد بازار مسکن با اشاره به اینکه 
عده ای از فعالان حوزه مسکن اذعان می کنند که 
دولت نباید در این بازار دخالت داشته باشد، افزود: 
در راســتای کنترل وضعیت بازار مسکن بی شک 
هیچ نوع دیدگاهی در خصــوص عدم ورود دولت 
وجود ندارد، بــه عنوان مثال دولــت می تواند در 
حوزه توسعه زیرســاخت های کشور ورود داشته 
باشد اما در حوزه تصدی گری ممکن است، ورود 
نداشته باشــد؛ برهمین اســاس باید در سطوح 
اقتصادی و مدیریتی کشــور در خصوص دخالت 
دولت در تمام حوزه ها، تعیین و تکلیفی داشــته 

باشیم.
وی ادامه داد: تقریباً پس از دهــه ۶۰ و اوایل دهه 
۷۰ سیاست مسکن و شهرســازی، یک سیاست 
پارادوکســی و نقیضی بوده است، عمدتاً در حوزه 
شهرســازی خواســتار دخالت های شدید دولت 
بودیــم اما در حوزه مســکن خواســتار حداقلی 
دخالت های دولت بودیم کــه عدم مدیریت های 
دولت موجــب ایجــاد ناکارآمدی هــای در این 
زمینه شد، زیرا از سو منجر به افزایش تقاضاهای 
سرمایه ای می شــد و سطح ســرمایه گذاری تو 

حوزه مســکن را به خاطر عدم دخالت دولت بالا 
می برد تا جایی که از اواســط دهه ۸۰ به بعد سهم 
تقاضای سرمایه ای از ســهم تقاضای مصرفی در 

بازار مسکن پیشی گرفت.
بیضایی خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط بازار 
مسکن، روز به روز سیاســت های تصدی گری و 
دخالت حداکثری دولت در زمینه شهرســازی 
افزایش یافت کــه در مقابل بخــش خصوصی 
مســکن یا کســانی که دارای بخش خصوصی 
بودند با شــدیدترین مقررات برای کنترل حوزه 
ساخت وســاز مواجه بودند؛ قطعاً بخشی از نقاط 
ارزش زیســت محیطــی دارند که جــز منابع 
عمومی به شــمار می روند و هیچ گونه ساخت و 
ســازی در این مناطق نباید رخ دهد و از ســوی 
دیگر بایــد از زمین خواری جلوگیــری، حفظ و 

صیانت شود.
وی تصریح کرد: با توجه به موارد ذکر شــده، باید 
در حــوزه زمین های خصوصی، دولت سیاســت 
متفاوتــی نیز وضع کنــد، باید در نقطــه تعیین 
تکلیف کنیم یا در حوزه مســکن و شهرســازی 
توأمان باید سیاســت دخالت دولت را به رسمیت 
شناخته شود یا اینکه نه در حوزه شهرسازی و در 
حوزه مسکن باید قائل به سیاست حداقلی دخالت 

دولت ها باشیم.
 البتــه در حوزه مســکن و شهرســازی تنها 
دخالــت دولت می توانــد به حــوزه تخلفات 
و مجوزات و … محدود شــود امــا می توانیم 
از سوی دیگر آزادی عمل بیشــتری را در این 

حوزه داشته باشیم.
بیضایی ادامه داد: طرح »مســکن مهر« در دولت 
نهم و دهم آغاز شــد اما در همــان دولت به پایان 
نرســید. دولت روحانی ایــن طرح را بــا عنوان 
»مسکن ملی« ادامه داد و دولت سیزدهم همگام 
با اجــرای طرح نهضت ملی مســکن نســبت به 
تکمیل و تحویل واحدهای مسکن مهر اقدام کرد 
و موضوع ســاخت ۴ میلیون واحد نهضت ملی در 
دولت سیزدهم، یک مســاله جدی بود که مطرح 
شــد و تقریباً تمام واحدهایی که در دولت شهید 
رئیســی تا همین اواخر افتتاح شــد یا تعدادی از 
واحدهای مســکن مهر بود یا واحدهای مســکن 
ملی دولت قبلی بوده، زیرا واحدهای نهضت ملی 
دولت سیزدهم دربه مرحله بهره برداری و افتتاح 

نرسیده است.
 البته لازم به ذکر اســت، وعده مســکنی دولت 
سیزدهم، نیاز کشور اســت که دولت چهاردهم 
باید در راســتای رفع کمبود مســکن و خانه دار 
شدن مستأجران گام بردارد، زیرا اگر دولت فعلی 
برخلاف این تعهد عمل کند در ســال های آینده 
با مشــکلات زیادی اعم از کمبود مسکن مواجه 

خواهیم شد.
وی تاکید کرد: ساخت مسکن در کشور باید تداوم 
داشته باشد و برای استمرار این فرآیند دولت باید 
یک نقشه و قانون منجســم تصویب کند. ساخت 
مسکن علاوه بر اینکه مسیر مســتأجران را برای 
خرید خانه هموار می کند، موجب کاهش قیمت 
نیز خواهد شد زیرا مدیریت قیمت بازار مسکن با 

میزان عرضه و تقاضا ارتباط مستقیمی دارد.
بیضایی با اشاره به اینکه طرح نهضت ملی مسکن 
با شــهادت رئیس جمهور دولت سیزدهم ناتمام 
ماند، گفت: همان طور که اشاره شد، دولت ها باید 
نیاز آحاد جامعه را برطرف کنند که مســکن نیز 
یکی از آنها است که نیاز است این مشکل در دولت 
چهاردهم رفع شــود. البته ناگفتــه نماند اجرای 
طرح های مســکن مهر و نهضت ملی مسکن هم 

با توجه به شرایط تورمی کشور منطقی نیست.
وی ادامه داد: در اقتصاد ایران تورم حاکم اســت 
از ایــن رو نمی توان با قاطعیت یــک نرخ مصوبی 
برای ساخت مســکن تعیین کرد زیرا طی فرآیند 
با کمبود منابع مالی رو به رو خواهیم شــد. به تبع 
آن نیز پروژه متوقف می شود و متقاضی در انتظار 
تحویل خانه خواهد ماند. از ســویی دیگر اجرای 
قراردادهای علی الحســاب موجب ســردرگمی 

متقاضی و سازنده و … خواهد شد.

شبکه بانکی سردرگم است
این کارشــناس مســکن افزود: در زمینه ساخت 

نهضت ملی مســکن بانک ها هــم همکاری لازم 
را ندارند، زیــرا وام نهضت ملی مســکن از ۳۵۰ 
میلیون تومانی آغاز شــد و به ۵۵۰ میلیون تومان 
رســید که این روزها هم از افزایــش وام به ۸۰۰ 
میلیون تومان صحبت می شــود. به نظر می رسد 

شبکه بانکی سردرگم است.
بیضایی تاکید کرد: عده ای هم اذعان می کنند که 
طرح مسکن مهر مناسب اســت؛ بله تا زمانی که 
قرارداد قطعی بســته و آورده متقاضیان مشخص 
بود، روند اجرای طرح مسکن مهر مطلوب بود اما 
پس از دوره ای وارد شــرایط تورمی و تحریم های 
ظالمانه علیه کشــورمان شــدیم که بــه تبع آن 
اجرای چنین قراردادهایی با مشکل مواجه شد و 
تا به امروز و پس از گذشت سال ها همچنان موانع 

مسکن مهر وجود دارد.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به موارد ذکر شده، 
دولت چهاردهــم بایــد در ابتدا یک نقشــه راه 
منجســم در زمینه خانه دار شــدن مستأجران 
با همراهی شــبکه های بانکــی از طریق اجرای 
برنامه هــای عملیاتی مشــخص، طراحی کند. 
در دولت های مختلف سیاســت های مســکنی 
متفاوتی را عملیاتــی و اجرا کرده ایــم که از این 
موارد می توان به عملیاتی ســازی سیاست زمین 
شهری در دهه ۶۰، در سیاست زمین پاک در دهه 
۷۰ و سیاســت واگذاری زمین به انبوه سازان در 

دهه ۸۰ اشاره کرد.
این کارشناس مســکن گفت: سیاست واگذاری 
زمین به مــردم و انبوه ســازان را می تــوان جز 
تجربه های موفق در کشــور برشــمرد که دولت 
چهاردهم می تواند با اســتفاده از تجارب حاصل 
شده، در زمینه مدیریت بازار مسکن موفق تر عمل 
کند. البته در حوزه مســکن می توان با استفاده از 
روش های متنوع دیگری مانند شهرک ســازی، 
مســکن مشــارکتی، پیش خرید مســکن و… 
زمینه های خرید مســکن برای مســتأجران را 

فراهم کنیم.

تداوم رکود مسکن در سال جاری
به گزارش مهر، بر اســاس گفتــه فعالان صنعت 
ســاختمان، رکود تورمی معاملات مســکن در 
ســال جاری ادامه دار خواهد بود؛ زیرا مولفه هایی 
که می تواند بازار را از رکود خارج کند مانند عرضه 
مســکن و کاهش قیمت مصالح ســاختمانی رخ 

نداده است.
این در حالیست که رشــد قیمت در بازار مسکن 
باعث می شــود، مهاجرانی که با ســودای رفاه و 
بهبود وضعیت کاری و اقتصــادی به تهران کوچ 
کرده انــد هم ترجیــح دهند با وجود مشــکلات 
پیش رو به شهرهای خود بازگردند یا در شهرهای 
حاشیه تهران ســکونت کنند؛ از سویی دیگر نیز 
میزان افزایش قیمت خرید مســکن و اجاره طی 
ســال های اخیر که توأم با کاهــش قدرت خرید 
مردم شده، موجب شد تا مستأجران نتوانند برای 

خرید مسکن حتی برنامه ریزی کنند.

الزام تکمیل واحدهای نهضت ملی مسکن 
در دولت چهاردهم

انتظار مــی رود، وزیــر راه و شهرســازی دولت 
چهاردهم برای ثبات بخشــی به بازار مســکن 
و برداشــتن گامی بــرای هموار کردن مســیر 
مســتأجران نســبت به اتمام پروژه نهضت ملی 
مسکن متعهد باشد؛ زیرا بازار مسکن برای تعادل 
در معاملات و کاهش قیمــت، نیازمند افزایش 
عرضه خواهد بود و از ســوی دیگــر عده زیادی 
از مســتأجران بــرای صاحب خانه شــدن در 
پروژه های نهضت ملی ثبت نام و سرمایه گذاری 

کرده اند.
همچنیــن، اگــر وزارت راه و شهرســازی دولت 
چهاردهم نسبت به تکمیل واحدهای نهضت ملی 
متعهد نباشد، معضل مسکن نسبت به سال های 
گذشته در کشور تشدید می شــود، زیرا در حال 
حاضر بســیاری از جوانانِ در آســتانه ازدواج، به 
دلیل نداشتن توان خرید یا حتی اجاره مسکن از 
ازدواج صرف نظر می کنند؛ البتــه در کنار پروژه 
نهضت ملی، دولت چهاردهم باید از قانون جهش 

تولید مسکن نیز پیروی کند. 
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